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Z ObRAD SENATu PuM
Na posiedzeniu Senatu w dniu 29 stycznia 2014 r. 

pozytywnie zaopiniowano awans prof. dr hab. Mał‑
gorzaty Milkiewicz, dr hab. Violetty Sulżyc ‑Bielickiej 
oraz dr. hab. Marcina Słojewskiego na stanowiska 
profesorów nadzwyczajnych PUM.
Podjęto uchwały w sprawach:

zmiany planu rzeczowo ‑finansowego PUM  –
w Szcze cinie na rok 2013;
zgody na realizację wydatków w 2014 r. do czasu  –
uchwalenia planu rzeczowo ‑finansowego na rok 
2014 opracowanego na podstawie pełnych infor‑
macji na temat finansowania w roku 2014;
ustalenia warunków i trybu rekrutacji na sta‑ –
cjonarne studia doktoranckie na rok akademicki 
2014/2015;
zaopiniowania wystąpienia SPSK‑1 PUM  –
w Szczecinie o dofinansowanie inwestycji pn. 
„Termomodernizacja budynków Kliniki Psychia‑
trii SPSK 1 PUM w Szczecinie”;
zmiany Statutu SPSK‑2 PUM w Szczecinie. –
Na posiedzeniu Senatu w dniu 12 marca 2014 r. 

pozytywnie zaopiniowano:
powołanie prof. dr. hab. Jerzego Samochowca  –
do funkcji kierownika Katedry Psychiatrii;
powołanie prof. dr. hab. Mieczysława Walczaka  –
do funkcji kierownika Kliniki Pediatrii, Endo‑
krynologii, Diabetologii, Chorób Metabolicznych 
i Kardiologii Wieku Rozwojowego na kolejny okres;
powołanie prof. dr. hab. Michała Kurka do funk‑ –
cji kierownika Zakładu Alergologii Klinicznej 
na kolejny okres;
powołanie dr. hab. prof. nadzw. PUM Aleksan‑ –
dra Falkowskiego do funkcji kierownika Zakładu 
Radiologii Zabiegowej na kolejny okres;
powołanie prof. dr. hab. Mariusza Lipskiego  –
do funkcji kierownika Zakładu Stomatologii 
Zachowawczej Przedklinicznej i Endodoncji 
Przedklinicznej na kolejny okres.

Podjęto uchwały w sprawach:
kandydatów do nadania Medali Komisji Edukacji  –
Narodowej;

wniosków o nagrody ministra zdrowia dla  –
nauczycieli akademickich za całokształt pracy 
oraz za osiągnięcia naukowe;
zmian w Statucie PUM w Szczecinie; –
odstąpienia od utworzenia kierunku studiów  –
elektroradiologia z inżynierią biomedyczną;
ustalenia szczegółowych terminów postępowania  –
rekrutacyjnego na studia stacjonarne i niestacjo‑
narne na PUM w Szczecinie na rok akademicki 
2014/2015;
ustalenia limitu przyjęć na I rok studiów na rok  –
akademicki 2014/2015;
regulaminu postępowania rekrutacyjnego na  –
I rok odpłatnych studiów prowadzonych w języku 
angielskim na PUM w Szczecinie na rok akade‑
micki 2014/2015;
regulaminu postępowania rekrutacyjnego na I rok  –
odpłatnych studiów prowadzonych w ramach 
programu Asklepios na PUM w Szczecinie na rok 
akademicki 2014/2015;
wprowadzenia Uczelnianego Systemu Zapewnie‑ –
nia Jakości Kształcenia na PUM w Szczecinie;
zatwierdzenia wzorów dyplomów ukończenia  –
studiów na PUM w Szczecinie;
regulaminu Senackiej Komisji ds. Strategii Uni‑ –
wersytetu;
przyjęcia darowizny od Fundacji Banku Zachod‑ –
niego WBK SA z przeznaczeniem na projekt pn. 
„Polska Baza Genetyczna Ofiar Totalitaryzmów”;
zgłoszenia kandydatury dr. Macieja Romanow‑ –
skiego do Rady Nadzorczej spółki Polskie Radio 
Regionalna Rozgłośnia w Szczecinie – Radio 
Szczecin SA;
zatwierdzenia planu finansowego oraz planu inwe‑ –
stycyjnego SPSK‑1 PUM w Szczecinie na rok 2014;
zatwierdzenia planu rzeczowo ‑finansowego  –
SPSK‑2 PUM w Szczecinie na 2014 rok .

DB

Teksty uchwał dostępne są na stronie WWW uczelni w zakładce 
„Dokumenty”.

Dnia 16 lutego 2014 r. zmarł 
prof. dr hab. n. med. Tadeusz Paśnikowski

Absolwent Pomorskiej Akademii Medycznej, 
wybitny laryngolog, ceniony pedagog, wychowawca 
wielu pokoleń lekarzy, kierownik Kliniki Chirurgii 

Szczękowo ‑Twarzowej PAM w latach 1987–1980

Dnia 4 maja 2014 r. w wieku 81 lat zmarł 
prof. dr hab. n. med. GrzeGorz szumiłowicz
Wybitny chirurg naczyniowy, absolwent  Pomorskiej 
Akademii Medycznej, były prodziekan I Wydziału 
Lekarskiego PAM i kierownik Kliniki Chirurgii Ogólnej 

i Naczyniowej PAM w latach 1996–2004
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NOMINACJE PROFESORSKIE

PROF. DR HAb. N. MED. 
MAłGORZATA MILKIEwICZ

SAMODZIELNA PRACOwNIA bIOLOGII MEDYCZNEJ KATEDRY 
DIAGNOSTYKI LAbORATORYJNEJ I MEDYCYNY MOLEKuLARNEJ

12 LISTOPADA 2013 R.

ZMIANY w STRuKTuRZE ORGANIZACYJNEJ JEDNOSTEK NAuKOwO ‑DYDAKTYCZNYCH 
POMORSKIEGO uNIwERSYTETu MEDYCZNEGO w SZCZECINIE

Zarządzeniem Rektora PUM z dnia 16 stycznia 
2014  r. na Wydziale Nauk o Zdrowiu:

przekształcono Katedrę i Klinikę Psychiatrii  –
w Klinikę Psychiatrii, 
utworzono Katedrę Psychiatrii, do której prze‑ –
niesiono Klinikę Psychiatrii, 
w Katedrze Psychiatrii utworzono Samodzielną  –
Pracownię Psychologii Klinicznej.
Zarządzeniem Rektora PUM z dnia 30 stycz‑

nia 2014  r. na Wydziale Lekarskim z Oddziałem 
Nauczania w Języku Angielskim:

zmieniono nazwę Kliniki Pediatrii, Hematologii  –
i Onkologii Dziecięcej na Klinikę Pediatrii i Hema‑
tologii Dziecięcej, 
utworzono Katedrę Pediatrii, Hematologii i Onko‑ –
logii Dziecięcej, do której przeniesiono Klinikę 
Pediatrii i Hematologii Dziecięcej, 
w Katedrze Pediatrii, Hematologii i Onkologii  –
Dziecięcej utworzono Klinikę Onkologii Dziecięcej.
Zarządzeniem Rektora PUM z dnia 3 kwietnia 

2014 r. na Wydziale Nauk o Zdrowiu przekształcono 
Zakład Zdrowia Publicznego w Katedrę i Zakład 
Zdrowia Publicznego.

DB

Małgorzata Milkiewicz urodziła 
się w 1964 r. w Szczecinie. Jest 
absolwentką Uniwersytetu im. 
Adama Mickiewicza w Poznaniu, 
kierunku biologia. Pracę zawodową 
rozpoczęła w Katedrze Fizjologii 
Roślin Uniwersytetu Szczecińskiego. 
W roku 1995 wyjechała do Birming‑
ham w Wielkiej Brytanii, gdzie pra‑
cowała w Katedrze Fizjologii Szkoły 
Medycznej Uniwersytetu Birming‑
ham jako pracownik naukowy (rese‑
arch associate). Studia doktoranckie 
na tamtejszym Uniwersytecie zakończyła w 2002 r. 
obroną pracy doktorskiej pt. „Udział śródbłonkowego 
czynnika wzrostu (VEGF) w rozwoju naczyń włoso‑
watych podczas przewlekłego niedokrwienia i/lub 
aktywności mięśni szkieletowych: badania in vivo” 

i uzyskała stopień naukowy doctor 
of philosophy (Ph.D). Uczestniczyła 
w szkoleniach z zakresu zaawanso‑
wanych technik biologii molekular‑
nej m.in. na Uniwersytetach War‑
wick i Yale, gdzie przebywała jako 
stypendystka British Microcircula‑
tion Society. W latach 2003–2005 
pracowała na Uniwersytecie York 
w Toronto. Okres spędzony w Kana‑
dzie poświęciła badaniom szlaków 
sygnałowych odpowiedzialnych za 
modulację procesu angiogenezy 

w komórkach śródbłonka. 
Po powrocie do Polski podjęła pracę na Pomor‑

skim Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie, 
a od roku 2007 pełni funkcję kierownika Samo‑
dzielnej Pracowni Biologii Medycznej w Katedrze 
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Nominacje profesorskie

PROF. DR HAb. N. MED. 
ELżbIETA GAwRYCH

KATEDRA I KLINIKA CHIRuRGII DZIECIęCEJ I ONKOLOGICZNEJ
6 GRuDNIA 2013 R.

Diagnostyki Labo‑
ratoryjnej i Medy‑
cyny Molekularnej. 
W 2007 r. uzyskała 
stopień doktora ha‑
bilitowanego nauk 
medycznych na pod‑
stawie rozprawy ha‑
bilitacyjnej zatytu‑
łowanej „Czynnik 
transkrypcyjny in‑
dukowany hipok‑
sją i wybrane czyn‑
niki mechaniczne 
w regulacji angioge‑
nezy”. 

Łączny impact factor artykułów opublikowa‑
nych przez prof. Małgorzatę Milkiewicz wynosi 
102,1, w tym w odniesieniu do prac, w których 
jest pierwszym autorem – 50,3. Jej prace cytowane 
były 786 razy, a indeks Hirscha wynosi 16. Profe‑
sor Milkiewicz jest laureatką prestiżowej nagrody 

„Curt A. Wiederhielm 
Award”, przyzna‑
wanej przez Ame‑
rican Microcircula‑
tion Society za naj‑
częściej cytowany ar‑
tykuł opublikowany 
w czasopiśmie „Mi‑
crocirculation”, ofi‑
cjalnym periodyku 
tego Towarzystwa. 

Profesor Małgo‑
rzata Milkiewicz jest 
wybitną specjalistką 
w zakresie badania 
zjawisk mikrokrąże‑

nia oraz mechanizmów molekularnych odpowie‑
dzialnych za proces angiogenezy. Wyniki jej prac 
badawczych wnoszą istotny wkład w rozwój zarówno 
nauk podstawowych, jak i klinicznych.

(red.)

Źródło: www.prezydent.pl, zdjęcie Piotr Molecki

Elżbieta Gawrych ukończyła 
studia na Wydziale Lekarskim 
Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie w 1974 r. Od grudnia 
1977 r. pracuje w Klinice Chirurgii 
Dziecięcej i Onkologicznej Pomor‑
skiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie, od 2009 r. pełniąc 
funkcję jej kierownika. Jest specja‑
listą drugiego stopnia w dziedzinie 
chirurgii dziecięcej. W 1987 r. obro‑
niła pracę doktorską „Zastosowa‑
nie przeszczepu kości gąbczastej 
i okostnej w rozszczepie podniebienia pierwotnego 
i wtórnego w okresie wymiany uzębienia”. Stopień 

doktora habilitowanego uzyskała 
w roku 2000 na podstawie rozprawy 
habilitacyjnej „Leczenie skrzywionej 
chrzęstnej przegrody nosa w jedno‑
stronnym całkowitym rozszczepie 
podniebienia pierwotnego i wtór‑
nego”.

Szczególną uwagę poświęciła 
leczeniu chirurgicznemu ciężkich 
wad wrodzonych w okresie nowo‑
rodkowym i niemowlęcym. Bardzo 
wcześnie została członkiem zespołu 
zajmującego się wielokierunko‑

wymi badaniami i leczeniem zaburzeń rozwojo‑
wych, zwłaszcza w obrębie twarzoczaszki. W roku 
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Nominacje profesorskie

rzanie autoprzeciw‑
ciał przeciwplemni‑
kowych.

Jest promotorem 
siedmiu rozpraw 
doktorskich (czte‑
rech już obronio‑
nych), trzech prac 
magisterskich oraz 
recenzentem publi‑
kacji w czasopi‑
smach naukowych 
polskich i zagranicz‑
nych.

Jest członkiem 
Polskiego Towarzy‑

stwa Chirurgów Dziecięcych i przewodniczącą Od‑
działu Szczecińskiego PTChD, członkiem zarzą‑
du i przewodniczącą komitetu naukowego Sekcji 
Dziecięcej Chirurgii Plastycznej i Rekonstrukcyj‑
nej PTChD. Od 1996 r. członek Europejskiej Or‑
ganizacji ds. Leczenia Wady Rozszczepowej Twa‑
rzy – EUROCLEFT z siedzibą w Londynie. Współ‑
praca z tą organizacją pozwoliła ustalić wspól‑
ne kryteria postępowania w wadzie rozszczepo‑
wej obowiązujące w Europie i porównywać wyniki 
leczenia uzyskane w różnych ośrodkach w kraju 
i za granicą. 

Wielokrotnie była członkiem lub przewodniczącą 
Wydziałowej Komisji Rekrutacyjnej PAM w Szczeci‑
nie. W latach 2006–2012 pełniła funkcję prodzie‑
kana Wydziału Lekarskiego z Oddziałem Nauczania 
w Języku Angielskim. Była także członkiem Senac‑
kiej Komisji ds. Organizacji i Rozwoju PUM (wcze‑
śniej PAM), komisji stypendialnych dla studentów 
i doktorantów oraz koordynatorem praktyk waka‑
cyjnych dla studentów kierunku lekarskiego. 

Od kilkunastu lat jest opiekunem Studenckiego 
Koła Naukowego przy Klinice Chirurgii Dziecięcej 
i Onkologicznej, prace studentów tego koła były 
wielokrotnie wyróżniane i nagradzane na konferen‑
cjach w Polsce i za granicą. Za osiągnięcia naukowe 
i dydaktyczne wielokrotnie otrzymała nagrodę rek‑
tora PAM. W roku 2003 została uhonorowana Zło‑
tym Krzyżem Zasługi. 

Prywatnie do wielkich pasji prof. Gawrych należą 
podróże, balet i opera. Ma córkę Magdalenę, która 
od 11 lat mieszka i pracuje w Turynie. 

(red.) 

1981 otrzymała sty‑
pendium naukowe 
Ministerstwa Zdro‑
wia w postaci dwu‑
miesięcznego stażu 
w Klinice Chirurgii 
Plastycznej i Rekon‑
strukcyjnej w Pradze, 
który odbyła pod kie‑
runkiem prof. Fara, 
biorąc czynny udział 
w operacjach rekon‑
strukcyjnych i pla‑
stycznych dzieci 
i dorosłych. Uczest‑
niczyła w licznych 
kursach i stażach z zakresu chirurgii plastycznej 
i rekonstrukcyjnej w kraju i za granicą. 

W latach 2000–2003 była głównym wykonawcą 
i koordynatorem Polskiego Programu Wielospecja‑
listycznego Leczenia Wady Rozszczepowej Twarzy 
w województwach zachodniopomorskim i lubu‑
skim, zleconego i finansowanego przez Minister‑
stwo Zdrowia. Program realizowany był przy współ‑
udziale Kliniki Chirurgii Dziecięcej i Onkologicznej 
PAM, Katedry i Zakładu Ortodoncji PAM, Kliniki 
Chirurgii Szczękowo ‑Twarzowej PAM oraz Poradni 
Logopedycznej Szpitala Klinicznego nr 1 w Szcze‑
cinie. Konieczność wczesnego i wielospecjalistycz‑
nego leczenia wady rozszczepowej twarzy stała się 
przyczynkiem do opracowania projektu jednolitego 
sposobu postępowania od okresu noworodkowego 
do ukończenia wzrostu pacjenta. Zasady postępo‑
wania przed ‑ i pooperacyjnego w różnych postaciach 
wady rozszczepowej przekazane zostały do EUROC‑
LEFT – Europejskiej Organizacji ds. Leczenia Wady 
Rozszczepowej Twarzy z siedzibą w Londynie. 

Jednym z aktualnych tematów badań prof. Elż‑
biety Gawrych jest poszukiwanie czynników etio‑
logicznych, a także podłoża genetycznego rzadkich 
zespołów wad rozwojowych, w których jednym z ob‑
jawów klinicznych jest wada rozszczepowa twarzy. 
Od listopada 2011 r. jest współwykonawcą Między‑
narodowego Projektu Badawczego Instytutu Gene‑
tyki Człowieka Polskiej Akademii Nauk w Poznaniu 
nt. „Związek polimorfizmu genów KIR i HLA z pa‑
tologią gonady męskiej”. Realizacja badań pozwoli 
wyjaśnić związek między badanymi genami a po‑
datnością na wnętrostwo i ich wpływem na wytwa‑

Źródło: www.prezydent.pl, zdjęcie Wojciech Olkuśnik
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Nominacje profesorskie

Ewa Stachowska w 1989 r. 
ukończyła studia na Wydziale Bio‑
logii na Uniwersytecie im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu, ze spe‑
cjalnością biologia molekularna/
bioenergetyka. Jeszcze w czasach 
studenckich odbyła staże naukowe 
w Zakładzie Chemii Bioorganicznej 
Polskiej Akademii Nauk w Pozna‑
niu poświęcone badaniu roślinnych 
małych jądrowych RNA. 

Od 1989 r. pracuje w Katedrze 
Biochemii i Chemii Medycznej 
PUM, obecnie jest kierownikiem Zakładu Bioche‑
mii i Żywienia Człowieka. 

W 1995 r. obroniła pracę doktorską pt. „Wpływ 
jonów fluorkowych na aktywność dehydrogenazy 
bursztynianowej uzyskanej z kory nerki wieprzowej”. 
Stopień doktora habilitowanego nauk medycznych 
w zakresie biologii medycznej uzyskała w 2008 r. 
na podstawie rozprawy habilitacyjnej nt. „Wpływ 
sprzężonych dienów kwasu linolowego na syntezę 
pochodnych kwasu arachidowego i linolowego 
w monocytach/makrofagach”, wyróżnionej nagrodą 
ministra zdrowia 
I stopnia.

W pracy badaw‑
czej zajmowała się 
zagadnieniami zwią‑
zanymi z żywieniem 
człowieka, koncen‑
trując się na bada‑
niu metabolizmu lipi‑
dów, głównie kwasów 
tłuszczowych pocho‑
dzących z żywności, 
w organizmie czło‑
wieka. Jako pierw‑
sza na świecie, wraz 

ze współpracownikami z Zakładu 
Biochemii oraz Kliniki Chirurgii 
Naczyniowej PUM, wykazała, że izo‑
mery trans kwasów tłuszczowych 
mogą być akumulowane w ludzkich 
blaszkach miażdżycowych 

Innym kierunkiem jej badań 
była próba opracowania skutecz‑
nej i przystępnej cenowo diety 
przeciwmiażdżycowej dla pacjen‑
tów po przeszczepach nerki. Taki 
„polski” wariant diety typu śród‑
ziemnomorskiego został opraco‑

wany w 2004 r. i z powodzeniem zastosowany 
u pacjentów po przeszczepieniu nerki w Klinice 
Nefrologii, Transplantologii i Chorób Wewnętrznych 
PUM. Profesor Stachowska zajmowała się też bada‑
niami nad poznaniem mechanizmu przekazywania 
sygnału przez błonę makrofagu do wnętrza komórki 
(sygnaling komórkowy), statusu antyoksydacyjnego 
oraz ekspresji białek powierzchniowych w makro‑
fagach hodowanych z dodatkiem izomerów CLA. 
W jej dorobku są także prace poświęcone niealko‑
holowemu i alkoholowemu stłuszczeniu wątroby 

(NAFLD).
Profesor Ewa Sta‑

chowska była i jest 
kierownikiem gran‑
tów badawczych, ta‑
kich jak: „Wpływ izo‑
merów trans kwa‑
sów tłuszczowych 
na syntezę pochod‑
nych kwasu ara‑
chidonowego przez 
makrofagi”, „Dieta 
CRON jako alterna‑
tywa dla sportowców 
kończących karierę 

PROF. DR HAb. N. MED. 
EwA STACHOwSKA

ZAKłAD bIOCHEMII I żYwIENIA CZłOwIEKA  
KATEDRY bIOCHEMII I CHEMII MEDYCZNEJ

7 STYCZNIA 2014 R.

Źródło: www.prezydent.pl, zdjęcie Wojciech Grzędziński
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Nominacje profesorskie

Profesor Beata Karakiewicz jest 
pierwszą w Polsce położną z tytu‑
łem profesora.

W 1985 r. rozpoczęła naukę 
w Medycznym Studium Zawodowym 
na Wydziale Położnych w Szczeci‑
nie. W 1989 r. zdobyła I miejsce 
w Ogólnopolskiej Olimpiadzie Po‑
łożnych i uzyskała indeks na wy‑
dział lekarski dowolnej uczelni me‑
dycznej w Polsce, wybrała jednak 
studia na Wydziale Psychologii i Pe‑
dagogiki Uniwersytetu Szczecińskie‑
go na kierunku pedagogika specjalna – rewalidacja 
osób upośledzonych umysłowo, które ukończyła 
z wynikiem bardzo dobrym. W Pomorskiej Akade‑
mii Medycznej w 1999 r. obroniła pracę doktorską 
„Wpływ warunków życia w rodzinie na stan zdrowia 
dzieci niepełnosprawnych”, a w roku 2008, obro‑
niwszy rozprawę habilitacyjną pt. „Ocena wpływu 
wybranych czynników środowiskowych na rozwój 

oraz występowanie zaburzeń zacho‑
wania u dzieci z autyzmem”, uzy‑
skała stopień doktora habilitowa‑
nego nauk medycznych w zakre‑
sie medycyny. W 2009 r. uzyskała 
specjalizację w dziedzinie zdrowia 
publicznego. Głównym polem za‑
interesowań naukowo ‑badawczych 
prof. Beaty Karakiewicz są zagad‑
nienia z zakresu zdrowia publiczne‑
go i medycyny środowiskowej. Te‑
matyka wielu publikacji jej autor‑
stwa dotyczy problemów osób nie‑

pełnosprawnych zarówno fizycznie, jak i umysło‑
wo, chorych przewlekle, uzależnionych od środków 
psychoaktywnych i zakażonych wirusem HIV.

W latach 2000–2005 prof. Beata Karakiewicz 
kierowała Samodzielną Pracownią Pielęgniarstwa 
Rodzinnego PUM, a następnie Zakładem Zdrowia 
Publicznego. Od 2012 r. jest dziekanem Wydziału 
Nauk o Zdrowiu PUM. 

PROF. DR HAb. N. ZDR. 
bEATA KARAKIEwICZ

ZAKłAD ZDROwIA PubLICZNEGO
28 LuTEGO 2014 R.

sportową”, „Nutrigenomika jako narzędzie służące 
do opracowania strategii żywienia osób z niealko‑
holowym stłuszczeniem wątroby”.

Jej dorobek naukowy obejmuje 65 publikacji 
zamieszczonych w recenzowanych czasopismach 
zagranicznych z listy filadelfijskiej: „Annales of 
Nutrition and Metabolism”, „British Journal of Nutri‑
tion”, „European Journal of Nutrition”, „Journal of 
Renal Nutrition”, „Prostaglandins Leukotrienes and 
Essential Fatty Acids”, „Prostaglandins and Other 
Lipid Mediators”, „Toxicology”, „Toxicology Letter”. 

W 2008 r. organizowała od podstaw nauczanie 
na nowo otwartym kierunku w PAM – dietetyce. 
Dzięki pozyskaniu funduszy unijnych w ramach 
projektów: „Dietetyk – poszukiwany specjalista 
w systemie promocji i ochrony zdrowia” oraz „Wypo‑

sażenie bazy dydaktycznej dla Dietetyki – nowego 
kierunku kształcenia w Pomorskiej Akademii 
Medycznej w Szczecinie” zakupiono wyposażenie 
oraz aparaturę badawczą niezbędną do prowadzenia 
dydaktyki i prac naukowych realizowanych w Zakła‑
dzie Biochemii i Żywienia Człowieka PUM. 

W roku 2011 została powołana na eksperta 
Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego do opra‑
cowania wytycznych nauczania dietetyki w ramach 
Krajowych Ram Kwalifikacji, a w 2012 na eksperta 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej w obszarze nauk 
medycznych i nauk o zdrowiu.

Zainteresowania prof. Ewy Stachowskiej 
to żywienie w sporcie, historia, malarstwo i muzyka 
(metal).

(red.)
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2011 r. została po‑
wołana do Komitetu 
Zdrowia Publiczne‑
go Polskiej Akademii 
Nauk, jest też człon‑
kiem Rady Naukowej 
Narodowego Instytu‑
tu Zdrowia Publicz‑
nego w Warszawie. 
Wielokrotnie była 
laureatką nagród 
rektora PUM: sied‑
miu nagród nauko‑
wych oraz ośmiu na‑
gród dydaktycznych. 

W 2008 r. otrzymała Odznakę Honorową „Za za‑
sługi dla ochrony zdrowia”, a w 2012 r. Srebrny 
Krzyż Zasługi.

(red.)

Od pięciu lat jest 
członkiem Krajowej 
Rady Akredytacyjnej 
Szkół Pielęgniarek 
i Położnych w Mini‑
sterstwie Zdrowia. 
W latach 2010–2014 
była prezesem Za‑
rządu Głównego Pol‑
skiego Towarzystwa 
Zdrowia Publiczne‑
go. Należy do Towa‑
rzystwa Medycyny 
Środowiskowej, Pol‑
skiego Towarzystwa 
Medycyny Rodzinnej oraz Polskiego Towarzystwa 
Psychiatrycznego. Jest aktywnym członkiem Eu‑
ropean Public Health Association. W październiku 

Źródło: www.prezydent.pl, zdjęcie Piotr Molecki

„Gazeta Wyborcza” w Szczecinie 
3 stycznia 2014 r. ogłosiła plebiscyt 
na Człowieka 25 ‑lecia i Wydarzenie 
25 ‑lecia. Przez kilka tygodni czytelnicy 
zgłaszali swoich kandydatów. Plebiscyt 
w kategorii Człowiek 25 ‑lecia wygrał 
prof. dr hab. Jan Lubiński, kierow‑
nik Zakładu Genetyki i Patomorfologii 
PUM. Zdaniem czytelników: „jego od‑
krycia ratują ludziom życie, a o osią‑
gnięciach głośno w kraju i na świecie”. 
O plebiscycie red. Kinga Brandys roz‑
mawia z Paulą Skalnicką ‑Kirpszą, re‑
daktor naczelną „Gazety Wyborczej” 
w Szczecinie.

PROFESOR JAN LubIńSKI  
CZłOwIEK 25 ‑LECIA
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kinga Brandys: – Jaki był główny cel zorganizo-
wania plebiscytu „Gazety wyborczej” w szcze-
cinie – człowiek 25 ‑lecia?

Paula skalnicka ‑kirpsza: – Rok 
2014 to 25 ‑lecie wolnej Polski 
i 25. urodziny „Gazety Wyborczej”. 
Taka rocznica to znakomita oka‑
zja do dokonania ocen i podsumo‑
wań, do przyjrzenia się temu, czego 
udało nam się dokonać, a co się 
nie powiodło. Stąd pomysł, aby we 

wszystkich lokalnych redakcjach „Gazety Wyborczej” 
wybrać – wspólnie z czytelnikami – najważniejszych 
ludzi i najważniejsze wydarzenia ostatniej dekady. 
Było to znakomitym przyczynkiem do ciekawej dys‑
kusji o naszym mieście i nas samych. 
organizacja takich przedsięwzięć zawsze niesie 
za sobą ryzyko. czego się Państwo obawiali naj-
bardziej? co Państwa najbardziej zaskoczyło?

– Nie mówiłabym tutaj o obawach, raczej o cie‑
kawości. Zastanawiało mnie, czy w dzisiejszych 
rozpędzonych czasach ludzie znajdą czas na to, 
żeby na chwilę przystanąć i zastanowić się nad tym, 
co było. Czy w ogóle odczuwają potrzebę dokonywania 
takich podsumowań. Okazuje się, że jak najbardziej. 
Co więcej – rozmowa o przeszłości, o ludziach i wyda‑
rzeniach, które mają – lub nie – znaczenie dla lokal‑
nej społeczności – budzi naprawdę gorące emocje. 

czy są Państwo zadowo-
leni z frekwencji? człowiek 
25 ‑lecia, jak wynika z zesta-
wienia, zdobył ponad 880 
głosów, to bardzo dużo.

– Im większa liczba głosują‑
cych, tym bardziej wiarygodne 
wyniki – frekwencja w naszym 
plebiscycie może tylko cieszyć. 
Dlatego raz jeszcze chciałabym 
podziękować naszym czytelni‑
kom za udział w głosowaniu, 
a panu profesorowi – raz jesz‑
cze pogratulować tak dużego 
uznania. 
Profesor Jan Lubiński jest 
naukowcem o światowej 
renomie, dla Pum to ogromne 
wyróżnienie. Jakie, zdaniem 
Pani, będą dalsze losy czło-
wieka 25 ‑lecia szczecina?

– Teraz to już chyba tylko nagroda Nobla… Ale 
to nie od nas zależy. „Gazeta Wyborcza” planuje 
uroczyste podsumowanie plebiscytu. O szczegółach 
na razie mówić nie mogę, ale na pewno będzie to dla 
laureatów przyjemna niespodzianka. 

dziękuję za rozmowę.

Prof. dr hab. Jerzy Samochowiec, 
kierownik Kliniki Psychiatrii PUM, 
został członkiem Zarządu Głów‑
nego Europejskiego Towarzystwa 
Psychiatrycznego – European Psy‑
chiatric Association (EPA). Wyboru 
dokonano podczas obrad Walnego 
Zgromadzenia, które odbyło się 
2 marca 2014 r. w Monachium. 
Profesor Jerzy Samochowiec jest 
pierwszym Polakiem wybranym 
na to stanowisko. Oprócz niego 
do zarządu weszli: Andrea Fiorillo 
(Włochy), Silvana Galderisi (Włochy), Maria Paz 
Garcia ‑Portilla Gonzalez (Hiszpania), Philip Gor‑
wood (Francja), Cécile Hanon (Francja), Levent Küey 
(Turcja), Michael Musalek (Austria). Obowiązki nowi 
członkowie zarządu zaczną wypełniać 1 stycznia 

2015 r., ich mandat potrwa cztery 
lata, do roku 2019. Nowo wybrany 
zarząd skoncentruje się na zacie‑
śnieniu współpracy krajowych 
towarzystw psychiatrycznych, 
będzie badać, analizować, wspierać 
i opiniować zmiany, które powinny 
zaistnieć w postrzeganiu i funkcjo‑
nowaniu psychiatrii w kontekście 
aktualnych zmian cywilizacyjnych, 
kulturowych i społecznych, zwłasz‑
cza w dobie kryzysu. Powstawać 
mają konsorcja naukowe, które 

ułatwią dostęp do grantów naukowych z Unii Euro‑
pejskiej.

Europejskie Towarzystwo Psychiatryczne zrzesza 
członków z 81 krajów i 34 Towarzystwa Psychia‑
tryczne reprezentujące ponad 77 tys. psychiatrów 

PROF. JERZY SAMOCHOwIEC w EPA
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europejskich. Związane jest z psychiatrią i dyscy‑
plinami pokrewnymi, skupia się na poprawie opieki 
nad osobami chorymi psychicznie, a także nad 
badaniami i doskonaleniem zawodowym profesjo‑
nalistów zajmujących się zdrowiem psychicznym. 
Misją EPA jest doskonalenie psychiatrii i opieki nad 
zdrowiem psychicznym w Europie. Towarzystwo 
zostało założone w 1983 r. w Klinice Psychiatrii 
Uniwersytetu w Strasburgu przez 12 francuskich 
i niemieckich psychiatrów. Na siedzibę organizacji 
wybrano Strasburg ze względu na położenie, a także 
z przyczyn politycznych, kulturalnych i naukowych. 
W mieście ma swoje siedziby wiele europejskich 
i międzynarodowych instytucji.

EPA organizuje europejskie kongresy psychia‑
tryczne, które odbywają się co roku w różnych 
miastach Europy i skupiają średnio ponad 3 tys. 

uczestników. Kolejny, 23. Europejski Kongres Psy‑
chiatrii odbędzie się w marcu 2015 r. w Wiedniu. 
Organizowane są także letnie szkoły doskonalące 
umiejętności młodych adeptów psychiatrii. EPA 
współpracuje z większością światowych organiza‑
cji psychiatrycznych, m.in: European College of 
Neuro ‑Psychopharmacology (ECNP), Siecią Badań 
nad Schizofrenią (The German Research Network 
on Schizophrenia, ECSR), Międzynarodowym 
Towarzystwem Neurobiologów i Psychofarmako‑
logów (International Society of Neurobiology and 
Psychopharmacology, ISNP), Europejskim Komite‑
tem Badań Mózgu (European Brain Council, EBC) 
i Europejskim Związkiem Specjalistów Medycznych – 
(European Union of Medical Specialists, UEMS).

Kinga Brandys 
rzecznik PUM

Dr hab. n. med. Maria Giżewska ukończyła stu‑
dia medyczne na Wydziale Lekarskim Pomorskiej 
Akademii Medycznej. Od 1989 roku pracuje w Kli‑
nice Pediatrii, Endokrynologii, Diabetologii, Chorób 
Metabolicznych i Kardiologii Wieku Rozwojowego 
PUM w Szczecinie. Zajmuje się chorymi z wrodzo‑
nymi wadami metabolizmu oraz diagnostyką i lecze‑
niem dzieci z tymi schorzeniami. Jest współautorką 
programu UE pt. „Pomerania regionem modelowym 
ds. współpracy terytorialnej w dziedzinie badań 
przesiewowych noworodków”, który realizuje we 
współpracy z Uniwersytetem w Greifswaldzie i Insty‑
tutem Matki i Dziecka w Warszawie.

Docent Maria Giżewska jest wiceprzewodniczącą 
Polskiego Towarzystwa Fenyloketonurii oraz zasiada 
w zarządzie Sekcji Wrodzonych Wad Metabolizmu 
Polskiego Towarzystwa Pediatrycznego. Współpra‑

cuje z organizacjami zaangażowanymi w opiekę nad 
pacjentami z chorobami rzadkimi. Jest członkiem 
wielu krajowych i międzynarodowych towarzystw 
naukowych, w tym ekspertem European Society 
for Phenylketonuria and Allied Disorders, uczestni‑
czącym w pracach zespołu zajmującego się opraco‑
waniem europejskich standardów opieki nad cho‑
rymi na fenyloketonurię. Była wykładowcą na wielu 
międzynarodowych konferencjach i sympozjach 
poświęconych wrodzonym wadom metabolizmu, 
w tym m.in. na Uniwersytecie Colorado w ramach 
programu Metabolic University. Jest autorką 80 
prac naukowych opublikowanych w recenzowanych 
czasopismach polskich i zagranicznych.

Kinga Brandys 
rzecznik PUM

DOC. MARIA GIżEwSKA 
KONSuLTANTEM wOJEwÓDZKIM

Wojewoda zachodniopomorski Marcin Zydorowicz powołał 
dr hab. Marię Giżewską na konsultanta wojewódzkiego 
w dziedzinie pediatrii metabolicznej.
Dr hab. Maria Giżewska i Dawidek z deficytem 
dehydrogenzy acylo ‑CoA bardzo długołańcuchowych 
kwasów tłuszczowych (zespół VLCADD), rozpoznanym 
dzięki badaniom przesiewowym noworodków.
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na konferencji prasowej wicemarszałek Andrzej 
Jakubowski. 

Koszt całkowity projektu wyniósł ponad 2 mln 
770 tys. zł, uczelnia otrzymała dofinansowanie 
w wysokości ponad 2 mln zł. Sercem projektu jest 
serwerownia wraz z Centrum Zarządzania Siecią 
i Centrum Zarządzania Danymi. Szefem projektu 
był mgr Piotr Legiecki, kierownik Działu Informa‑
tyki PUM. Magister Joanna Kowalczyk z Biura ds. 
Programów Europejskich odpowiadała za rozliczenie 
finansowe projektu i kontakty z Urzędem Marszał‑
kowskim Województwa Zachodniopomorskiego. 

– Dzięki temu projektowi znacząco poprawił się 
dostęp do informacji – zapewnił prof. Andrzej Cie‑
chanowicz, rektor PUM, a mgr Maria Czerniecka, 
kanclerz PUM, dodała:

– Z dobrodziejstw nowoczesnej techniki będą 
korzystali studenci i szczecinianie, a przede wszyst-
kim pacjenci naszych szpitali i jednostek medycznych.

Kinga Brandys 
rzecznik PUM

Na Pomorskim Uniwersytecie Medycznym 
zakończono modernizację infrastruktury siecio‑
wej, co w znaczący sposób ułatwiło dostęp do bez‑
przewodowego Internetu studentom, pacjentom 
i pracownikom. Uroczystość zakończenia projektu 
„Modernizacja infrastruktury sieciowej Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie”, współfi‑
nansowanego z Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Zachodniopomor‑
skiego na lata 2007–2013, odbyła się w obecności 
Andrzeja Jakubowskiego, wicemarszałka wojewódz‑
twa zachodniopomorskiego, prof. Andrzeja Ciecha‑
nowicza, rektora PUM, i mgr Marii Czernieckiej, 
kanclerz uczelni. W ramach tego projektu o robo‑
czej nazwie MIŚ od marca 2012 r. do listopada 
2013 r. zbudowano strukturę bezprzewodowego 
dostępu do Internetu. Zainstalowano 50 punktów 
Wi ‑Fi i cztery publiczne kioski informacyjne. – Pro-
jekt ten dobrze pokazuje, jak są wykorzystywane 
powierzone środki – powiedział dziennikarzom 

MODERNIZACJA 
INFRASTRuKTuRY SIECIOwEJ
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kinga Brandys: – Panie profesorze, dotychczas 
udzielał się Pan na niwie samorządowej, działając 
jako szef klubu Po w radzie miasta szczecina. 
Teraz w sferze Pańskich zainteresowań znalazła 
się Bruksela, dlaczego?
Prof. Tomasz Grodzki: – Dwie kadencje w Radzie 
Miasta były dla mnie bardzo cennym doświadcze‑
niem, pozwalającym zrozumieć, jak postrzegają 
problemy bieżące miasta i jego mieszkańców ludzie 
spoza branży medycznej oraz jak różna bywa optyka 
spojrzenia na to samo zagadnienie w zależności 
od aktualnych konotacji politycznych czy zapatry‑
wań. Jestem bardzo dumny z tego, że w Szczecinie 
przeprowadziliśmy pierwszy w kraju program wcze‑
snego wykrywania raka płuca na skalę masową 
(przebadano tomografią komputerową ponad 15  000 
szczecinian), który okazał się wielkim sukcesem 
i uratował życie wielu osobom, u których wykryto 
i leczono raka płuca w bardzo wczesnym, komplet‑
nie bezobjawowym stadium. Wspólnie z prof. Janem 
Lubińskim przeprowadziliśmy także pierwszy 
w świecie program wczesnego wykrywania raka 
płuca oparty na badaniu KT, ale poprzedzonym 
preselekcyjną oceną poziomu selenu w surowicy. 
Wyniki wstępne tego badania wzbudziły ogromne 
zainteresowanie na Światowym Kongresie Raka 
Płuca. 

Zdobyte doświadczenia samorządowe, menedżer‑
skie lekarskie i naukowe chciałbym teraz przenieść 
na wyższy poziom Parlamentu Europejskiego jako 
reprezentant Pomorskiego Uniwersytetu Medycz‑

nego, Szczecina, regionu zachodniopomorskiego 
i Polski. Zdaję sobie sprawę, że wykuwanie ustaw 
i rozporządzeń na poziomie europejskim jest 
żmudne, a wprowadzanie medycznych programów 
ponadnarodowych skomplikowane, ale chciałbym 
przynajmniej spróbować zainicjować działania w tym 
kierunku, gdyż jak do tej pory wspólna polityka 
zdrowotna UE jest w powijakach. Jest jeszcze jeden 
powód: jestem rodowitym szczecinianinem i iry‑
tuje mnie, że nasze miasto próbuje się degradować 
do „drugiej ligi” na wielu polach – nie zgadzam się 
z takim podejściem i chciałbym z poziomu Brukseli 
wraz z podobnie myślącymi walczyć o przywrócenie 
Szczecinowi należnej mu rangi.
co chciałby Pan udoskonalić lub zmienić? Jakie 
cele są dla Pana najważniejsze?

– Z racji wieloletniego doświadczenia zarząd‑
czego, klinicznego i naukowego szczególnie bliskie 
mi będą przede wszystkim sprawy ochrony zdrowia 
i nauki. Chciałbym zapoczątkować na forum euro‑
pejskim dyskusję o potrzebie stworzenia planu zdro‑
wotnego dla Europy, gdyż uważam, że wspólna poli‑
tyka zdrowotna, oprócz korzyści dla całej populacji, 
jest kluczem i szansą poprawy polskiego systemu 
ochrony zdrowia. Lokalnie marzy mi się Szczecin 
jako centrum najnowocześniejszej medycyny klinicz‑
nej oraz wiodący ośrodek w naukach medycznych, 
kształcący rzesze młodych ludzi z całej Europy, 
co już po trosze się dzieje. Spróbuję zbudować 
grupę wsparcia dla upowszechniania stosowania 
programów profilaktyki i wczesnego wykrywania 

PRZED wYbORAMI 
DO EuROPARLAMENTu

Z profesorem Tomaszem Grodzkim, absol‑
wentem Pomorskiej Akademii Medycznej, 
ubiegającym się o mandat europosła 
z regionu zachodnio pomorskiego w nad‑
chodzących wyborach do Parlamentu 
Europejskiego (25 maja 2014 r.), rozma‑
wiała red. Kinga Brandys.
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nowotworów i innych schorzeń, gdyż wierzę, opiera‑
jąc się na danych naukowych, że poszerzenie bazy 
ludzi poddanych programom wczesnego wykrywania 
nowotworów będzie korzystne dla poprawy zdro‑
wia populacji naszego kontynentu. W sferze gospo‑
darczej zamierzam być silnym lobbystą Szczecina 
na wszystkich polach, w tym w zakresie zdobywania 
dofinansowania na zwiększenie sieci dróg ekspre‑
sowych (choćby S6 do Gdańska), pogłębienie toru 
wodnego czy tworzenia nowych miejsc pracy, w tym 
także w rewitalizowanym przemyśle ciężkim.
obserwując działania europarlamentarzystów 
ostatniej kadencji, co się Panu nie podobało 
a co Pana zdaniem zasługuje na wyróżnienie?

– Można tu wymienić wiele dobrych i trochę złych 
przykładów działań naszych europarlamentarzy‑
stów, ale ograniczę się do stwierdzenia, że postaram 
się być lepszym i jeszcze bardziej pracowitym repre‑
zentantem mojej małej ojczyzny, jaką jest Szczecin 
i Pomorze Zachodnie. 
Jest Pan przede wszystkim znakomitym tora-
kochirurgiem, szefem kliniki* i dyrektorem 
szpitala. czy obowiązki w Brukseli nie osłabią 
Pańskiej działalności zawodowej?

– Mam nadzieję, że nie. Po pierwsze, dochowałem 
się doskonałego zespołu, którego trzech członków, 
o ile wszystko pójdzie dobrze, w tym roku zosta‑
nie samodzielnymi pracownikami nauki. Moją rolą 
w klinice jest i tak operowanie najtrudniejszych 
przypadków, gdyż jest to obowiązek i trudny przy‑

wilej kierownika, a wiem, że będzie to w dalszym 
ciągu możliwe bez uszczerbku dla funkcji europar‑
lamentarzysty. Program pracy Parlamentu Europej‑
skiego jest tak skonstruowany, że możliwe będzie 
operowanie w poniedziałek do południa i w piątki 
po południu lub w soboty. Informacje te potwier‑
dza mój kolega chirurg z Włoch, który przez jedną 
kadencję był posłem do europarlamentu. Bezpie‑
czeństwo naszych torakochirurgicznych chorych 
będzie w pełni zapewnione, a ja będę w stanie, nie‑
mal jak dotychczas, osobiście operować najtrud‑
niejsze przypadki.
na liście wyborczej jest Pan na trzecim miejscu. 
Jak zatem ocenia Pan swoje szanse?

– W normalnych warunkach szanse elekcji oce‑
niałbym jako iluzoryczne, ale w obecnej konstelacji, 
gdy na pierwszym miejscu jest osoba z Warszawy, 
na drugim z Lubuskiego, a ja jestem pierwszym czło‑
wiekiem „stąd”, warto powalczyć o to, aby uczelnia 
i miasto miały swojego przedstawiciela w Parlamen‑
cie Europejskim. Pomimo całej inercji biurokra‑
tycznej machiny brukselskiej wierzę, że dla uczelni 
będzie korzystne, gdy będzie miała bezpośredni 
dostęp do „kuchni brukselskiej”, gdyż zwłaszcza 
przy położeniu nacisku na sprawy nauki i ochrony 
zdrowia może to potencjalnie przynieść wymierne 
korzyści dla społeczności akademickiej.
dziękuję za rozmowę.

* Prof. Tomasz Grodzki jest kierownikiem Kliniki Chirurgii 
Klatki Piersiowej i Transplantacji PUM.

W Pałacu Belwederskim ogłoszono nazwiska 
kolejnych zidentyfikowanych ofiar komunizmu, 
wśród których znaleźli się oficerowie odtwarzanego 
po zakończeniu II wojny światowej Wojska Polskiego: 
komandorowie Marynarki Wojennej Stanisław 
Mieszkowski i Zbigniew Przybyszewski, podpułkow‑
nicy wojsk lądowych Aleksander Kita i Marian Orlik 
oraz major WP Jan Czeredys. Wszyscy wymienieni 

swoją służbę w szeregach armii polskiej rozpoczynali 
w okresie II RP. We wrześniu 1939 r. brali aktywny 
udział w wojnie obronnej Polski, po czym trafili 
do niemieckich obozów jenieckich. Po zakończe‑
niu II wojny światowej odpowiedzieli na wezwanie 
do służby wojskowej, stawiając się we wskazanych 
jednostkach. Wykorzystując swoje doświadczenie 
i umiejętności, odtwarzali struktury armii. Wraz 

POLSKA bAZA GENETYCZNA 
OFIAR TOTALITARYZMÓw  

IDENTYFIKACJA KOLEJNYCH OFIAR



14         Biuletyn Informacyjny     nr 1 (83) 2014

z rosnącymi wpływami komunistów w kraju wszy‑
scy stali się ofiarami „czystek w wojsku”, polegają‑
cych na eliminacji jednostek związanych z II RP bez 
względu na ich rolę w odtwarzaniu polskiej armii. 
Aresztowani pod fałszywymi zarzutami szpiegostwa 
lub „organizowania monopolu prywatnych firm 
na dostawy do wojska”, bici i torturowani, przy‑
znawali się do zarzucanych im czynów, po czym 
odwoływali zeznania. Wszyscy skazani zostali 
na karę śmierci, a ich ciała spoczęły w bezimiennych 
mogiłach. W 1956 r. na fali zbliżającej się odwilży 
popaździernikowej w Polsce zostali zrehabilitowani.

Wśród zidentyfikowanych znalazł się również 
podpułkownik Antoni Olechnowicz „Pohorecki”, ofi‑
cer Armii Krajowej, późniejszy dowódca Wileńskiego 
Okręgu Armii Krajowej, a po zakończeniu okupacji 
niemieckiej twórca Ośrodka Mobilizacyjnego Wileń‑
skiego Okręgu AK. Jako weteran II wojny światowej 
z terenu Wileńszczyzny, doskonale znający zarówno 
niemieckie, jak sowieckie metody walki, był zde‑
cydowanym przeciwnikiem walki zbrojnej z siłami 
komunistycznymi w kraju. Odtworzony przez niego 
Wileński Okręg AK stanowił organizację o charak‑
terze cywilnym, działającą na zlecenie polskiego 

rządu w Londynie. Aresztowany w 1948 r., w wyniku 
ogólnopolskiej operacji Ministerstwa Bezpieczeństwa 
Publicznego o kryptonimie „Akcja X”, obejmującej 
żołnierzy polskiego podziemia niepodległościowego 
z Wileńszczyzny, został skazany na karę śmierci.

Badania genetyczne umożliwiły „zwrócenie twa‑
rzy” czterem nieznanym dotąd oficerom ze zgru‑
powania Zrzeszenia „Wolność i Niezawisłość” 
pod dowództwem mjr. Hieronima Dekutowskiego 
„Zapory”: por. Romanowi Grońskiemu „Żbikowi”, 
ppor. Jerzemu Miatkowskiemu „Zawadzie”, por. 
Edmundowi Tudrujowi „Mundkowi” i por. Arkadiu‑
szowi Wasilewskiemu „Białemu”. W obawie przed 
aresztowaniem we wrześniu 1947 r. zdecydowali 
się na opuszczenie kraju wraz ze swym dowódcą. 
Zatrzymani w wyniku prowokacji UB w Nysie pod‑
czas próby przekroczenia granicy. Sądzeni w jed‑
nym procesie przed Wojskowym Sądem Rejonowym 
w Warszawie wszyscy otrzymali wyroki śmierci – 
spoczęli w jednej bezimiennej mogile.

Na kwaterze „Ł” Wojskowego Cmentarza przy 
ul. Powązkowskiej w Warszawie potajemnie pogrze‑
bano również szczątki sierż. Adama Gajdka, szefa 
komórki wywiadowczej w IV Zarządzie Głównym 

Uroczystość w Belwederze 28 lutego 2014 r.

Roman Groński Jerzy Miatkowski Karol RakoczyArkadiusz Wasilewski Edmund Tudruj
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WiN o kryptonimie „Instytut Bakteriologiczny”, któ‑
rego zatrzymano jesienią 1947 r. w Krakowie i rok 
później skazano na karę śmierci. 

Wśród 12 zidentyfikowanych znalazł się rów‑
nież Karol Rakoczy „Bystry”, żołnierz Narodowego 
Zjednoczenia Wojskowego. Pochodził z rodziny 
o silnych tradycjach patriotycznych. Swoją walkę 
o niepodległość ojczyzny rozpoczął w wieku 16 lat, 
wstępując do Ruchu Oporu Armii Krajowej, następ‑
nie kontynuował ją w NZW. Jesienią 1949 r. został 
skazany na karę śmierci. Wyrok wykonano pół roku 
później.

W uroczystości wręczenia not indentyfikacyj‑
nych rodzinom osób zidentyfikowanych udział 
wzięli prezydent Bronisław Komorowski oraz przed‑
stawiciele wszystkich instytucji biorących udział 
w procesie poszukiwania i identyfikacji ofiar ter‑
roru komunistycznego lat 1944–1956: prof. Andrzej 
Ciechanowicz, rektor Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie, dr hab. Andrzej Kunert, 
sekretarz Rady Ochrony Pamięci Walk i Męczeń‑
stwa oraz dr Łukasz Kamiński, prezes Instytutu 
Pamięci Narodowej. Głos zabierali również m.in. 
dr hab. Krzysztof Szwagrzyk, pełnomocnik pre‑
zesa IPN ds. poszukiwań miejsc pochówku ofiar 
terroru komunistycznego lat 1944–1956, dr Andrzej 
Ossowski, pełnomocnik rektora PUM w Szczecinie 
ds. Polskiej Bazy Genetycznej Ofiar Totalitaryzmów, 
który prowadzi badania genetyczne ofiar pocho‑
wanych na kwaterze „Ł” Wojskowego Cmentarza 
przy ul. Powązkowskiej w Warszawie, oraz dr Witold 
Mieszkowski, który wypowiedział się w imieniu przy‑
byłych na uroczystość rodzin.

Opisana uroczystość stanowiła czwartą z cyklu 
konferencji, na której przedstawione zostały wyniki 
badań i pracy naukowców z Instytutu Pamięci Naro‑
dowej, Instytutu Ekspertyz Sądowych, Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie i Uniwersy‑
tetu Medycznego we Wrocławiu. Do tej pory wśród 
zidentyfikowanych postaci znalazły się osoby m.in.: 
mjr. Hieronima Dekutowskiego „Zapory”, mjr. Zyg‑
munta Szendzielarza „Łupaszki” i ppłk. Stanisława 
Kasznicy, ostatniego komendanta Narodowych Sił 
Zbrojnych. Proces identyfikacji ofiar ekshumowa‑
nych z kwatery „Ł” Wojskowego Cmentarza przy ul. 
Powązkowskiej w Warszawie nadal trwa, a o jego 
wynikach będziemy informować w kolejnych nume‑
rach Biuletynu.

Milena Bykowska 
Instytut Pamięci Narodowej

Zdjęcia Marta Kuś
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Jacek rudnicki: – samorząd lekarski jest pod 
obserwacją stanu lekarskiego. Jedni uważają, 
że jest to instytucja potrzebna, porządkująca 
pewne sprawy, autorytatywna. Ja mam na myśli – 
że posiada autorytet, jest altruistyczna, jeszcze 
inni myślą – „a co oni tam w zasadzie robią”.

dr magda wiśniewska: – Chciałabym, aby sa‑
morząd lekarski był rzeczywiście dla lekarzy. Jak 
to realnie osiągnąć? Pokazać naszym koleżankom 

i kolegom, że próbuje‑
my wychodzić im na‑
przeciw. I to w każdej 
dziedzinie. Mamy ko‑
misję socjalną, która 
pomaga zarówno mło‑
dym, jak i starszym le‑
karzom, zwłaszcza tym 
emerytowanym. Mamy 
coś, co jest ewenemen‑
tem na skalę krajową, 

tzw. becikowe dla lekarzy. Jest prężnie działające 
koło seniora, które w każdym możliwym momen‑
cie staram się wspierać. Wycieczki, imprezy spor‑
towe, wyjazdy do Berlina na koncerty. Chciałabym 
także, aby lekarz senior mógł bez wyrzutów sumie‑
nia zgłosić się do dowolnego specjalisty, na dowolnej 
izbie przyjęć i być przyjętym szybciej. Stawiam też 
na drugi biegun, reaktywowaliśmy koło młodego le‑
karza. Mam nadzieję, że koledzy szybko się zorgani‑
zują i włączą aktywnie w działalność samorządową. 

Jeśli chodzi o szkolenia, to prowadzimy kursy 
z reanimacji, partycypujemy w kursach ze zdrowia 
publicznego. Z tego zakresu prowadzimy też kursy 
do specjalizacji i nasi rezydenci mogą odbyć je tutaj, 
na miejscu, bez konieczności jeżdżenia po Polsce 
i płacenia za to. W tym roku kurs miał 60 uczest‑
ników. Planujmy dwa takie kursy rocznie. 

1 czerwca organizujemy lekarski dzień dziecka. 
Na terenie OIL odbędzie się festyn, mam nadzieję, 
że uda się rozpropagować tę ideę.

Moją wizją jest także próba wyjścia do lekarzy, 
którzy są w trakcie specjalizacji. Tak mi się marzy, 
aby docenić trud specjalizacji…

Jest to sześcioletni, ogromny wysiłek, warto 
być docenionym, są to też ludzie na tzw. 
dorobku i na pewno wsparcie finansowe jest 
im potrzebne.

Należałoby też docenić kierowników specjalizacji, 
którzy doceniani nie są. 

Z takich bardziej górnolotnych problemów 
chciałabym, aby samorządowi udało się aktywniej 
współuczestniczyć w tworzeniu aktów ustawodaw‑
czych i wykonawczych, dotyczących szeroko pojętej 
ochrony zdrowia. I żeby głos samorządu lekarskiego 
nie był traktowany czysto mechanicznie, żebyśmy 
byli brani pod uwagę realnie jako eksperci w ochro‑
nie zdrowia, zwłaszcza w kontekście specjalizacji 
czy szkolenia podyplomowego. 

Do tego mamy jeszcze swoje ustawowe obo‑
wiązki, jak rejestr lekarzy, rejestr praktyk lekar‑
skich, komisję odpowiedzialności zawodowej, sąd 
lekarski. Chciałabym, aby to wszystko, mówiąc 
kolokwialnie, chodziło jak w zegarku. 

Izba lekarska ma być dla lekarzy, a nie lekarze 
dla izby. Brzmi to nieco jak utopia, ale ja zawsze 
byłam trochę idealistycznym samorządowcem.
Pogląd jest jak najbardziej prawidłowy, tylko 
że lekarze też powinni wykazać w tym kie-
runku aktywność. a nawiasem mówiąc, piękne 
pomieszczenia oiL można wykorzystać dla wielu 
celów. 

Wszyscy lekarze, którzy chcieliby skorzystać 
z pomieszczeń OIL, czy to dla celów prywatnych, 
czy innych, naukowych, artystycznych, mają ku 
temu sposobność. Sala posiedzeniowa, kominkowa 
i bilardowa są do ich dyspozycji. 
Jak rozumiem, mogę w takim razie liczyć 
na organizację np. zjazdu arteterapii holistycz-
nej w pomieszczeniach oiL. To piękne miejsce 
na taki cel. nie powiem, abym miał chęć leczyć 
tylko sztuką, raczej mam na myśli, aby powró-
cić do sztuki leczenia. Gdyby miały to być stu-
dia podyplomowe, byłby to kolejny przyczynek 
do współpracy Pum i oiL.

Oczywiście. Myślę, że w sytuacji, jaką mamy 
obecnie, ta współpraca powinna układać się co naj‑

SAMORZĄD DLA LEKARZY
O problemach i zamierzeniach szczecińskiego samorządu lekarskiego z prezes 
Okręgowej Rady Lekarskiej w Szczecinie dr Magdą Wiśniewską rozmawiał 
red. Jacek Rudnicki. 
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mniej dobrze, jeśli nie doskonale. Trzech człon‑
ków Senatu PUM jest w ORL, wielu jest delegatami 
na zjazd okręgowy. Ze strony pana rektora widzę 
gesty wsparcia i daleko idącej współpracy. Teraz 
już tylko należy działać.
Jednym z zadań oiL jest dbałość o pozycję 
społeczną lekarzy. opinia o niekompetentnych 
i pazernych na pieniądze lekarzach jest obecna 
w mediach i z czegoś ona wypływa.

Opinia o stanie lekarskim, niestety, nie jest 
dobra. Nasze media są takie jak na Zachodzie, 
sprzedaje się nie to, czym można się pochwalić, ale 
sensacje. Zupełnie nowy zabieg, nowa terapia, nowy 
lek, te tematy się nie sprzedają. Błąd lekarski, błąd 
medyczny, zaniechanie – jak najbardziej. Niestety, 
na media poszukujące sensacji niewiele możemy 
poradzić. Możemy za to próbować pokazać lekarzy 
z dobrej strony, pokazać ich codzienny trud, ofiar‑
ność, poświęcenie… Chciałabym na naszym terenie 
rozszerzyć współpracę z mediami. Chcę się spotykać 
z mediami i pokazać, co pozytywnego udało się 
zrobić. Zwrócić uwagę na sukcesy naszych lekarzy, 
a nie tylko piętnować błędy. Wówczas ludzie też 
zmienią swoje nastawienie.
czy nie byłoby dobrze raz na kwartał przeprowa-
dzić konferencję prasową w siedzibie oiL i poin-
formować media o stanie służby zdrowia? zapre-
zentować nie tylko osiągnięcia, ale i porażki, 
problemy wymagające rozwiązania etc. stworzyć 
z mediów, polityków grupę wsparcia.

Taką ma wizję. Może przyjdzie jeden, potem 
dwóch i więcej?

a może przyjdą wszyscy, bo okaże się, że coś 
ich ominęło?

Tak byłoby najlepiej. 
kiedyś byłem chętny do współpracy z mediami. 
ale gdy pewnego razu zadzwonił redaktor radia 
szczecin i zaprosił do wywiadu jeszcze tego wie-
czoru na temat porad specjalistycznych, podzię-
kowałem. uważam, że w takich sprawach pośpiech 
nie jest wskazany, że właśnie oficjalne instytucje 
jak oiL czy przedstawiciele towarzystw medycz-
nych powinni zabrać głos. Przecież dostępność 
do usług specjalistycznych nie zależy od samych 
lekarzy, to są limity nFz, liczba dostępnych 
specjalistów etc. społeczeństwo powinno usły-
szeć z samej góry, jakie są możliwości, plany.

Dlatego tak ważna jest współpraca z mediami. 
Bez nich społeczeństwo nie będzie wiedziało 
o nowych lekach, terapiach czy zabiegach. Nie 
będzie też wiedzieć, że my, lekarze, tak samo jak 
pacjenci jesteśmy tylko częścią, elementem całego 
systemu ochrony zdrowia i nie my odpowiadamy za 
wszelkie problemy i zaniechania systemowe. 
medycyna obraca się w ramach standardów, pro-
cedur. czy oiL nie powinna być źródłem ani-
macji kultury, historii, filozofii w medycynie, 
nadającym jej wymiar ogólniejszy. może można 
nawiązać współpracę z uniwersytetem szczeciń-
skim, akademią sztuki, aby nadać medycynie 
bardziej filozoficzny wymiar?

Pomysł do podchwycenia. Tu dzieje się wiele 
rzeczy i chodzi o to, żeby je rozpropagować. 
dziękuję za rozmowę.

Wzorem lat ubiegłych przedstawiamy Państwu 
punktację uzyskaną przez jednostki naukowo‑
 ‑dydaktyczne Pomorskiego Uniwersytetu Medycz‑
nego w Szczecinie w ramach obowiązującego 
na uczelni algorytmu oceny działalności naukowej 
w latach 2011–2013. Algorytm obejmuje niezbędne 
dane służące do oceny dorobku naukowego poszcze‑

gólnych jednostek PUM celem przyznania im dotacji 
na utrzymanie potencjału badawczego w ramach 
działalności statutowej. 

Poniższe zestawienie, oprócz całkowitej liczby 
punktów uzyskanych przez każdą jednostkę, 
zawiera liczbę etatów nauczycieli akademickich oraz 
liczbę etatów inżynieryjno ‑technicznych i naukowo‑

PuNKTACJA JEDNOSTEK PuM  
NA PODSTAwIE ALGORYTMu  

ZA LATA 2011–2013
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Liczba punktów uzyskanych przez jednostki Pum w ramach algorytmu za lata 2011–2013

Lp. Jednostka Suma
punktów

Liczba etatów
naucz. akad.

Liczba etatów 
inż. ‑techn. 

nauk. ‑techn.

Efektywność  
I

Efektywność  
II

wYdział Lekarski z oddziałem nauczania w JĘzYku anGieLskim
1 Katedra Biochemii i Chemii Medycznej 5 089,0 15,13 7,75 336,35 222,42
2 Katedra i Zakład Fizjologii 3 308,0 10,75 2,00 307,72 259,45
3 Zakład Patologii Ogólnej 2 388,5 4,13 5,00 578,33 261,61
4 Zakład Farmakologii Doświadczalnej i Klinicznej 2 293,5 5,00 3,25 458,70 278,00
5 Katedra i Klinika Gastroenterologii 2 269,0 5,63 1,50 403,02 318,23
6 Zakład Biochemii Klinicznej i Molekularnej 2 202,5 5,00 3,00 440,50 275,31
7 Samodzielna Pracownia Hepatologii 2 089,0 2,00 0,75 1044,50 759,64
8 Klinika Nefrologii, Transplantologii i Chorób Wewnętrznych 1 896,0 14,00 135,43 135,43
9 Katedra i Zakład Histologii i Embriologii 1 563,5 6,50 2,00 240,54 183,94

10 Zakład Patomorfologii 1 456,0 6,88 4,00 211,63 133,82
11 Zakład Farmakokinetyki i Terapii Monitorowanej 1 356,5 3,00 2,50 452,17 246,64
12 Klinika Kardiologii 1 252,0 8,50 147,29 147,29
13 Katedra i Klinika Okulistyki 908,0 4,88 0,50 186,07 168,77
14 Klinika Chirurgii Ogólnej i Chirurgii Ręki 856,0 4,50 0,50 190,22 171,20

15 Klinika Pediatrii, Endokrynologii, Diabetologii, Chorób 
Metabolicznych i Kardiologii Wieku Rozwojowego 824,5 7,50 109,93 109,93

16 Klinika Hipertensjologii i Chorób Wewnętrznych 727,0 5,13 2,00 141,72 101,96
17 Klinika Chirurgii Ogólnej i Transplantacyjnej 709,0 5,63 125,93 125,93
18 Katedra Medycyny Sądowej 632,0 9,13 2,00 69,22 56,78

19 Katedra i Klinika Ginekologii Operacyjnej i Onkologii 
Ginekologicznej Dorosłych i Dziewcząt 625,0 4,38 142,69 142,69

20 Klinika Endokrynologii, Chorób Metabolicznych i Chorób 
Wewnętrznych 613,0 5,00 1,50 122,60 94,31

21 Katedra Anestezjologii i Intensywnej Terapii 588,0 3,25 180,92 180,92
22 Katedra i Zakład Mikrobiologii i Immunologii 580,0 10,25 8,00 56,59 31,78
23 Katedra Chorób Klatki Piersiowej 536,5 3,50 153,29 153,29
24 Klinika Pediatrii, Hematologii i Onkologii Dziecięcej 532,0 7,50 2,00 70,93 56,00
25 Katedra i Klinika Urologii i Onkologii Urologicznej 524,5 3,50 149,86 149,86
26 Klinika Chirurgii Naczyniowej, Ogólnej i Angiologii 469,5 4,75 98,84 98,84

27 Katedra i Klinika Ortopedii, Traumatologii i Onkologii 
Narządu Ruchu 469,0 3,50 1,50 134,00 93,80

28 Klinika Anestezjologii, Intensywnej Terapii i Ostrych Zatruć 444,5 2,50 177,80 177,80
29 Klinika Medycyny Matczyno ‑Płodowej i Ginekologii 386,0 5,50 70,18 70,18
30 Zakład Alergologii Klinicznej 291,0 2,00 0,20 145,50 132,27
31 Katedra i Klinika Chirurgii Dziecięcej i Onkologicznej 270,5 4,00 67,63 67,63

 ‑technicznych. Umożliwia to wyznaczenie orientacyj‑
nych wskaźników efektywności naukowej, tj. liczby 
punktów wypracowanych w jednostce przez jednego 
nauczyciela akademickiego (Efektywność I) lub przez 
jednego pracownika (Efektywność II).

Równocześnie informujemy, iż zgodnie z Roz‑
porządzeniem Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyż‑
szego z dnia 13 lipca 2012 r. w sprawie kryte‑
riów i trybu przyznawania kategorii naukowej 
jednostkom naukowym, w roku 2013 wszystkie 
wydziały PUM złożyły ankietę jednostki naukowej 
za lata 2009–2012 wraz z wnioskiem o dokonanie 
oceny jednostki i przyznanie jej kategorii nauko‑
wej. W wyniku przeprowadzonej oceny wydziałom 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie 
nadano następujące kategorie:

Wydział Lekarski z Oddziałem Nauczania  –
w Języku Angielskim – kat. A
Wydział Lekarsko ‑Biotechnologiczny i Medycyny  –
Laboratoryjnej – kat. A
Wydział Nauk o Zdrowiu – kat. B –
Wydział Lekarsko ‑Stomatologiczny – kat. B –
Po zapoznaniu się z wynikami parametryzacji 

trzy wydziały złożyły odwołanie do Ministerstwa 
Nauki i Szkolnictwa Wyższego i starają się o zmianę 
kategorii: WLzONwJA oraz WLBiML na kategorię 
A+ i WNoZ na kategorię A.

mgr Marta Kamińska 
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą

prof. dr hab. Jerzy Samochowiec 
prorektor ds. nauki
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Lp. Jednostka Suma
punktów

Liczba etatów
naucz. akad.

Liczba etatów 
inż. ‑techn. 

nauk. ‑techn.

Efektywność  
I

Efektywność  
II

32 Samodzielna Pracownia Propedeutyki Chorób Dzieci 244,5 4,00 61,13 61,13
33 Klinika Neonatologii 217,0 3,00 72,33 72,33
34 Zakład Diagnostyki Obrazowej i Radiologii Interwencyjnej 184,0 4,50 40,89 40,89
35 Samodzielna Pracownia Cytogenetyki 166,0 1,00 166,00 166,00
36 Zakład Medycyny Rodzinnej 55,0 4,50 12,22 12,22

39016,0 199,92 49,95 195,16 156,15
wYdział Lekarsko ‑sTomaToLoGicznY

1 Klinika Patologii Noworodka 1 037,0 2,50 414,80 414,80
2 Katedra i Klinika Neurologii 897,0 7,67 0,25 116,95 113,26
3 Zakład Anatomii Prawidłowej i Klinicznej 731,5 10,50 4,00 69,67 50,45
4 Katedra i Zakład Stomatologii Zachowawczej i Endodoncji 660,0 17,50 37,71 37,71
5 Klinika Reumatologii i Chorób Wewnętrznych 656,0 4,00 164,00 164,00

6 Zakład Stomatologii Zachowawczej Przedklinicznej 
i Endodoncji Przedklinicznej 560,5 3,00 1,00 186,83 140,13

7 Zakład Ortodoncji 556,5 6,00 92,75 92,75
8 Katedra i Zakład Protetyki Stomatologicznej 501,0 12,50 40,08 40,08
9 Zakład Radiologii Zabiegowej 431,0 2,25 191,56 191,56

10 Klinika Położnictwa i Ginekologii 411,5 5,00 82,30 82,30
11 Katedra i Zakład Stomatologii Ogólnej 378,5 6,13 61,75 61,75
12 Zakład Chirurgii Stomatologicznej 306,5 5,00 61,30 61,30
13 Klinika Chirurgii Plastycznej, Endokrynologicznej i Ogólnej 296,5 1,63 181,90 181,90
14 Zakład Periodontologii 279,5 5,75 48,61 48,61

15 Katedra i Zakład Propedeutyki i Fizykodiagnostyki 
Stomatologicznej 248,5 2,63 94,49 94,49

16 Klinika Chirurgii Ogólnej i Onkologicznej 247,0 4,50 54,89 54,89
17 Klinika Otolaryngologii i Onkologii Laryngologicznej 208,0 5,00 41,60 41,60
18 Zakład Stomatologii Dziecięcej 165,5 8,00 20,69 20,69
19 Katedra i Zakład Radiologii Ogólnej i Stomatologicznej 147,5 2,50 59,00 59,00
20 Katedra Neurochirurgii 143,0 2,50 57,20 57,20
21 Klinika Chirurgii Szczękowo ‑Twarzowej 65,5 2,50 26,20 26,20

22 Samodzielna Pracownia Rehabilitacji Pooperacyjnej 
Chirurgii Szczękowo ‑Twarzowej 63,0 1,00 63,00 63,00

8 991,0 118,06 5,25 76,16 72,91
wYdział nauk o zdrowiu

1 Katedra i Klinika Psychiatrii 1 947,0 13,25 0,50 146,94 141,60
2 Zakład Biochemii i Żywienia Człowieka 1 579,5 6,00 2,25 263,25 191,45
3 Zakład Zdrowia Publicznego 1 361,0 11,00 123,73 123,73
4 Samodzielna Pracownia Biologii Medycznej 1 280,0 2,00 1,00 640,00 426,67

5 Klinika Chorób Zakaźnych, Chorób Wątroby  
i Nabytych Niedoborów Immunologicznych 1 115,0 3,00 2,00 371,67 223,00

6 Zakład Pielęgniarstwa 689,5 12,00 57,46 57,46
7 Zakład Histologii i Biologii Rozwoju 589,0 1,50 1,50 392,67 196,33
8 Samodzielna Pracownia Kształcenia Lekarza Rodzinnego 547,0 1,00 547,00 547,00
9 Samodzielna Pracownia Gerontobiologii 546,5 1,50 364,33 364,33

10 Zakład Diagnostyki Funkcjonalnej i Medycyny Fizykalnej 529,0 3,00 0,5 176,33 151,14
11 Klinika Ginekologii i Uroginekologii 425,0 5,75 73,91 73,91
12 Klinika Chorób Zakaźnych, Hepatologii i Transplantacji Wątroby 373,5 5,00 74,70 74,70
13 Zakład Higieny i Epidemiologii 368,5 4,00 1,00 92,13 73,70
14 Zakład Dermatologii Estetycznej 363,5 3,50 103,86 103,86
15 Klinika Chorób Skórnych i Wenerycznych 345,0 6,00 57,50 57,50
16 Zakład Pediatrii i Pielęgniarstwa Pediatrycznego 324,5 5,00 64,90 64,90
17 Zakład Farmakologii Ogólnej i Farmakoekonomiki 298,5 2,25 132,67 132,67
18 Samodzielna Pracownia Podstawowej Opieki Zdrowotnej 262,0 5,00 52,40 52,40
19 Samodzielna Pracownia Rehabilitacji Medycznej 241,5 6,50 37,15 37,15
20 Zakład Pielęgniarstwa Chirurgicznego i Ratunkowego 235,0 5,00 47,00 47,00
21 Klinika Diabetologii i Chorób Wewnętrznych 216,5 3,25 1,00 66,62 50,94
22 Klinika Medycyny Rozrodu i Ginekologii 198,0 2,75 72,00 72,00
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III Międzyuczelniana Konferencja „Dzień Mózgu” 
w Szczecinie pod hasłem „Mózg – Współczesność – 
Kontrowersje” pod patronatem rektorów PUM i US 
odbyła się 12 kwietnia 2014 r. i zgromadziła bli‑
sko tysiąc uczestników. Frekwencja to olbrzymia 
satysfakcja dla wielu osób, które przez ponad pół 
roku bardzo się starały, żeby konferencja mogła 
się odbyć.

W tym roku myślą przewodnią konferencji było 
pytanie – czy mózgowi należy pomagać, wspierać 
jego pracę, czy przynosi to korzyści, czy też mózgowi 
to zagraża? Konferencję zainaugurowały tradycyjnie 
przemówienia rektorów: Uniwersytet Szczeciński 
reprezentował prorektor ds. kształcenia prof. US 
Jacek Styszyński, a Pomorski Uniwersytet Medyczny 
prorektor ds. nauki, a zarazem współorganizator 
konferencji, prof. Jerzy Samochowiec. Ciepłe słowa 
skierowała do słuchaczy prof. US Barbara Kromo‑
licka, dziekan Wydziału Humanistycznego US.

Pierwszą sesję otworzył wykład prof. Przemysława 
Nowackiego, kierownika Katedry i Kliniki Neurolo‑
gii PUM nt. „Płeć mózgu”. Poszukiwał odpowiedzi 
na pytanie: czy mózgi kobiet i mężczyzn na poziomie 
strukturalnym, a także czynnościowym rzeczywiście 

się różnią i czy zasadne jest formułowanie określe‑
nia płeć mózgu? 

Profesor Jolanta Zawilska z Uniwersytetu Medycz‑
nego z Łodzi przedstawiła wiele zagadnień dotyczą‑
cych dopalaczy, grupy tych substancji, związane 
z nimi zagrożenia, ale też pokazała, że ukazujący 
się na świecie co pięć dni nowy związek chemiczny 
świadczy o zupełnym nieliczeniu się ze zdrowiem 
ludzkim producentów tych substancji. 

Doktor Bogusław Habrat, kierownik Zespołu ds. 
Uzależnień Instytutu Psychiatrii i Neurologii w War‑
szawie, w wykładzie zatytułowanym „Mózg – mię‑
dzy pasją a uzależnieniem” starał się odpowiedzieć 
na pytanie, kiedy pasja przechodzi w uzależnienie 
i czy w ogóle takie spojrzenie jest zasadne. Prowo‑
kując do przemyśleń, dr Habrat mówił, że pojawiło 
się w naukach medycznych i psychologii zbyt dużo 
„holizmów”: „…kiedyś mówiło się pracowity, dzisiaj 
się mówi pracoholik, kiedyś mówiło się jurny, dzisiaj 
mówi się seksoholik…”.

 Kontynuacją odpowiedzi na trudne pytanie, 
czy jeszcze pasja, czy już uzależnienie, był wykład 
prof. Andrzeja Potemkowskiego, kierownika Zakładu 
Psychologii Ogólnej i Psychoprofilaktyki US – „Mózg 

DZIEń MÓZGu w SZCZECINIE

Lp. Jednostka Suma
punktów

Liczba etatów
naucz. akad.

Liczba etatów 
inż. ‑techn. 

nauk. ‑techn.

Efektywność  
I

Efektywność  
II

23 Katedra Pielęgniarstwa Położniczo ‑Ginekologicznego 161,5 7,75 20,84 20,84
24 Klinika Chirurgii Ogólnej i Gastroenterologicznej 138,5 2,00 69,25 69,25
25 Samodzielna Pracownia Farmakoterapii Dermatologicznej 109,0 4,75 0,50 22,95 20,76
26 Samodzielna Pracownia Edukacji Medycznej 57,0 2,75 20,73 20,73

27 Klinika Anestezjologii, Intensywnej Terapii  
i Medycyny Ratunkowej 49,0 7,00 7,00 7,00

28 Klinika Ortopedii i Traumatologii Dziecięcej 48,0 3,00 16,00 16,00
29 Samodzielna Pracownia Opieki Długoterminowej 44,5 3,25 13,69 13,69

14 442,5 138,75 10,25 104,09 96,93
wYdział Lekarsko ‑BioTecHnoLoGicznY i medYcYnY LaBoraTorYJneJ

1 Zakład Genetyki i Patomorfologii 7 593,0 12,50 6,00 607,44 410,43
2 Katedra i Zakład Biologii i Parazytologii Medycznej 1 476,5 3,50 1,00 421,86 328,11
3 Zakład Analityki Medycznej 1 463,0 4,00 2,50 365,75 225,08
5 Zakład Historii Medycyny i Etyki Lekarskiej 383,0 3,75 1,00 102,13 80,63
6 Klinika Hematologii 290,5 4,00 72,63 72,63
7 Zakład Medycyny Nuklearnej 289,5 2,50 4,13 115,80 43,67
8 Samodzielna Pracownia Onkologii Klinicznej 289,0 2,00 144,50 144,50
9 Zakład Fizyki Medycznej 279,0 3,00 2,00 93,00 55,80

10 Samodzielna Pracownia Informatyki Medycznej i Badań 
Jakości Kształcenia 219,5 3,00 2,00 73,17 43,90

12 283,0 38,25 18,63 321,12 215,95
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– Sztuka – Pasja”. Ponieważ istnieje ścisły zwią‑
zek pomiędzy zwykłą percepcją a sztuką, analizą 
piękna i brzydoty, twórczością i pasją – badanie 
zdolności twórczych stało się źródłem ważnych 
informacji o mózgu. Zagadką nadal jest to, dla‑
czego niektóre utwory, dzieła zyskują trwałe miej‑
sce w sztuce, kulturze. Może dlatego, że pewne 
style myślenia i odczuwania są wspólne, a mózgi 
wszystkich ludzi na podstawowym poziomie działają 
według bardzo podobnych wzorów. Autor zilustrował 
swój wykład obrazami Balthusa, Luciana Freuda 
– wnuka Zygmunta Freuda, Vermeera, Michała 
Anioła i Cezanne’a. Próbował także zwrócić uwagę 
na sytuację, kiedy fotografowanie, które jest obecnie 
pasją bardzo wielu osób, staje się uzależnieniem. 

Kolejną sesję, którą prowadził dyrektor Instytutu 
Psychologii US prof. US Waldemar Domachowski, 
otworzył wykład ks. prof. Zdzisława Kroplewskiego: 
„Mózg – Rozum – Logika”. Profesor w bardzo czytelny 
sposób odniósł się, z punktu widzenia psychologii 
ogólnej, do tego, jak mózg tworzy rozum, a do tego 
jeszcze logiczny. 

Profesor Tadeusz Parnowski, kierownik II Kliniki 
Psychiatrii Instytutu Psychiatrii i Neurologii w War‑
szawie, po raz trzeci będący gościem Dnia Mózgu, 
mówił, jak wygląda mózg w badaniach rezonansu 
magnetycznego i pozytronowej tomografii emisyjnej 
w czasie zaburzeń depresyjnych. 

Profesor Jerzy Samochowiec i dr Monika Mak 
z Katedry i Kliniki Psychiatrii PUM w Szczecinie 
w duecie przedstawili wykład nt. „Mózg a markery 
otępień i chorób psychicznych”. Jak podkreślił 
w komentarzu wykładu prof. US Domachowski, 
markery ww. schorzeń są bardzo potrzebne, ale czy 
warto wiedzieć we wczesnej dojrzałości, że w wieku 
późniejszym rozwinie się np. choroba Alzheimera. 

Na koniec tej sesji prof. US Potemkowski w wykła‑
dzie nt. „Mózg – starania o zachowanie młodości” 
zwrócił uwagę, jak ważne dla zdrowia mózgu jest 
rozważne korzystanie z witamin i suplementów 
diety i jak potrzebne jest mózgowi zdrowe żywienie, 
zwłaszcza oparte na diecie śródziemnomorskiej. 

Trzecią sesję otworzył niezwykle humanistyczny 
wykład prof. Teresy Rzepy z Wyższej Szkoły Psycho‑
logii Społecznej w Poznaniu, inicjatorki utworzenia 
na US Instytutu Psychologii, nt. „Lekarz – pacjent 
– reminiscencje psychologa”.

Doktor hab. Agnieszka Samochowiec z Instytutu 
Psychologii US, korzystając ze wspaniałej oprawy 
muzycznej, w wykładzie pt. „Mózg – fenomen tango‑
terapii” pokazała, co i w których strukturach mózgo‑
wia dzieje się w trakcie tańca, a szczególnie takiego 
jak tango. 

Sesję tę zakończył wykład prof. Stanisława Flej‑
terskiego i dr Barbary Wąsikowskiej zatytułowany 
„Mózg – umysł a zachowania konsumentów. Neuro‑
biologiczne techniki stosowane w marketingu”, który 
uwidocznił słuchaczom, jak powszechnie wyko‑
rzystywana jest obecnie wiedza o biologii mózgu 
w nakłanianiu nas do konsumpcji. 

Konferencję zakończyła dyskusja okrągłego stołu, 
prowadzona przez prof. Przemysława Nowackiego, 
pod tytułem „Mózg a stymulanty – potrzeby, korzy‑
ści, zagrożenia”. Dyskusja, której mimo sobotniego 
popołudnia przysłuchiwała się nadal prawie pełna 
aula, prezentowała poglądy wszystkich wykładow‑
ców na ww. temat …nie zawsze zgodne. 

Konferencje w ramach współpracy międzyuczel‑
nianej od trzech lat są promocją naszych uczelni 
nie tylko na terenie Szczecina. Ponadto pokazują, 
jak ciekawy temat, jakim są wszystkie zagadnie‑
nia, również te kontrowersyjne, dotyczące mózgu, 
może łączyć organizatorów i naukowców z różnych 
środowisk. Konferencja, mając otwartą formułę – 
udział w niej jest bowiem bezpłatny, mogła odbyć 
się tylko i wyłącznie dzięki wsparciu rektorów obu 
uniwersytetów, pomocy dziekan Wydziału Humani‑
stycznego US, jak również Okręgowej Izby Lekarskiej 
w Szczecinie. Do zobaczenia za rok. 

Tekst i zdjęcia  
dr hab. prof. US Andrzej Potemkowski

Zakład Psychologii Ogólnej  
i Psychoprofilaktyki US

Prof. J. Samochowiec, dr M. Mak, prof. US W. Domachowski
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W dniach od 10 do 16 marca 2014 r. w wielu 
krajach świata obchodzono Tydzień Mózgu (Brain 
Awareness Week). Na Pomorskim Uniwersytecie 
Medycznym w Szczecinie odbyły się dwie sesje 
wykładowe i telekonferencja pod patronatem rektora 
PUM prof. Andrzeja Ciechanowicza. Organizatorami 
konferencji były The Dana Foundation z siedzibą 
w Nowym Jorku, Pomorski Uniwersytet Medyczny 
w Szczecinie, Zakład Diagnostyki Funkcjonalnej 
i Medycyny Fizykalnej PUM, Zakład Biochemii 
i Żywienia Człowieka Katedry Biochemii i Chemii 
Medycznej PUM, Sekcja Telemedycyny Polskiego 
Towarzystwa Lekarskiego oraz Oddział Szczeciński 
i Sekcja Nauk o Człowieku Polskiego Towarzystwa 
Przyrodników im. Kopernika.

Celem Tygodnia Mózgu jest popularyzacja wie‑
dzy i zwrócenie uwagi na konieczność postępu 
badań dla zrozumienia funkcji mózgu i zaburzeń 
wynikających z wpływu czynników endogennych 
i egzogennych oraz zwalczanie piętna wywoływa‑
nego przez choroby.

11 marca w sali wykładowej Zakładu Biochemii 
i Żywienia Człowieka PUM przy ul. Broniewskiego 
odbyła się studencka sesja wykładowa i telekon‑
ferencja. Prelegentami były studentki PUM. Sesję 
prowadzili doktoranci PUM mgr Ewa Siwiec, sekre‑
tarz Oddziału Szczecińskiego Polskiego Towarzy‑
stwa Przyrodników im. Kopernika, i lek. Michał 
Skoczylas, sekretarz Sekcji Nauk o Człowieku tego 
Towarzystwa. Konferencję rozpoczęto wykładem 
mgr Ewy Siwiec pt. „Kiedy mózg mówi »Dobranoc«”, 
przedstawiającym podstawowe informacje na temat 
snu człowieka oraz zagadnienia aktywności mózgu 
w niektórych sytuacjach życia codziennego. Anna 
Walat i Agnieszka Serafin wyjaśniły, jak odróżnić 
alkoholowy zespół płodowy od rzadkich zespo‑
łów o podobnym obrazie symptomatologicznym. 
„Choroby przenoszone przez kleszcze ze szczegól‑
nym uwzględnieniem neuroboreliozy i zapalenia 
mózgu przenoszonego przez kleszcze” były tematem 
wykładu Klaudii Bartoszewicz. Maja Czerwińska 
i Joanna Hołowko w prelekcji pt. „Choroby otę‑
pienne – profilaktyka i leczenie w ujęciu dietetycz‑
nym” omówiły znaczenie diety we wspomaganiu 
leczenia osób z chorobą Alzheimera oraz chorobą 
Parkinsona.

Telekonferencja składała się z dwóch wykładów: 
pierwszego zatytułowanego „The use of EEG in neo‑
natology”, wygłoszonego przez Ajleetę Sangtani, stu‑
dentkę Northeast Ohio Medical University w Sta‑
nach Zjednoczonych, w którym omówiła znaczenie 
diagnostyczne charakterystycznych cech krzywej 
EEG u noworodków, oraz drugiego nt. „Intraventri‑
cular hematoma”, zaprezentowanego przez Marca 
Strinitza, studenta Friedrich ‑Alexander ‑Universität 
Erlangen ‑Nürnberg w Niemczech, a przedstawia‑
jącego problem krwawień do układu komorowego 
mózgu. 

Główna sesja wykładowa odbyła się 13 marca 
w sali wykładowej w SPSK ‑1 PUM przy ul. Unii Lubel‑
skiej. Przewodniczącymi sesji były dr hab. Anna Lub‑
kowska, kierownik Zakładu Diagnostyki Funkcjo‑
nalnej i Medycyny Fizykalnej PUM i przewodnicząca 
Sekcji Nauk o Człowieku Polskiego Towarzystwa 
Przyrodników im. Kopernika, oraz dr inż. Monika 
Rajkowska ‑Myśliwiec, adiunkt w Katedrze Toksyko‑
logii Zachodniopomorskiego Uniwersytetu Techno‑
logicznego w Szczecinie i wiceprzewodnicząca Sekcji 
Nauk o Człowieku. 

Spotkanie rozpoczęto uroczystym nadaniem 
tytułu członka honorowego Polskiego Towarzystwa 
Przyrodników im. Kopernika prof. Zygmuntowi 
Saganowi, wieloletniemu sekretarzowi i przewod‑
niczącemu Oddziału Szczecińskiego Towarzystwa. 
W przemowie prof. Zygmunt Sagan wspomniał osoby 
zasłużone dla założonego w 1954 r. Oddziału, m.in. 
profesorów Stanisława Zajączka i Stefana Kow‑
nasa.

TYDZIEń MÓZGu w SZCZECINIE

Dr hab. Anna Lubkowska
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Doktor inż. Monika Rajkowska ‑Myśliwiec 
w wykładzie pt. „Substancje szkodliwe dla mózgu” 
omówiła neurotoksyczność przykładowych substan‑
cji naturalnych i antropogenicznych. Doktor Wio‑
letta Pawlukowska, pracownik Kliniki Neurologii 
i Samodzielnej Pracowni Rehabilitacji Medycznej 
PUM, przedstawiła problematykę opieki neurologo‑
pedycznej nad noworodkami i niemowlętami. Pro‑
ces starzenia się i zmiany inwolucyjne w układzie 
nerwowym były tematem wykładu dr hab. Anny 
Lubkowskiej. Interdyscyplinarne zagadnienie pro‑
tekcji mózgu noworodka omówiła mgr Alina Woj‑
ciechowska, doktorantka PUM. Doktor Łukasz 

Wieteska (Uniwersytet Medyczny w Łodzi) opo‑
wiedział o barierze krew–mózg jako wyzwaniu dla 
chemii leków. Agnieszka Wełnicka i Małgorzata 
Kulig, studentki PUM, omówiły przodomózgowie 
jednokomorowe, wadę wrodzoną znaną również 
pod nazwą holoprozencefalia. Procesy rozrostowe 
w mózgu były tematem wykładu Anny Żuk, stu‑
dentki PUM. „Kształtowanie funkcji mózgu i rozwoju 
psychoruchowego w aspekcie fizjologii i neurosty‑
mulacji” scharakteryzował mgr Marek Boberski, 
doktorant PUM.

Ubiegłoroczny Tydzień Mózgu w Szczecinie 
został opisany w kilku artykułach w czasopiśmie 
„Wszechświat. Pismo Przyrodnicze” wydawanym 
przez Polskie Towarzystwo Przyrodników im. Koper‑
nika (numery 8–9 i 10–12). Aktualnie wykładowcy 
przygotowują artykuły z tegorocznej konferencji. 
Program następnej będzie opracowany jesienią. 
Organizatorzy zapraszają osoby zainteresowane 
czynnym uczestnictwem i wygłoszeniem wykładu. 
Dane kontaktowe są zamieszczone na stronach 
internetowych Oddziału Szczecińskiego i Sekcji 
Nauk o Człowieku Polskiego Towarzystwa Przyrod‑
ników im. Kopernika, odpowiednio http://www.
szczecin.ptpk.org/ i http://www.hbpl.ptpk.org/.

Organizatorzy konferencji składają podzięko‑
wania prof. Andrzejowi Ciechanowiczowi, rekto‑
rowi PUM, prof. Ewie Stachowskiej, kierownikowi 
Zakładu Biochemii i Żywienia Człowieka Katedry 
Biochemii i Chemii Medycznej PUM, oraz wszyst‑
kim wykładowcom, słuchaczom i osobom, które 
wspierały tę inicjatywę.

lek. Michał Skoczylas, mgr Ewa Siwiec,  
dr hab. Anna Lubkowska,  

dr inż. Monika Rajkowska ‑Myśliwiec,  
prof. dr hab. Kinga Mazurkiewicz ‑Zapałowicz 

Polskie Towarzystwo Przyrodników im. Kopernika

Prof. Zygmunt Sagan z prof. Stefanem Kownasem… …i prof. Stanisławem Zajączkiem (lata siedemdziesiąte)
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POSTęPY w DIAGNOSTYCE  
CHORÓb AuTOIMMuNOLOGICZNYCH

Jubileuszowa, dziesiąta edycja konferencji 
z cyklu „Postępy w diagnostyce chorób autoimmu‑
nologicznych”, organizowana przez Klinikę Reuma‑
tologii i Chorób Wewnętrznych oraz Samodzielną 
Pracownię Diagnostyki Reumatologicznej PUM, 
odbyła się 22 marca br. pod hasłem „Wapń w sta‑
nach fizjologii i patologii – spojrzenie diagnosty 
laboratoryjnego i klinicysty”.

Tym razem w progach Rektoratu PUM gościliśmy 
rekordową liczbę uczestników – blisko 500 osób 
z całej Polski. Byli wśród nich lekarze, diagności 
laboratoryjni, pielęgniarki, fizjoterapeuci, specjaliści 
ds. żywienia, a także studenci oraz słuchacze studiów 
doktoranckich. Cieszy nas ogromnie fakt, że w czasie 
wszystkich dotychczasowych edycji udało nam się 
utrzymać interdyscyplinarny charakter konferencji.

Podobnie jak wcześniej, również i tym razem 
wspierało nas grono wybitnych specjalistów. Wśród 
zaproszonych wykładowców znaleźli się: prof. Kazi‑
mierz Ciechanowski, prorektor ds. klinicznych PUM, 
prof. Bogdan Solnica, prezes Zarządu Głównego 
Polskiego Towarzystwa Diagnostyki Laboratoryjnej, 
dr Paweł Płudowski i dr Elżbieta Karczmarewicz 
z Zakładu Biochemii, Radioimmunologii i Medycyny 
Doświadczalnej Instytutu „Pomnik – Centrum Zdro‑
wia Dziecka” w Warszawie, prof. Anhelli Syrenicz 
z Kliniki Endokrynologii, Chorób Metabolicznych 
i Chorób Wewnętrznych PUM, prof. Przemysław 
Nowacki z Kliniki Neurologii PUM, dr Hanna Roma‑
nowska z Kliniki Pediatrii, Endokrynologii, Diabe‑
tologii, Chorób Metabolicznych i Kardiologii Wieku 
Rozwojowego PUM, prof. Paweł Hrycaj z Zakładu 
Reumatologii i Immunologii Klinicznej UM im. Karola 
Marcinkowskiego w Poznaniu oraz prof. Bożena 

Cukrowska z Pracowni Immunologii Zakładu 
Patologii, Instytutu „Pomnik – Centrum Zdrowia 
Dziecka” w Warszawie. Organizatorów reprezen‑
towali prof. Marek Brzosko z Kliniki Reumatologii 
i Chorób Wewnętrznych PUM oraz dr Katarzyna 
Fischer z Samodzielnej Pracowni Diagnostyki Reu‑
matologicznej PUM, którzy na podstawie przeglądu 
piśmiennictwa i doświadczeń własnych przedstawili 
wybrane zagadnienia dotyczące znaczenia klinicz‑
nego witaminy D w różnych stanach patologicznych 
i możliwości wykorzystania wskaźników metaboli‑
zmu chrzęstnego i kostnego w diagnostyce i monito‑
rowaniu reumatoidalnego zapalenia stawów (RZS).

Sesja pierwsza poświęcona była mechanizmom 
regulacyjnym i diagnostyce laboratoryjnej gospo‑
darki wapniowo ‑fosforanowej, a także wybranym 
aspektom żywieniowym. W pierwszym wykładzie 
„Hormonalna regulacja gospodarki wapniowo‑
 ‑fosforanowej” prof. Anhelli Syrenicz omówił naj‑
ważniejsze czynniki regulujące procesy wchłaniania 
wapnia z przewodu pokarmowego, wydalania wapnia 
przez nerki i obrót kostny. Należą do nich: para‑
thormon (PTH), peptyd związany z cząsteczką PTH 
(PTHrP), dihydroksycholekalcyferol ‑1,25(OH)2D3, 
kalcytonina, receptory dla PTH i PTHrP, receptor 
dla witaminy D, receptor wapniowowrażliwy i kon‑
transporter sodowo ‑fosforanowy, jak również samo 
stężenie we krwi wapnia zjonizowanego i fosfora‑
nów. Profesor Bogdan Solnica w wykładzie „Pułapki 
w interpretacji badań laboratoryjnych oceniających 
gospodarkę wapniowo ‑fosforanową” usystematyzo‑
wał laboratoryjną ocenę stanu gospodarki wapniowo‑
 ‑fosforanowej. Wskazał ponadto na najczęstsze trud‑
ności i błędy w interpretacji wyników tych badań, 

Prof. Anhelli Syrenicz Prof. Bogdan Solnica Dr Paweł Płudowski Prof. Paweł Hrycaj



Konferencje, zjazdy, szkolenia

Biuletyn Informacyjny     nr 1 (83) 2014         25

które mogą być skutkiem czynników przedanali‑
tycznych i/lub analitycznych, powodujących zafał‑
szowanie wyników oraz niepełną ocenę wszystkich 
możliwych przyczyn stwierdzanych nieprawidło‑
wości. Zaakcentował fakt, iż ta mnogość i różno‑
rodność przyczyn zmian stężenia we krwi/wydala‑
nia wapnia i fosforanów oznacza konieczność ich 
uwzględnienia w klinicznej ocenie pacjenta zarówno 
przed wykonaniem badań mających określić etio‑
logię stwierdzonych zaburzeń (stężenie PTH i in.), 
jak i po ewentualnym uzyskaniu niespójnych 
wyników. Doktor Hanna Romanowska w prezen‑
tacji „Dieta wspomagająca wchłanianie wapnia” 
wskazała, że sposób żywienia odgrywa istotną rolę 
w utrzymaniu prawidłowej gospodarki wapniowo‑
 ‑fosforanowej. Podkreśliła, iż w diecie wspomaga‑
jącej wchłanianie wapnia należy zwrócić uwagę 
przede wszystkim na: odpowiedni stosunek spo‑
żywanego wapnia do fosforanów, optymalną podaż 
białka i tłuszczów, suplementów diety (magnezu, 
cynku) oraz ograniczenie podaży sodu i glukozy.

W części drugiej zatytułowanej „Witamina D – 
fakty i mity” szczegółowo przedstawiono dane epi‑
demiologiczne dotyczące niedoboru witaminy D, 
uwzględniając przede wszystkim populację środko‑
woeuropejską, przybliżono jej plejotropowe działanie, 
standardy suplementacji oraz oceny zaopatrzenia 
organizmu w witaminę D. W wykładzie „Hipowita‑
minoza D – epidemia XXI wieku” dr Paweł Płudow‑

ski, cytując wyniki przeprowadzonych na świecie 
i w Europie badań klinicznych analizujących stę‑
żenie witaminy D, wykazał, iż ponad 85% populacji 
zdrowych mieszkańców Europy Środkowej ujawnia 
ciężki deficyt witaminy D zdefiniowany jako stężenie 
25(OH)D < 20 ng/ml. Następnie szczegółowo omówił 
„Wytyczne suplementacji witaminą D dla Europy 
Środkowej – rekomendowane dawki witaminy D 
dla populacji zdrowej oraz dla grup ryzyka deficytu 
witaminy D”, opracowane przez międzynarodową 
grupę ekspertów i opublikowane na łamach „Endo‑
krynologii Polskiej” w 2013 r. Profesor Paweł Hrycaj 
w prezentacji „Plejotropowe działanie witaminy D” 
wskazał, że poza dobrze znaną rolą witaminy D 
w regulacji gospodarki wapniowej, coraz częściej 
akcentuje się jej znaczenie jako czynnika modulu‑
jącego różne funkcje ustrojowe (działanie plejotro‑
powe lub nieklasyczne). Podkreślił, że receptor dla 
witaminy D obecny jest praktycznie we wszystkich 
tkankach człowieka. Zatem łącząc się z nim, wita‑
mina D wpływa na transkrypcję wielu genów, w tym 
genów odgrywających kluczową rolę zwłaszcza 
w patogenezie schorzeń zapalnych/autoimmuno‑
logicznych. Na zakończenie sesji drugiej dr Elżbieta 
Karczmarewicz przedstawiła najnowsze wytyczne 
dotyczące standaryzacji i harmonizacji oznaczeń 
witaminy D. Jak wskazała, w ramach Vitamin D 
Standardization Program (VDSP) wprowadzono 
standaryzację oznaczeń 25(OH)D w surowicy, która 

Dr Elżbieta Karczmarewicz Prof. Kazimierz Ciechanowski Prof. Bożena Cukrowska Prof. Przemysław Nowacki

Dr Hanna Romanowska, dr Katarzyna FischerProf. Marek Brzosko
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spełnia kryteria dla oznaczeń endokrynologicznych. 
Zaznaczyła, że ocena zaopatrzenia organizmu 
w witaminę D winna opierać się na metodach ozna‑
czających równocześnie 25(OH)D3 oraz 25(OH)D2. 
Jako procedurę referencyjną zatwierdzono metodę 
LC ‑MS/MS mającą zdolność dyskryminacji meta‑
bolitu 3 ‑epi ‑25(OH)D (www.bipm.org/jctm/), a jako 
materiały referencyjne – SRM 972 Vitamin D in 
Human Serum oraz SRM 2972 25 ‑Hydroxyvitamin 
D2 and D3 Calibration Solutions, opracowane przez 
The National Institute of Standards and Technology 
(NIST) oraz The National Institutes of Health (NIH) 
Office of Dietary Supplements (ODS).

W sesji trzeciej omówione zostały wybrane stany 
kliniczne przebiegające z zaburzeniami gospodarki 
wapniowo ‑fosforanowej oraz znaczenie kliniczne 
oznaczeń witaminy D. Profesor Kazimierz Ciecha‑
nowski przybliżył patogenezę oraz stadia rozwoju 
przewlekłych chorób nerek oraz zalecane postę‑
powanie terapeutyczne. Wiele uwagi poświęcił roli 
wapnia, fosforanów, iPTH, witaminy D oraz czynnika 
wzrostu fibroblastów 23, m.in. korelując wybrane 
parametry z ryzykiem umieralności chorych dia‑
lizowanych. Profesor Bożena Cukrowska omówiła 
zaburzenia gospodarki wapniowej w przebiegu celia‑
kii i nieswoistych zapaleń jelit, podkreślając dwa 
wiodące mechanizmy: 1) upośledzone wchłanianie 
wapnia, co powoduje wtórny hiperparatyreoidyzm; 
2) podwyższone stężenie cytokin prozapalnych, 
głównie interleukiny 6, czynnika martwicy nowo‑
tworów α (TNFα) oraz interleukiny 1. W wykładzie 
„Witamina D a stwardnienie rozsiane” prof. Prze‑
mysław Nowacki podjął próbę prześledzenia roz‑
woju koncepcji udziału witaminy D w patogenezie 
SM oraz wskazał na perspektywy dalszych badań. 
Całość zilustrowana była wynikami badań klinicz‑
nych, jednak jak zaznaczył prof. Nowacki, autorzy 
prac podkreślają, że opisane rezultaty są zmienne 
i wymagają potwierdzenia w kolejnych badaniach. 
Podkreślił, iż wiele prac opartych jest na badaniach 
eksperymentalnych, natomiast skuteczność terapii 
u ludzi musi uwzględniać naturalny przebieg cho‑
roby oraz równoległe stosowanie innych leków. Pro‑
fesor Marek Brzosko w swoim wykładzie omówił rolę 
witaminy D w chorobach autoimmunologicznych, 
nowotworowych i układu sercowo ‑naczyniowego. 
Wśród schorzeń spowodowanych lub nasilanych 
przez niskie stężenie witaminy D wymienił m.in. 
osteoporozę, upadki, cukrzycę typu 1, nowotwory, 
choroby przyzębia, nadciśnienie tętnicze, podat‑
ność/słabą odpowiedź na infekcje oraz chorobę zwy‑

rodnieniową stawów. Wskazał, iż stosowanie wita‑
miny D zmniejsza ryzyko wystąpienia raka trzustki 
o 43% (w dużych badaniach epidemiologicznych) 
oraz różnych nowotworów o 30–50%. Przewiduje 
się ponadto, że podniesienie minimum stężenia 
25(OH)D do wartości od 40 do 60 ng/ml zapobie‑
głoby wystąpieniu wielu nowotworów, zwłaszcza 
piersi i jelita grubego. W przypadku chorób sercowo‑
 ‑naczyniowych związek przyczynowy musi jeszcze 
zostać udowodniony przez badania interwencyjne 
przy użyciu odpowiednich dawek witaminy D. Jak 
dotąd, brak jest dowodów, że suplementacja wita‑
miny D zapobiega nadciśnieniu tętniczemu, zawałowi 
serca lub ogólnie chorobom sercowo ‑naczyniowym. 
Na zakończenie dr Katarzyna Fischer przedstawiła 
wybrane markery metabolizmu kostnego i chrzęst‑
nego i ich znaczenie w diagnostyce, monitorowaniu 
i prognozowaniu RZS. Wśród markerów, których 
znaczenie szczególnie podkreśla się w ostatnich 
latach, należy wymienić m.in. metaloproteinazy 
macierzy zewnątrzkomórkowej (MMPs), zwłaszcza 
MMP ‑3, której silną ekspresję stwierdza się w bło‑
nie maziowej u chorych z aktywnym RZS, kwas 
hialuronowy (korelacja z klinicznymi i laboratoryj‑
nymi wskaźnikami aktywności RZS), C ‑telopeptydy 
kolagenu typu I i II (niezależny wskaźnik progresji 
radiologicznej) czy oligomeryczne białko macierzy 
chrzęstnej (przydatne w ocenie odpowiedzi na lecze‑
nie inhibitorami TNFα).

Każda sesja zakończona była merytorycznymi 
prezentacjami firm farmaceutycznych i diagno‑
stycznych, które wsparły organizację sympozjum. 
Składamy bardzo serdeczne podziękowania firmom 
Unipharm, Merck, Euroimmun Polska, Bio ‑Mar Dia‑
gnostyka, Pierre Fabre Medicament oraz Diag ‑Med, 
a także Dorocie Nowackiej, Agnieszce Winikajtis‑
 ‑Burzyńskiej oraz Łukaszowi Kapłonowi z Kliniki 
Reumatologii i Chorób Wewnętrznych za pomoc 
w organizacji konferencji.

Jedenasta edycja zatytułowana „Medycyna labo‑
ratoryjna w obliczu nowych wyzwań – nowoczesne 
technologie w codziennej praktyce” odbędzie się 
22 listopada br. w gmachu Rektoratu PUM. 

Mamy nadzieję, że i tym razem tematyka kon‑
ferencji spotka się z zainteresowaniem i już teraz 
serdecznie zapraszamy do uczestnictwa.

dr Katarzyna Fischer 
Samodzielna Pracownia Diagnostyki Reumatologicznej 

Zdjęcia: Dorota Nowacka,  
Agnieszka Winikajtis ‑Burzyńska
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Już po raz czwarty w Szczecinie odbyło się szkole‑
nie echokardiograficzne w ramach aktywności Euro‑
pejskiej Asocjacji Obrazowania Serca i Naczyń (EACVI) 
Europejskiego Towarzystwa Kardiologicznego (ESC) 
pod kierownictwem naukowym prof. E. Płońskiej‑
 ‑Gościniak. Szkolenia takie są prowadzone co roku 
w wybranych dwóch–czterech krajach europej‑
skich z inicjatywy Komitetu Europejskiego EACVI. 

Wykładowcami były jak co roku osoby tworzące 
standardy echokardiograficzne kardiologii europej‑
skiej i światowej. Gościliśmy prezydenta Europej‑
skiej Asocjacji Serca i Naczyń prof. P. Lancellottiego 
z najlepszego ośrodka europejskiego echokardio‑
grafii obciążeniowej w Belgii oraz dwóch wykła‑
dowców z belgijskich ośrodków, członków Zarządu 
EACVI – prof. B. Cosynsa oraz prof. J ‑U. Voigta. 
Z Francji przyjechał do nas prezydent–elekt EACVI 
prof. G. Habib oraz prof. E. Donal, przewodni‑
czący Komitetu Naukowego. Kolejnym gościem był 
prof. F. Flachskampf ze Szwecji, twórca europejskich 
standardów dotyczących chorób aorty. Z zapro‑
szonych polskich wykładowców należy wymienić 
czołówkę polskich kardiologów: prof. J. Kasprzaka 
z Łodzi, prof. Z. Gąsiora z Katowic, prof. A. Szyszkę 
z Poznania, prof. T. Kukulskiego z Zabrza, doc. 
A. Gackowskiego z Krakowa i prof. P. Lipca z Łodzi. 

Wszystkie wykłady prowadzone na najwyższym 
światowym poziomie uwzględniały najnowsze 
zdobycze w dziedzinie kardiologii, miały również 
praktyczny kontekst kliniczny. Tematem przewod‑
nim były choroby „lewego serca”. Jednak wykład 
inauguracyjny, który zaprezentował gość honorowy 
prof. P. Lancellotti, dotyczył kontrowersji wokół pro‑
gnostycznego znaczenia niedomykalności „prawej” 
zastawki trójdzielnej. 

Pierwsza sesja poświęcona była standardom 
oceny echokardiograficznej morfologii i funkcji 

lewej komory serca, w tym analizy asynchronii, 
potrzebnej do kwalifikacji i monitorowania terapii 
resynchronizującej u pacjentek z zaawansowaną 
niewydolnością serca (prof. prof. B. Cosyns, J. Voigt, 
F. Flachskampf, J. Kasprzak).

Druga sesja odnosiła się do problemów w dia‑
gnostyce i terapii wad zastawkowych „lewego serca”. 
Omówiono trudności w diagnostyce i decyzjach 
klinicznych w kwalifikowaniu do operacji stenozy 
i niedomykalności zastawki aortalnej mitralnej oraz 
u chorych z infekcyjnym zapaleniem wsierdzia. 
Przedstawiono też możliwości najnowocześniej‑
szego leczenia zastawek serca metodą przezskórną 
(prof. prof. E. Płońska ‑Gościniak, F. Flachskampf, 
A. Gackowski, B. Cosyns, G. Habib).

Kolejna, niezwykle interesująca sesja dotyczyła 
chorych z przerostem mięśnia sercowego, z wrodzo‑
nymi wadami „lewego serca”, a także kardiomiopatią 
rozstrzeniową lewej komory (prof. prof. Z. Gąsior, 
E. Donal, A. Szyszka, G. Habib).

W ostatniej sesji omówiono standardy diagnostyki 
i kwalifikacji do decyzji terapeutycznych chorych 
z niewydolnością serca. Zaprezentowano trudne 
przypadki chorych z niedomykalnością mitralną, 
stenozą aortalną, migotaniem przedsionków, nie‑
dokrwieniem mięśnia sercowego, chorobami ukła‑
dowymi, kwalifikowanych do terapii resynchroni‑
zującej, i inne (prof. prof. E. Donal, T. Kukulski, 
P. Lipiec, E. Płońska ‑Gościniak, A. Gackowski, 
J. Kasprzak, Z. Gąsior). 

Spotkanie jak co roku zgromadziło ogromną rze‑
szę kardiologów zajmujących się echokardiografią, 
sala była wypełniona po brzegi uczestnikami z całej 
Polski. Obrady trwały 11 godzin i do samego końca 
była znakomita frekwencja.

prof. dr hab. Edyta Płońska ‑Gościniak 
Klinika Kardiologii

SZKOLENIE ECHOKARDIOGRAFICZNE 
EuROPEJSKIEGO TOwARZYSTwA 

KARDIOLOGICZNEGO

Prof. prof. G. Habib, P. Lancellotti, E. Płońska‑Gościniak
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kinga Brandys: – Pani kolokwium habilitacyjne, 
jak zauważyłam, w szczególny sposób zaintere-
sowało członków rady wydziału nauk o zdro-
wiu, którzy byli bardzo ciekawi prezentacji tej 
pracy.
dr hab. n. zdr. Bożena mroczek: – Jestem zasko‑
czona, nie zwróciłam na to uwagi. Farmami wiatro‑
wymi zajmuję się od sześciu lat, jeżdżę na konfe‑
rencje tematyczne, wielokrotnie byłam zapraszana 
na konsultacje społeczne. Znam te zagadnienia 
również z publikacji anglojęzycznych, ponieważ 
najwięcej opracowań na ten temat jest dostęp‑
nych w czasopismach anglojęzycznych. Ale przede 
wszystkim z kontaktów z mieszkańcami miejsco‑
wości, gdzie farmy stoją, są budowane lub będą 
budowane. Poza opracowaniami naukowymi śledzę 
także strony internetowe zwolenników, jak i prze‑
ciwników wiatraków, które są bardzo interesują‑
cym źródłem informacji o nastrojach społecznych. 
Pierwsze zagadnienie, które badałam, dotyczyło 
funkcjonujących społecznie mitów i stereotypów 
na temat farm wiatrowych. Duży niepokój społeczny 
i wzrost sprzeciwu wobec inwestycji w energetykę 
wiatrową wywołała Nina Pierpont, która opubli‑
kowała w Internecie rozdział książki poświęcony 
tzw. syndromowi turbiny wiatrowej. Opisała syn‑
drom jako zespół objawów i problemów zdrowot‑
nych, które doprowadzają do niepełnosprawności, 
a nawet śmierci. Wśród chorób, które mogą być 
wynikiem bliskiej obecności turbin wiatrowych, 
wymieniła chorobę wibroakustyczną dotykającą 

wąską grupę ludzi eksponowanych na działanie 
hałasu niskoczęstotliwościowego infradźwięków 
na stanowisku pracy, ostatnio również wskazano 
miejsce zamieszkania jako czynnik narażenia. 
W szczególnych przypadkach choroba wibroaku‑
styczna może być traktowana nawet jako choroba 
zawodowa. A stereotypy? Dotyczą głównie zwierząt, 
ptaków, nietoperzy, dżdżownic, np. krowy nie będą 
dawały mleka, kury nie będą znosiły jaj, a ziemia 
będzie jałowa, bo wyginą dżdżownice. Jeden z mitów 
dotyczy mężczyzn – mężczyźni będą bezpłodni. 
Jak Pani określiła grupę badawczą?

– Pierwsze badania na temat mitów przeprowa‑
dziłam wśród mieszkańców gminy Wolin, w Zagó‑
rzu, gdzie powstała jedna z pierwszych dużych 
farm wiatrowych w Polsce. Wówczas wywoływały 
one wśród ludzi spore zaciekawienie, na szczęście 
nie zaniepokojenie. W Internecie było jeszcze mało 
publikacji i doniesień na ten temat. Planując swoje 
badania, postanowiłam rozmawiać z mieszkańcami 
miejscowości położonych w pobliżu farm wiatro‑
wych. I tak w Zagórzu zetknęliśmy się ze skargami 
mieszkańców na tzw. efekt cienia. Obracająca się 
turbina rzucała cień. Cykl obracania się turbiny był 
równomierny, w określonych porach dnia i odstę‑
pach czasu pojawiał się cień, który później znikał. 
Mieszkańcy skarżyli się na to dokuczliwe zjawisko, 
dlatego aby zminimalizować negatywne odczucia, 
inwestor zainstalował w każdym domu żaluzje. 
Rok później Duńczycy wprowadzili zmienny ruch 
pracy wolnoobrotowego wirnika turbiny, co znacz‑

FARMY wIATROwE A ZDROwIE
Podczas marcowego posiedzenia Rady WNoZ odbyło się kolokwium habilitacyjne dr n. hum. 
Bożeny Mroczek, którego tematem była jakość życia osób mieszkających w strefie oddziaływania 
farm wiatrowych. O swoich badaniach autorka rozmawiała z red. Kingą Brandys.
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nie zmniejszyło efekt cienia. Obecnie produkowane 
turbiny osiągają wysokość 100–120 m, są wyższe 
niż budynki mieszkalne i gospodarcze i nie powo‑
dują na szczęście tego zjawiska. Tam gdzie najbliż‑
sza turbina jest oddalona od zabudowań o 500 m, 
mieszkańcy nie skarżyli się na męczące cienie. 
Ale za to odczuwali szum. Sprawdzałam, co mówi 
na ten temat polskie prawo; okazało się, że wów‑
czas nie było uregulowań prawnych dotyczących 
farm wiatrowych. Turbina wiatrowa jest obiek‑
tem budowlanym, a kryterium odległości obiektu 
od zabudowań mieszkalnych stanowi poziom 
generowanego hałasu, nie może on przekraczać 
45 dB w dzień i 40 dB w nocy i dotyczy określonych 
środowisk. Biorąc powyższe pod uwagę, ustalono, 
że odległość od budynków nie może być mniejsza 
niż 500 m, a w przypadku dwóch turbin 700 m. 
W pierwszych badaniach wykazaliśmy, że im dalej 
od turbin ludzie mieszkali, tym więcej zgłaszali 
problemów. Postanowiłam wówczas wykorzystać 
zasadę doboru losowo ‑celowego z uwzględnieniem 
obecności inwestycji oraz odległości od turbin 
wiatrowych, ale nie większej niż 2 km. Informacje 
o inwestycjach w energetykę wiatrową oraz dane 
na ten temat uzyskałam także od Polskiego Sto‑
warzyszenia Energetyki Wiatrowej. 
a czy inwestorzy dysponowali wówczas bada-
niami o ewentualnych skutkach ubocznych 
obracających się turbin? 

– Wydaje mi się, że mieli niewielką wiedzą na ten 
temat, najczęściej korzystali z opracowań bada‑
czy szwedzkich, holenderskich, które publikowano 
od 2003 r. 
Pamiętam duże protesty mieszkańców tere-
nów, na których planowano farmy wiatrowe. 
Te protesty były bardzo nagłaśniane w polskich 
mediach.

– Moje badania przypadły na okres bardzo dyna‑
micznego rozwoju farm wiatrowych (Margonin, 
Bogatynia, Jagniątkowo, województwo kujawsko‑
 ‑pomorskie). Spotykałam się z różną postawą miesz‑
kańców. Niektórzy chętnie w nich uczestniczyli, inni 
mniej lub wręcz odmawiali udziału w badaniach. 
W grupie ankieterów były pielęgniarki i wówczas 
przyjmowano ich bardziej życzliwie. W badaniach 
wykazano, że najwięcej problemów związanych 
ze zdrowiem psychicznym zgłaszano na etapie pla‑
nowania i realizacji inwestycji. Inwestorzy nie byli 
zainteresowani badaniami do czasu mojego pierw‑
szego wystąpienia na konferencji PSEW w Ożarowie 
Mazowieckim. 

czy w zachodniopomorskiem jest najwięcej farm 
wiatrowych?

– Obecnie nie, przoduje województwo kujawsko‑
 ‑pomorskie, ale farm wiatrowych zdecydowanie naj‑
więcej jest w Polsce północnej, głównie ze względu 
na napowietrzenie i warunki społeczne. Pierwsze 
farmy pojawiły się w Europie w latach 90. Znacznie 
później także w Polsce. Problemem były pierwsze 
turbiny wiatrowe starszego typu, najczęściej spro‑
wadzane z Niemiec czy Skandynawii; tych turbin 
ludzie się obawiali.
najważniejsze wnioski wynikające z Pani badań, 
dotyczące jakości życia mieszkańców?

– Mieszkańcy miejscowości, gdzie znajdują 
się farmy wiatrowe, oceniają swoją jakość życia 
dobrze lub bardzo dobrze. Tam, gdzie są one w fazie 
budowy, jakość życia ulega obniżeniu. Wniosek: 
sama obecność turbin wiatrowych nie obniża jakości 
życia. Bliska odległość turbin wiatrowych od zabu‑
dowań też nie ma wpływu. Już po opublikowaniu 
wyników badań przeprowadziłam jeszcze raz analizę 
statystyczną z zastosowaniem analizy korespon‑
dencji, z uwzględnieniem wszystkich przyjętych 
w projekcie zmiennych, w tym chorób przewlekłych 
i zachowań ryzykownych. Okazało się, że najwyższą 
jakość odczuwają osoby mieszkające w odległości 
do 1 km od farm wiatrowych. Naukowcy wiedzą, 
że jakość życia jest wielkością zmienną, uważam 
zatem, że w niedługim czasie takie badania nale‑
żałoby powtórzyć.
Jak wykorzysta Pani wyniki swoich badań 
w pracy dydaktycznej?

– Zachęcam studentów na seminariach magi‑
sterskich do kontynuacji tych badań i namawiam 
do odwiedzenia mieszkańców terenów, które bada‑
łam. Planuję badania w dwóch, trzech wybranych 
miejscowościach, w których aktualnie dokonuje 
się pomiarów wiatru. Budowa farm rozpoczyna się 
właśnie od tych pomiarów przez co najmniej rok, 
co pozwala także mieszkańcom tych miejscowości 
oswoić się z tematem i przyszłą inwestycją.
Jak na tle europy Polska wykorzystuje energię 
odnawialną?

– Do 2011 r. byliśmy w czołówce, jeśli chodzi 
o instalowanie nowych farm wiatrowych, obecnie 
jesteśmy na siódmym miejscu w Europie. Budowa 
takich farm generuje nowe miejsca pracy i nowe 
zawody. Przewiduje się, że do 2020 r. ten sektor 
energetyki stworzy ponad 60 tys. nowych miejsc 
pracy. 
dziękuję za rozmowę.
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Tytuł naukowy profesora
prof. dr hab. n. med. 1. Jadwiga Buczkowska‑
 ‑radlińska – Katedra i Zakład Stomatologii Zacho‑
wawczej i Endodoncji (9 września)
prof. dr hab. n. med. 2. Barbara dołęgowska – Zakład 
Analityki Medycznej (17 lipca)
prof. dr hab. n. med. 3. elżbieta Gawrych – Kate‑
dra i Klinika Chirurgii Dziecięcej i Onkologicznej 
(6 grudnia)
prof. dr hab. n. med. 4. małgorzata milkiewicz – Samo‑
dzielna Pracownia Biologii Medycznej (12 listopada)
prof. dr hab. n. med. 5. Jarosław Peregud ‑Pogorzelski 
– Klinika Pediatrii, Hematologii i Onkologii Dziecięcej 
(26 lutego)
prof. dr hab. n. med. 6. Piotr Prowans – Klinika Chirurgii 
Plastycznej, Endokrynologicznej i Ogólnej (9 września)
prof. dr hab. n. med. 7. Jacek rudnicki – Klinika 
Patologii Noworodka (26 lutego)
prof. dr hab. n. med. 8. stanisław zajączek – Samo‑
dzielna Pracownia Cytogenetyki (25 czerwca)

Awans na stanowisko profesora zwyczajnego
prof. dr hab. n. med. 1. marek Brzosko – Klinika Reu‑
matologii i Chorób Wewnętrznych (15 marca)
prof. dr hab. n. med. 2. Bogumiła Frączak – Katedra 
i Zakład Protetyki Stomatologicznej (1 października)
prof. dr hab. n. med. 3. maria Laszczyńska – Zakład 
Histologii i Biologii Rozwoju (1 lipca)
prof. dr hab. n. med. 4. Piotr milkiewicz – Samodzielna 
Pracownia Hepatologii (1 lutego)
prof. dr hab. n. med. 5. andrzej Pawlik – Zakład Far‑
makokinetyki i Terapii Monitorowanej (1 czerwca)
prof. dr hab. n. med. 6. andrzej Żyluk – Klinika 
Chirurgii Ogólnej i Chirurgii Ręki (1 lutego)

Awans na stanowisko profesora nadzwyczajnego
 dr hab. n. med. 1. monika Białecka – Zakład Farma‑
kologii Doświadczalnej i Klinicznej (1 czerwca)
dr hab. n. med. 2. andrzej Brodkiewicz – Oddział 
Kliniczny Pediatrii, Nefrologii ze Stacją Dializ 
i Toksykologii (15 marca)
prof. dr hab. n. med. 3. Jadwiga Buczkowska‑
 ‑radlińska – Katedra i Zakład Stomatologii Zacho‑
wawczej i Endodoncji (1 listopada)
dr hab. n. med. 4. Tomasz Byrski – Samodzielna Pra‑
cownia Onkologii Klinicznej (1 lutego)

dr hab. n. med. 5. anna machoy ‑mokrzyńska – Zakład 
Farmakologii Doświadczalnej i Klinicznej (1 stycznia)
dr hab. n. med. 6. Janusz menkiszak – Katedra i Kli‑
nika Ginekologii Operacyjnej i Onkologii Ginekolo‑
gicznej Dorosłych i Dziewcząt (15 marca)
dr hab. n. med. 7. wojciech Poncyliusz – Zakład 
Radiologii Zabiegowej (1 lutego)
prof. dr hab. n. med. 8. Jacek rudnicki – Klinika 
Patologii Noworodka (1 czerwca)
dr hab. n. med. 9. Tadeusz sulikowski – Klinika Chi‑
rurgii Ogólnej i Transplantacyjnej (1 października)

Awans na stanowisko adiunkta
dr n. med. 1. andrzej Biskupski – Klinika Kardiochi‑
rurgii (1 października)
dr n. med. 2. maciej domański – Klinika Nefrologii, Trans‑
plantologii i Chorób Wewnętrznych (1 października)
dr hab. n. med. 3. Halina ey ‑chmielewska – Katedra 
i Zakład Protetyki Stomatologicznej (1 listopada)
dr hab. n. zdr. 4. anna Grzywacz – Katedra i Klinika 
Psychiatrii (1 czerwca)
dr hab. n. med. 5. mateusz kurzawski – Zakład Farma‑
kologii Doświadczalnej i Klinicznej (1 października)
dr n. med. 6. monika mak – Katedra i Klinika Psy‑
chiatrii (1 października)
dr n. med. 7. małgorzata marchelek ‑myśliwiec – Kli‑
nika Nefrologii, Transplantologii i Chorób Wewnętrz‑
nych (1 października)
dr n. med. 8. Bogdan rumianowski – Zakład Histologii 
i Biologii Rozwoju (1 października)
dr n. roln. 9. małgorzata szczuko – Zakład Biochemii 
i Żywienia Człowieka (1 października)
dr n. med. 10. maciej Tarnowski – Katedra i Zakład 
Fizjologii (1 października)

Powołania do pełnienia funkcji kierowniczych – 
katedry wielojednostkowe

prof. dr hab. n. med. 1. romuald Bohatyrewicz – p.o. 
kierownika Katedry (1 stycznia), kierownik Katedry 
Anestezjologii i Intensywnej Terapii (1 maja)
prof. dr hab. n. med.2.  anna Boroń ‑kaczmarska – 
kierownik Katedry Chorób Zakaźnych (15 marca)
prof. dr hab. n. med. 3. krzysztof Borowiak – kierow‑
nik Katedry Medycyny Sądowej (15 lipca)
prof. dr hab. n. med. 4. Tomasz Grodzki – kierownik 
Katedry Chorób Klatki Piersiowej (15 marca)

ZMIANY KADROwE NA PuM w 2013 R.
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prof. dr hab. n. med. 5. ireneusz kojder – p.o. kie‑
rownika Katedry (15 stycznia), kierownik Katedry 
Neurochirurgii (1 czerwca)
prof. dr hab. n. med.6.  marta wawrzynowicz‑
 ‑syczewska – p.o. kierownika Katedry Chorób 
Zakaźnych (1 października)

Powołania do pełnienia funkcji kierowniczych – 
jednostki podstawowe

dr hab. n. med. 1. Grażyna adler – kierownik Samo‑
dzielnej Pracowni Gerontobiologii (1 stycznia)
prof. dr hab. n. med. 2. krzysztof Borowiak – kierownik 
Zakładu Toksykologii Klinicznej i Sądowej (15 marca)
dr hab. n. med. 3. andrzej Brodkiewicz – kierownik 
Oddziału Klinicznego Pediatrii, Nefrologii ze Stacją 
Dializ i Toksykologii (1 lutego)
dr n. med. 4. iwona Brzosko – kierownik Samodzielnej 
Pracowni Diagnostyki Reumatologicznej (1 lutego)
dr n. med. 5. danuta Lietz ‑kijak – p.o. kierownika 
Katedry i Zakładu Propedeutyki i Fizykodiagnostyki 
Stomatologicznej (1 października)
dr n. med. 6. anna Lubkowska – kierownik Zakładu 
Diagnostyki Funkcjonalnej i Medycyny Fizykalnej 
(15 czerwca)
dr hab. n. med. 7. Jarosław ogonowski – p.o. kierow‑
nika Samodzielnej Pracowni Chorób Cywilizacyjnych 
i Leczenia Otyłości (15 października)
dr hab. n. med. 8. miłosz Parczewski – p.o. kierownika 
Kliniki Chorób Zakaźnych, Chorób Wątroby i Naby‑
tych Niedoborów Immunologicznych (1 października)
dr n. med. 9. Joanna Pierzak ‑sominka – p.o. kierow‑
nika Zakładu Higieny i Epidemiologii (1 października)
dr n. med. 10. Violetta ratajczak ‑stefańska – kierow‑
nik Samodzielnej Pracowni Immunologii Klinicznej 
(1 października)
dr hab. n. med. 11. Leszek sagan – kierownik Oddziału 
Klinicznego Neurochirurgii i Neurochirurgii Dzie‑
cięcej (1 czerwca)
prof. dr hab. n. med. 12. marta wawrzynowicz‑
 ‑syczewska – kierownik Kliniki Chorób Zakaźnych, 
Hepatologii i Transplantacji Wątroby (15 marca)
dr hab. n. med. 13. maciej Żukowski – kierownik Kli‑
niki Anestezjologii, Intensywnej Terapii i Ostrych 
Zatruć (1 maja)

Powołania do pełnienia funkcji kierowniczych 
pracowników niebędących nauczycielami 
akademickimi

mgr 1. kamila Leszczak ‑Byszkiewicz – dyrektor Cen‑
trum Transferu Technologii (1 listopada)

Zatrudnienia lub awanse na stanowiska 
kierownicze lub samodzielne pracowników 
niebędących nauczycielami akademickimi

mgr 1. dorota czarnecka – kierownik Biura Rekrutacji 
(17 października)
mgr inż. 2. konrad dul – kierownik Działu Zamówień 
Publicznych (1 kwietnia)
mgr 3. sylwia Frąckowiak – kierownik Działu Finan‑
sowego (1 listopada)
mgr 4. natalia kamasa – kierownik Sekretariatu Rek‑
tora (1 lipca)
mgr inż. 5. Beata kosińska – kierownik Sekretariatu 
Kanclerza (1 lipca)
mgr 6. dariusz ksiądz – główny specjalista ds. zarzą‑
dzania strategicznego (1 czerwca)
mgr 7. katarzyna okarska – kierownik Działu Analiz 
i Planowania Dydaktyki (1 kwietnia)
mgr inż. 8. robert ulass – zastępca kanclerza (1 czerwca)

Przejścia nauczycieli akademickich na emeryturę
prof. dr hab. n. med. 1. krystyna Lisiecka ‑opalko – 
profesor nadzwyczajny, kierownik Katedry i Zakładu 
Propedeutyki i Fizykodiagnostyki Stomatologicznej 
(30 września)

Przejścia pracowników niebędących nauczycielami 
akademickimi na emeryturę 

Bożena Badurska1.  – starszy technik, Zakład Genetyki 
i Patomorfologii (31 grudnia)
Lucyna chwałek2.  – samodzielny referent, Dział Płac 
(31 lipca)
mgr inż. 3. anna kędzierska – specjalista w admini‑
stracji, Dział Techniczny (30 listopada)
mgr inż. 4. Jerzy łuczak – zastępca kanclerza (15 maja)
inż. 5. edward nowacki – samodzielny referent–intendent 
– Dział Administracyjno ‑Gospodarczy (22 lutego)
mgr 6. Bogusława romaniak – specjalista, Studium 
Kształcenia Podyplomowego (10 sierpnia)
irena szwed7.  – starszy technik, Zakład Genetyki 
i Patomorfologii (31 grudnia)
eugeniusz ślązak8.  – robotnik gospodarczy, Dom 
Studencki nr 5 (31 grudnia)
michał walerczyk9.  – konserwator, Dom Studencki 
nr 3 i 4 (31 grudnia)

Zmarli pracownicy uczelni
mgr 1. danuta Bereszko – zastępca kwestora (7 września)

Opracowano na podstawie  
materiałów Działu Kadr
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Wielu maturzystów stoi przed bardzo poważną 
decyzją – jaki kierunek studiów wybrać i na jakiej 
uczelni? Wydział Nauk o Zdrowiu, wychodząc 
naprzeciw takim potrzebom, 22 stycznia 2014 r. zor‑
ganizował w I Liceum Ogólnokształcącym im. Marii 
Skłodowskiej ‑Curie w Szczecinie Dzień Wydziału 
Nauk o Zdrowiu PUM. Przedsięwzięcie miało na celu 
prezentację oferty edukacyjnej.

Na spotkanie przyszło ponad 300 uczniów szkół 
ponadgimnazjalnych, których powitały mgr Ewa 
Budziach, dyrektor I LO, oraz prof. Beata Kara‑
kiewicz, dziekan Wydziału Nauk o Zdrowiu PUM. 
Podczas pierwszej prezentacji mówiono o studiach 
na kierunkach pielęgniarstwo, położnictwo oraz 
ratownictwo medyczne. Zalety pielęgniarstwa, 
możliwości rozwoju podczas studiów oraz zaple‑
cze dydaktyczne uczelni przedstawiła dr hab. Elż‑
bieta Grochans, kierownik Zakładu Pielęgniarstwa. 
O położnictwie opowiedziała dr Dorota Ćwiek, 
kierownik Samodzielnej Pracowni Umiejętności 
Położniczych. Prezentacją ratownictwa medycznego 
zajęli się mgr Natalia Bobak, wykładowca Samo‑
dzielnej Pracowni Medycyny Katastrof, oraz Dawid 
Surowicz, ratownik medyczny i student zdrowia 
publicznego II stopnia. Kierunek zaprezentowano 
w bardzo ciekawy sposób, krok po kroku wyja‑
śniając, jakie korzyści wynikają z jego studiowa‑
nia. Prezentację wzbogacono pokazem udzielania 
pierwszej pomocy przedmedycznej. Tę część spo‑
tkania zakończyła debata, w której uczestniczyły: 

prof. Beata Karakiewicz, dr hab. Elżbieta Grochans, 
dr Dorota Ćwiek, dr Bożena Gorzkowicz, mgr Dorota 
Rogalska i mgr Natalia Bobak. Uczniowie chętnie 
zadawali pytania i z zainteresowaniem przysłuchi‑
wali się odpowiedziom ekspertów. Na zakończenie 
wysłuchali wykładu dr hab. Elżbiety Grochans pt. 
„I Bóg stworzył kobietę” o roli kobiet w religiach 
i kulturach świata. 

Drugi moduł dotyczył dietetyki, kosmetologii 
i zdrowia publicznego. O dietetyce opowiedziała 
mgr inż. Kamila Dębia, doktorantka z Zakładu Bio‑
chemii i Żywienia Człowieka. Kosmetologię promo‑
wała prof. Mariola Marchlewicz, kierownik Zakładu 
Dermatologii Estetycznej. Kolejnym przedstawianym 
kierunkiem było zdrowie publiczne. Wystąpienie 
studentów Agaty Lisowskiej oraz Dawida Surowicza 

ukazywało jego interdyscyplinarność oraz możliwo‑
ści rozwoju i kariery. Prezentacja przedstawiona 
z punktu widzenia studenta szczególnie zaintere‑
sowała licealistów. W debacie, która podsumowała 
tę część, wzięli udział: prof. Beata Karakiewicz, 
prof. Ewa Stachowska, prof. Mariola Marchlewicz, 
mgr Dorota Rogalska, mgr Paulina Zabielska oraz 
studenci zdrowia publicznego – Agata Lisowska 
i Dawid Surowicz. Wykład o zdrowym żywieniu 
wygłosiła prof. Ewa Stachowska, kierownik Zakładu 
Biochemii i Żywienia Człowieka, która wskazała, 
jak ważna jest codzienna dieta i kontrola spożywa‑
nych produktów. Prezentacja została wzbogacona 
pokazem zdrowego oraz niezdrowego jedzenia. 

DZIEń wYDZIAłu 
NAuK O ZDROwIu PuM w I LO

Dorota Czarnecka, Ewelina Klepacz, Natalia Bobak

Uczniowie szczecińskich liceów w auli I LO
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Trzeci moduł dotyczył fizjoterapii i nowego kie‑
runku: elektroradiologia z inżynierią biomedyczną. 
O pierwszym z nich opowiadał mgr Wojciech Gar‑
czyński z Zakładu Diagnostyki Funkcjonalnej 
i Medycyny Fizykalnej. Elektroradiologia z inżynie‑
rią biomedyczną to kierunek, który jest w planach 

Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego 
przedłużyło finansowanie narodowego programu 
publikacji naukowych Springer Open Choice/Open 
Access na 2014 rok. Program ten umożliwia autorom 
publikowanie artykułów w czasopismach nauko‑
wych wydawnictwa Springer w modelu swobodnego 
dostępu (Open Access). Artykuły w Open Access pod‑
dawane są tradycyjnemu opracowaniu edytorskiemu 
(opiniowanie przez recenzentów, korekta), po opubli‑
kowaniu udostępniane są bezpłatnie w Internecie. 
Czytelnicy nie ponoszą żadnych opłat za dostęp 
do artykułów w Open Access, a autorzy publiku‑
jący w tym modelu zachowują prawa autorskie, 
w tym prawo do upowszechniania swojej publikacji 
zgodnie z licencją Creative Commons Attribution 
(CC BY). Ostateczna elektroniczna wersja opubliko‑
wanego artykułu jest udostępniana przez wydawcę, 
może być archiwizowana i udostępniana w repo‑
zytoriach instytucji, w której afiliowany jest autor. 

Z narodowego programu mogą korzystać autorzy 
posiadający afiliację w dowolnej polskiej instytu‑
cji akademickiej, naukowej lub edukacyjnej, afi‑
liacja innych autorów oraz ich kolejność nie jest 
istotna. Opcja Open Access może być wybrana przez 
autora po otrzymaniu zawiadomienia z wydawnic‑
twa, że artykuł został skierowany do produkcyjnej 

fazy jego publikacji. Open Access nie może być 
stosowany do artykułów, które zostały już opubli‑
kowane w modelu tradycyjnym. Po wyborze opcji 
Open Access autor powinien zadeklarować swoją 
afiliację w Polsce, która musi być zgodna z adresem 
autora podanym w nagłówku artykułu. Publika‑
cja artykułu zostanie automatycznie sfinansowana 
w 100% ze środków MNiSW.

Informacja o programie Springer Open Choice dla 
Polski została opublikowana na serwerze wydawcy 
pod adresem www.springer.com/Polishauthors. 
W przypadku problemów w wyborze opcji Open 
Access autorzy mogą korzystać z pomocy wydawnic‑
twa poprzez stronę www.springer.com/authors.

Pełna informacja na temat narodowego programu 
Springer Open Choice/Open Access znajduje się 
na stronie Wirtualnej Biblioteki Nauki w zakładce 
Springer Open Choice pod adresem: http://vls.
icm.edu.pl/zasady/2010/krajowe/SpringerOpen‑
Choice.html.

mgr inż. Edyta Rogowska 
Biblioteka Główna

SPRINGER OPEN CHOICE/OPEN ACCESS

Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego. Mówiła 
o nim prof. Beata Karakiewicz. W ostatniej debacie 
udział wzięli prof. Beata Karakiewicz, dr hab. Anna 
Lubkowska, dr Iwona Rotter, mgr Wojciech Gar‑
czyński, mgr Dorota Rogalska. Spotkanie zakończył 
wykład na temat krioterapii dr hab. Anny Lubkow‑
skiej, kierownik Zakładu Diagnostyki Funkcjonalnej 
i Medycyny Fizykalnej. 

W czasie Dnia Otwartego WNoZ uczniowie mogli 
uzyskać informacje o zasadach rekrutacji na Pomor‑
ski Uniwersytet Medyczny oraz zapoznać się prak‑
tycznie z pracą ratownika medycznego, uczestnicząc 
w ćwiczeniach na fantomach. 

mgr Paulina Zabielska 
Zakład Zdrowia Publicznego

Kinga Brandys 
rzecznik PUM

Zdjęcia Kinga Brandys

Dr Dorota Ćwiek
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Pierwszy Kongres Uniwersytetów Dziecięcych 
odbył się w 12 marca br. w Senacie RP. Zaproszenie 
do organizatorów wystosował Bogdan Borusewicz, 
marszałek Senatu, a organizatorem była Funda‑
cja Promocji i Akredytacji Kierunków Ekonomicz‑
nych.

Kongres zgromadził ponad sto osób – przed‑
stawicieli 65 polskich uniwersytetów dziecięcych. 
Zebranych przywitał prof. Tomasz Szapiro, rektor 
Szkoły Głównej Handlowej w Warszawie. 

Jego zdaniem główna idea przyświecająca two‑
rzeniu uniwersytetów to potrzeba rozbudzenia 
zainteresowań naukowych wśród najmłodszych 
i sztuka myślenia.

Podczas kongresu uczestnicy wysłuchali kilku 
bardzo interesujących wystąpień, dzielili się także 
swoimi doświadczeniami przy uruchamianiu i pro‑
wadzeniu uniwersytetów dziecięcych. W Polsce funk‑
cjonuje blisko 200 takich projektów powołanych 
nie tylko przez wyższe uczelnie publiczne i niepu‑
bliczne, ale także przez lokalne samorządy i organi‑
zacje pozarządowe oraz różnego rodzaju fundacje. 
Kilka z nich ma status uniwersytetów międzywy‑
działowych. Nauka na większości uniwersytetów 
jest odpłatna, w niektórych przypadkach semestr 
kosztuje rodziców nawet 700 zł. Niemal wszystkie 
działają wspierane przez wolontariuszy, głównie 
przez zaangażowanych studentów. Wykładowcami 
są młodzi pracownicy nauki i studenci, rzadkością 
jest prowadzenie zajęć przez samodzielnych pra‑
cowników nauki z tytułem profesora. Najwięcej jest 
uniwersytetów ekonomicznych i technicznych. 

Historia uniwersytetów dziecięcych na świe‑
cie sięga początków XX w. i jest związana z wy‑
bitną polską noblistką Maria Skłodowską ‑Curie, 
która w 1907 r. powo‑
łała w Paryżu kilkuna‑
stoosobową „Spółdziel‑
nię”, gdzie nauczano fi‑
zyki, badając najciekaw‑
sze zjawiska występu‑
jące w przyrodzie. Me‑
tody przekazywania tre‑
ści były jak na owe czasy 
dość rewolucyjne – dzieci 
nie tylko słuchały wykła‑
dów, ale brały czynny 

udział w pokazach i eksperymentach. Prawdziwy 
rozwój uniwersytetów dziecięcych nastąpił 100 lat 
później za sprawą innego naukowca Michaela 
Seiferta z Uniwersytetu w Tybindze, który stwo‑
rzył Die Kinder ‑Uni – pierwszy uniwersytet w Euro‑
pie. Grupa 900 dzieci między 7. a 12. rokiem życia 
została zaproszona do wysłuchania wykładów uni‑
wersyteckich. Wkrótce pomysł ten rozprzestrzenił 
się na całe Niemcy i poza ich granice. Dziś uniwer‑
sytety dziecięce są na wszystkich kontynentach. Ist‑
nieją w 40 krajach, zrzeszając ponad 400 tys. dzieci 
rocznie. W przygotowanie programów zaangażowa‑
nych jest 5 tys. naukowców. W Polsce pierwsze uni‑
wersytety powstały w 2007 r. w Krakowie, Warsza‑
wie, Wrocławiu i Łodzi. Dziecięcy Uniwersytet Me‑
dyczny PUM powstał w 2011 r. jako drugi w mie‑
ście. Jesteśmy pierwszym medycznym uniwersyte‑
tem dziecięcym w Polsce. W ciągu blisko czterech lat 
działalności przyjęliśmy w mury naszej Alma Mater 
ponad 450 dzieci w wieku od 7 do 13 lat. Nauka 
w DUM PUM jest bezpłatna dzięki wsparciu finan‑
sowemu Wydziału Spraw Społecznych Urzędu Miej‑
skiego w Szczecinie. DUM PUM na Kongresie repre‑
zentowały Kinga Brandys i Magdalena Kuczyńska. 

Podczas I Kongresu Uniwersytetów Dziecięcych 
mówiono m.in. o konieczności dopasowania treści 
zajęć do potrzeb rozwojowych dzieci, o współpracy 
z wolontariuszami czy o kształtowaniu postaw 
poznawczych dzieci i o fundraisingu (procesie 
zdobywania funduszy). Jak zwykle podczas takich 
spotkań najciekawsze były rozmowy kuluarowe, 
w czasie których organizatorzy wymieniali się swo‑
imi doświadczeniami i opowiadali o potrzebach. 

Uczestnicy I Kongresu mają nadzieję, że stanie 
się on początkiem owocnej i długofalowej współ‑

pracy. Wszyscy dostrze‑
gają potrzebę wypraco‑
wania wielu koniecznych 
rozwiązań oraz podję‑
cia konkretnych dzia‑
łań na rzecz lokalnych 
środowisk. Zapropono‑
wano utworzenie Stowa‑
rzyszenia Uniwersytetów 
Dziecięcych. 

Kinga Brandys 
rzecznik PUM

KONGRES uNIwERSYTETÓw DZIECIęCYCH

Kinga Brandys i Magdalena Kuczyńska
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wiem publicznym. Pod koniec lutego pojechaliśmy 
na jedne z większych krajowych targów – Targi 
Edukacyjne „Uczymy się przez całe życie” do Pozna‑
nia, gdzie najpopularniejsze były kierunki: lekarski, 
lekarsko ‑dentystyczny, biotechnologia i ratownictwo 
medyczne. Bardzo często zadawano nam pytania 
dotyczące farmacji. 

Z uczniami klas pierwszych, drugich i trzecich 
szkół średnich oraz gimnazjalistami spotkaliśmy się 
na targach w Gorzowie Wielkopolskim i Pile. Przed 
nami kilka wizyt na lokalnych imprezach edukacyj‑
nych w niewielkich miejscowościach województwa 
zachodniopomorskiego. 

Podsumowując nasze wyjazdy, widzimy, 
że w wielu miejscowościach młodzież nie jest przy‑
gotowana do indywidualnych spotkań z przedsta‑
wicielami wyższych uczelni i ma kłopoty z wyborem 
swojej ścieżki kariery. Bardzo ciekawe są za to wizyty 
w szkołach, tak było m.in. w Liceum Ogólnokształ‑
cącym nr 1 i 5, Centrum Kształcenia Sportowego 
oraz w Liceum Katolickim w Szczecinie. 

Kinga Brandys 
rzecznik PUM 

EKIPA PuM w TRASIE TARGOwEJ 2014

Akademicki Szczecin i wspólne wyjazdy zespo‑
łów czterech szczecińskich uczelni publicznych 
na imprezy targowo ‑promocyjne – zainaugurowa‑
liśmy w tym roku lutową wizytą w Słupsku na tar‑
gach edukacyjnych w nowoczesnej przestrzeni 
Słupskiego Inkubatora Technologicznego, zorga‑
nizowanych przez Akademię Pomorską, Pomorską 
Agencję Rozwoju Regionalnego oraz Fundację Para‑
sol. Targi zgromadziły wiele młodych osób zain‑
teresowanych także studiami na naszej uczelni, 
a zwłaszcza biotechnologią, pielęgniarstwem i zdro‑

Zaglądnąłem do encyklopedii w poszukiwa‑
niu znaczenia i pochodzenia słowa esej. Znala‑
złem: „esej (fr. essai – próba) – forma literacka lub 
literacko ‑naukowa, prezentująca punkt widzenia 
autora. Esej może poruszać tematykę filozoficzną, 
społeczną lub artystyczną, być formą krytyki literac‑
kiej, manifestu politycznego lub też dotyczyć innych 
refleksji autora”. Zaintrygowało mnie sformułowanie 
„literacko ‑naukowa”. To trochę jak woda i ogień. 
Literatura to artystyczne „lanie wody”, nauka 
to wykuwanie w ogniu zapału badawczego prawd 
naukowych i wdrażanie do zastosowań w życiu. 
Czy jest możliwe połączenie tych dwóch sfer dzia‑
łalności człowieka? Znowu zajrzałem do encyklo‑
pedii. I czytam, że biblioterapia jako indywidualna 
relacja z literaturą, poezją jest formą leczenia. Ist‑
nieje również określenie „writingtherapy”, leczenie 
poprzez pisanie będące skuteczną metodą terapii 

depresji. Zdumiałem się niepomiernie, bo to o mnie. 
Przez ostatnie lata miałem depresję, z którą zmaga‑
łem się uparcie. Dobrze wiedziałem, jakie były jej 
przyczyny, ale nie ze wszystkimi przyczynami, jak 
i skutkami umiałem sobie poradzić. W międzycza‑
sie dużo pisałem, niekiedy o czwartej, piątej rano. 
Wreszcie któregoś dnia dotarło do mnie, że chyba 
sobie ta moja depresja gdzieś poszła. Upewniałem 
się, czy aby na pewno, ale nie mogłem jej dostrzec. 
Złożyło się to akurat z oddaniem do druku mojej 
książki „Melodia przyszłości”. Może to tylko przy‑
padkowa zbieżność czasowa? Ale robiąc korektę 
składu, zorientowałem się, że dokonałem pewnej 
spowiedzi tego, co mnie gnębiło, zaproponowa‑
łem scenariusze rozwiązań. To była autoterapia 
literacka. A byłem bliski szukania pomocy u psy‑
chologa czy psychiatry. Przypadkowo uzyskałem 
pomoc od literaturoterapii, writingtherapy i biblio‑

ARTETERAPIA HOLISTYCZNA?
Opowieści lekarskie

Ewelina Klepacz, Natalia Bobak
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Opowieści lekarskie

terapeuty. Zaczęło się od zwierzenia, że jak mam 
chandrę, depresję, lęki i inne podobne uczucia, 
sięgam po „Dobrego wojaka Szwejka” Jaroslava 
Haška i to mi pomaga. Na to usłyszałem, że upra‑
wiam biblioterapię. Swoją drogą moja żona M. czyta 
bardzo dużo, czy zatem jest uzależniona od ksią‑
żek, czy się leczy, czy poprawia jakość życia, czy 
może jest to profilaktyka chorób? Czy biblioterapia 
wystarczy za oficjalną medycynę, czy jest czymś 
w rodzaju diety lub witamin dla psyche i soma. 
Może jest podobna do przyjmowania kwasu folio‑
wego w prewencji wad cewy nerwowej. Nie zastąpi 
medycyny, ale czy medycyna bez biblioterpaii 
jest wystarczająca dla osiągnięcia pełni zdrowia?

 Arteterapia to także muzyka, muzykotera‑
pia. Jest językiem komunikacji z ociemniałymi, 
pacjentami chorymi neurologicznie, mentalnie, 
dziećmi z zespołem Downa. Muzyka jest sztuką, 
a jej powiązania z nauką są przebogate. Muzyka 
wpływa na układ autonomiczny i immunologiczny 
ludzi. Badano układ autonomiczny z użyciem ana‑
lizy spektralnej częstości zmienności akcji serca 
oraz układ immunologiczny poprzez oznaczanie 
wydzielania IgA gruczołów ślinowych. Oceniano 
osobno efekt muzyki rockowej, newage i muzyki 
designerskiej. Tylko muzyka designerska kom‑
ponowana przez badanego wpływała pozytywnie, 
zwiększając aktywność autonomiczną i stężenie IgA 
(S ‑IgA) w gruczołach ślinowych. Zacząłem analizo‑
wać, co czuję w trakcie komponowania muzyki lub 
grania recitalu. Radość i zapomnienie o wszystkich 
problemach, lepsze niż prozac czy wino, na dodatek 
nie daje efektów ubocznych. W kolejnym badaniu 
studentów, 43 kobiety i 44 mężczyzn, poddano stre‑
sowi polegającemu na wygłoszeniu ustnej prezen‑
tacji przy dźwiękach Kanonu D ‑dur Pachelbela. 
Mierzono poziom stresu, akcję serca, ciśnienie krwi, 
stężenie kortyzolu i wydzielanie IgA przed i po pod‑
daniu czynnikowi stresującemu. Stres powodował 
znaczący wzrost cierpienia, częstości akcji serca, 
skurczowego ciśnienia systemowego oraz stężenia 
kortyzolu. W grupie, w której zastosowano prewen‑
cję muzyką, także odnotowano wzrost IgA, jednak 
bez pozostałych efektów. Wniosek: muzyka ma 
działanie anksjolityczne. 

I nagle okazuje się, że leczenie sztuką ma związek 
z immunologią, z czym jeszcze? Z plastycznością 
i ekspresją genów, metabolizmem kwasów tłusz‑
czowych, anabolizmem lub apoptozą komórek 
rakowych? Jaki jest udział ilościowy, a jaki jako‑
ściowy w zdrowiu i chorobie człowieka? A może 

odgrywa jakąś rolę w trendzie rozwojowym pokoleń? 
W 1865 r. Henry Currey zaprojektował St. Thomas’ 
Hospital, będąc pod wpływem idei Florence Nigh‑
tingale, która wierzyła, że światło i świeże powie‑
trze są bardzo ważne dla pacjentów. W tym samym 
czasie w Hospital for Consumption and Diseases of 
the Chest, Brompton w Londynie każdego lata odby‑
wały się koncerty. Brompton było ściśle związane 
ze sztuką i artystami. Szpital jako pierwszy zajmował 
się leczeniem gruźlicy. Wiele gazet pisało o letnich 
koncertach, galeriach obrazów, jak i o postępach 
w leczeniu suchot. Tak rola sztuki w XIX w. zyskała 
swoją akceptację w szpitalach, we wspieraniu zdro‑
wia oraz w szerokim sensie naszego życia, zdro‑
wia, pacjentów, rodzin i personelu medycznego.

Tu chciałbym zatrzymać się na chwilkę przy per‑
sonelu medycznym. Źle nam, gdy tracimy pacjenta. 
Przeważnie nikt nam nie współczuje, a refleksje 
nad sensem życia i śmierci przesłania strach przed 
odpowiedzialnością karną. Nikt nas nie pociesza, 
czujemy się winni. Źle wyglądamy w mediach, nie 
lepiej w opinii ludzi. Twierdzą, że mamy problem 
ze zwykłą pokorą, że jesteśmy zachłanni na pienią‑
dze, że nie jesteśmy dostatecznie dobrymi lekarzami, 
że leczymy w zaniedbanych szpitalach. A przede 
wszystkim nie widzą w nas wrażliwych ludzi, którzy 
wybrali studia medyczne z altruistycznych powo‑
dów. Wiedzą, że lekarzem jest prof. Jerzy Marian 
Woy ‑Wojciechowski, który skomponował „Goniąc 
kormorany” dla Piotra Szczepanika, że wielkim 
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artystą był dr Albert Schweizer, teolog i duchowny 
luterański, filozof, muzykolog, organista, który kon‑
certował na organach kompozycje Bacha, a hono‑
raria przeznaczał na budowę i utrzymanie szpitala 
w Lambarene w Gabonie. Otrzymał za to Pokojową 
Nagrodę Nobla w 1952 r. Nie jestem jednak pewien, 
czy ta wiedza znana jest wszystkim ludziom, któ‑
rzy szukają pomocy lekarskiej. To są wyjątki, a nie 
powszechna opinia o lekarzach. Tak jak nie można 
pozostawić zdrowia ludzi samym lekarzom, tak nie 
można ich obarczać winą za wszystko złe, co się 
z nami teraz dzieje. Nie tylko lekarze są winni swo‑
jego wizerunku. Warunki, w jakich pracują, są two‑
rzone przez wielu innych. Dużo przed nami wszyst‑
kimi pracy, aby powrócić do sztuki leczenia.

Na początek trzeba zająć się fenomenologią 
Edmunda Husserla i Maksa Schelera, XIX ‑wiecznym 
kierunkiem filozoficznym charakteryzującym się 
bezzałożeniowością, widzeniem rzeczy jaki są, a nie 
jakimi nam się wydaje, że są. Na dobry początek 
zacznijmy od bezstronnego spojrzenia na nas 
samych, a wkrótce dojdziemy do tego miejsca, 
w którym nas prawie nie ma.

Jednak artykuł ma być o arteterapii, nie zaś 
o naprawie kondycji stanu lekarskiego. Zatem 
na koniec puenta, sentencja, a właściwie pytanie. 
Czy rzeczywiście leczenie sztuką odgrywa istotną 
rolę w medycynie? Może jest tak, że na chorobę – 
medycyna, a na śmierć – sztuka?

Jacek Rudnicki

W dniu 8 stycznia 2014 roku od‑
szedł od nas Profesor Bolesław Nagay, 
emerytowany kierownik Kliniki Chi‑
rurgii Ogólnej i Chirurgii Ręki PAM 
w Szczecinie. Profesor urodził się 
w 1926 r. we Lwowie, tam też uczęsz‑
czał do szkoły i tam zastała go wojna. 
W 1942 r. został zaprzysiężony i roz‑
począł działalność konspiracyjną 
w drużynie Trzaski (Marka Zakrzew‑
skiego). Używał pseudonimów „Lach” 
i „Leopold”. W tym czasie rozpoczął 
pracę w Instytucie Behringa we Lwo‑
wie przy produkcji szczepionki przeciwtyfusowej me‑
todą Weigla. W lipcu 1944 r., po zakończeniu udzia‑
łu w akcji „Burza” we Lwowie, został oddelegowany 
do samodzielnej pracy przy legalizacji dokumentów 
wojskowych w języku rosyjskim i działalności infor‑
macyjnej. Po wyjeździe ze Lwowa z transportem Te‑
atru Polskiego przybył do Gdyni i rozpoczął studia 
w 1945 r. na Wydziale Lekarskim Akademii Medycznej 
w Gdańsku. Przed ukończeniem studiów, a po uzyska‑
niu absolutorium w 1950 r. rozpoczął pracę w I Kli‑
nice Chirurgicznej macierzystej uczelni pod kierun‑
kiem prof. prof Stanisława Nowickiego i Kazimierza 
Dębickiego. Krótko potem został powołany do woj‑

ska i pracował w szpitalu wojskowym 
w Koszalinie do 1955 r., a następnie 
po zwolnieniu ze służby wojskowej – 
w Szpitalu Wojewódzkim w Koszalinie. 
W 1959 r., ukończywszy specjaliza‑
cję z chirurgii ogólnej, zajął stanowi‑
sko zastępcy ordynatora Szpitala Wo‑
jewódzkiego w Koszalinie. W 1964 r. 
w Akademii Medycznej w Gdańsku 
uzyskał stopień doktora medycyny 
po obronie pracy doktorskiej pt. „Ba‑
dania doświadczalne nad możliwością 
powstawania stanów tromboembo‑

licznych w przypadkach stosowania penicylin”. W tym 
samym roku przeniósł się do Szczecina, gdzie roz‑
począł pracę w II Klinice Chirurgii PAM, początko‑
wo na stanowisku asystenta, a następnie adiunkta.

Jego szerokie zainteresowania naukowe obejmo‑
wały chirurgię jamy brzusznej. Jego praca dotycząca 
układu anatomicznego podprzeponowych gałęzi ner‑
wów błędnych stała się podstawą do rozpracowania 
i wprowadzenia w klinice wszystkich typów wagotomii 
w leczeniu choroby wrzodowej dwunastnicy. W dzie‑
dzinie chirurgii narządów jamy brzusznej opublikował 
wartościowe prace i spostrzeżenia kliniczne dotyczące 
przetok żołądkowych, niedrożności pooperacyjnej, 
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skrętu esicy, leczenia wielkich przepuklin brzusznych, 
ropni wątroby i nowotworów jamy brzusznej. 

Drugim obszarem zainteresowań Profesora była 
chirurgia urazowa. Łącznie opublikował 13 prac 
z tego zakresu. Na podkreślenie zasługuje znacząca 
monografia przedstawiona na 42. Zjeździe Chirurgów 
w Gdańsku w 1964 r., oparta na obszernym mate‑
riale 64 tys. historii chorób i 1170 urazów czaszkowo‑
 ‑mózgowych. Praca ta wykonana była we współpracy 
z Wydziałem Nauk Medycznych PAN i stała się jednym 
z elementów decyzji wprowadzenia obowiązkowych 
kasków dla motocyklistów. Nasuwa się tu refleksja: 
ileż istnień ludzkich udało się ocalić dzięki zaanga‑
żowaniu Profesora. Wracając do osiągnięć Profesora 
w zakresie chirurgii urazowej, skonstruował On pro‑
wadnicę do gwoździ śródszpikowych Küntschera oraz 
specjalny wybijak do usuwania gwoździ zaklinowanych. 
Opublikował doniesienia o przypadkach wyleczonej 
rany kłutej serca, urazowego uszkodzenia trzustki 
i pourazowego tętniaka tętnicy ramiennej. Opracował 
doświadczenia kliniczne leczenia obrażeń wielonarzą‑
dowych na podstawie 500 przypadków. 

Trzecim i najbardziej spektakularnym obszarem 
zainteresowań Profesora była chirurgia ręki. Profesor 
był wizjonerem tej dziedziny medycyny i jej rosnącego 
znaczenia. W 1973 r. habilitował się, publikując ory‑
ginalną pracę na temat tenodermoplastyki w rekon‑
strukcji ścięgien. W 1983 r. objął I Klinikę Chirurgii 
PAM w Szczecinie i od tego czasu jeszcze bardziej 
rozwinął najważniejszy obszar swoich zainteresowań 
i prac – chirurgię ręki. Liczne prace z tej dziedziny 
z najważniejszą o dwuetapowym leczeniu najcięż‑
szych postaci przykurczu Dupuytrena, wprowadzenie 
w Polsce metody dwuetapowej rekonstrukcji ścięgien 
zginaczy, liczne modyfikacje techniki operacji rąk sta‑
nowiły jego pionierskie osiągnięcia. Wyrazem pasji 
i uporu Profesora była zmiana nazwy Kliniki na Klinikę 
Chirurgii Ogólnej i Chirurgii Ręki w 1988 r. Krótko 
potem zainicjował nowatorskie wówczas dyżury dla 
ostrych urazów ręki w regionie. Profesor miał olbrzymi 
talent menedżerski, dzięki jego osobistym kontaktom 
Klinikę wspierały i wyposażały największe zakłady 
Pomorza Zachodniego. Inżynierowie stoczni i Polmo 
wykonywali dla Kliniki prototypy narzędzi i implantów 
wg pomysłu i idei Profesora. Był znany i szanowany 
w środowisku chirurgów ręki na całym świecie. Naj‑
więksi chirurdzy ręki tamtych czasów, jak prof. Kle‑
inert, prof. Buck ‑Gramko, prof. Millesi, byli jego oso‑
bistymi przyjaciółmi. Przyjeżdżali z „wielkiego wówczas 
świata do naszego małego Szczecina”. Profesor gościł 
ich w swoim domu, a my jako jego asystenci jeździliśmy 

na staże do najlepszych ośrodków na świecie. Za wkład 
w rozwój światowej i polskiej chirurgii ręki Światowa 
Federacja Chirurgii Ręki przyznała Profesorowi tytuł 
Pioniera Chirurgii Reki. Otrzymał to wyróżnienie jako 
pierwszy Polak w historii na zjeździe w Vancouver 
1998 r. Oprócz tej prestiżowej nagrody środowiska 
chirurgów ręki Profesor był odznaczony Krzyżem Kawa‑
lerskim Polonia Restituta, Złotym Krzyżem Zasługi, 
Medalem Komisji Edukacji Narodowej, Odznaką Gryfa 
Pomorskiego i Złotą Honorową Odznaką Towarzystwa 
Przyjaźni Polsko ‑Radzieckiej. Odznakę tę otrzymał nie 
za polityczny koniunkturalizm minionych czasów, 
ale za replantację ręki u rosyjskiego robotnika, który 
pracował w Szczecinie. W 1996 r. Profesor przeszedł 
na emeryturę. Z uwagi na wielki autorytet i doświad‑
czenie pracował do ostatnich swoich dni jako bie‑
gły Zakładu Medycyny Sądowej PUM w Szczecinie. 

Niezależnie od pracy naukowej i zawodowej był 
aktywnym działaczem społecznym. Należał od 1960 r. 
do Stronnictwa Demokratycznego, a następnie Unii 
Wolności. Angażował się bardzo mocno w organizowa‑
nie pomocy charytatywnej dla mniejszości polskiej we 
Lwowie. Dla nas, Jego asystentów, był wielkim autory‑
tetem, który zbudował nie na autorytarnych i despo‑
tycznych rządach kierownika Kliniki, ale na skromno‑
ści, wiedzy, kunszcie chirurga, umiejętności słuchania. 
Był wzorem relacji mistrz – uczeń. W trakcie operacji 
z benedyktyńską cierpliwością, stopniowo pozwalał 
wykonywać coraz trudniejsze jej etapy, a z czasem 
tylko asystował nam, ograniczając się do wyznacze‑
nia planu operacji. Profesor zawsze starał się stawać 
po stronie swoich asystentów, kolegów lekarzy w spra‑
wach spornych lub problematycznych, które czasami 
przynosi codzienna rzeczywistość chirurga. Nie zno‑
sił jednak zaniedbań wynikających ze złej woli czy 
braku zainteresowania losem pacjenta. Sam bowiem 
był człowiekiem niezwykle pozytywnie zaangażowa‑
nym w przypadek każdego pacjenta, w każdą sprawę. 
Profesora uwielbiali pacjenci. Był człowiekiem, którego 
dewizą była służba ludziom, życzliwość i otwartość 
na drugiego człowieka bez względu na jego pozycję. 
Profesor miał zasadę, że każdego należy cierpliwie 
wysłuchać, każdemu należy spróbować pomóc. Kar‑
dynalną zasadą Profesora, której nas uczył, było to, 
że należy wierzyć pacjentowi. Tych zasad było zresztą 
znacznie więcej, prostych, logicznych, zapadających 
w pamięć. Dziś już ich nie usłyszymy, ale na zawsze 
będą nam towarzyszyć. 

Panie Profesorze, będzie nam Pana bardzo bra‑
kowało…

Paweł Szlarb, Piotr Prowans
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Minęła już 18. rocznica poże‑
gnania śp. Aliny Mandat, adiunkta 
Katedry Biochemii. Pamiętają o Niej 
nie tylko bliscy współpracownicy, 
ale także inni pracownicy naszej 
uczelni – zwłaszcza członkowie 
Rady Wydziału Lekarskiego, któ‑
rzy uzyskując kolejne stopnie 
i tytuły naukowe, nadal składają Jej 
podziękowania za pomoc, opiekę, 
słowa zachęty czy ukierunkowanie 
w przyszłej pracy oraz za przyjaźń. 
Są wśród nich prof. Teresa Starzyń‑
ska, dr Elżbieta Dąbkowska, prof. Dariusz Bielicki, 
prof. Mariusz Ratajczak i inni.

Doktor Elżbieta Dąbkowska współpracowała 
z dr Aliną Mandat przy tworzeniu wielu progra‑
mów dydaktycznych. W artykule zamieszczonym 
w 1996 r. w „Gazecie Wyborczej” scharakteryzowała 
Ją tak: „Był to człowiek niezwykle prawy. Jak nikt 
inny umiała połączyć pracę w zakładzie teoretycznym 
z pracą w Klinice Chorób Wewnętrznych. Niezwykła 
i długoletnia przyjaźń łączyła Ją z prof. Krzysztofem 
Marliczem i Jego Rodziną. W pracy była niezwy‑
kle sumienna i tego samego wymagała od współ‑
pracowników. Starannie dobierała przyjaciół oraz 
znajomych, a także młodych i zdolnych studentów, 
którym później pomagała”. Potrafiła wśród stu‑
dentów wyższych lat studiów lekarskich wybrać 
tych, których cechowała inteligencja, obowiązko‑
wość i odpowiedni spo‑
sób zachowania. Zapra‑
szała ich na ćwiczenia 
z biochemii, aby pod 
Jej nadzorem uczyli się 
prowadzenia seminariów 
w sposób łączący wie‑
dzę teoretyczną z prak‑
tyką kliniczną. Zna‑
mienną jest wypowiedź 
prof. Mariusza Rataj‑
czaka, przesłana nie‑
dawno z USA: „W życiu 
każdego człowieka, jeśli 

ma się oczywiście szczęście, zda‑
rza się taki moment, że spotyka się 
osobę, która później będzie miała 
ogromny wpływ na jego los. Ja oso‑
biście miałem takie szczęście, kiedy 
po drugim roku studiów spotka‑
łem – już po egzaminie z biochemii, 
Panią dr Alinę Mandat. Jej osobo‑
wość, dobre rady i życzliwość miały 
ogromny wpływ na mój dalszy roz‑
wój naukowy. Podczas zajęć z bio‑
chemii nie miałem kontaktu z Panią 
Doktor, gdyż nie było mi dane trafić 

do Jej grupy ćwiczeniowej. Po raz pierwszy rozma‑
wiałem z Nią już po zdanym egzaminie i podczas tej 
pierwszej rozmowy nawiązała się pomiędzy nami 
niewidzialna nić zaufania i wzajemnego zrozumienia. 
Jako student byłem pod wrażeniem Jej autorytetu, 
doświadczenia i poświęcenia w pracy zawodowej 
jako adiunkta w Zakładzie Biochemii, a później mia‑
łem okazję poznać Ją bliżej – już jako lekarz, jako 
znakomitego ordynatora w Klinice Gastroenterologii 
Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie. Jej 
pasja dydaktyczna, umiejętności zawodowe oraz 
unikalna zdolność połączenia pracy lekarza teo‑
retyka i lekarza klinicysty stały się drogowskazem 
dla mojej przyszłej kariery naukowej. Prowadząc 
jako student zajęcia na biochemii wraz z młodszymi 
kolegami, miałem okazję poznać bliżej dr Mandat 
i byłem zawsze pod wrażeniem tego, jak niezwykle 

dyskretną i pełną taktu 
osobą była w kontak‑
tach międzyludzkich. 
To Ona kilkakrotnie 
w moim życiu swoją 
radą i doświadczeniem 
potrafiła podjąć właściwe 
decyzje życiowe doty‑
czące kariery zawodowej. 
Nie będę ukrywał, że była 
dla mnie, a potem rów‑
nież dla mojej rodziny, 
osobą niezwykle ciepłą, 
a Jej przedwczesne odej‑

wSPOMNIENIE O DR ALINIE MANDAT 
w KOLEJNĄ ROCZNICę JEJ śMIERCI

Uroczystość zakładowa zorganizowana z okazji przejścia 
na emeryturę adiunkta dr Aliny Mandat, sekretarki Julii 
Machalińskiej oraz kierownika prof. Zygmunta Machoya
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ście odebrałem jako utratę osoby bardzo bliskiej. 
Pani dr Alina Mandat jest i pozostanie zawsze 
w mojej pamięci i w pamięci moich bliskich. Była 
osobą samotną, ale mieliśmy to szczęście, że stała 
się dla nas członkiem rodziny. Cieszę się, że miałem 
okazję spotkać w życiu tak wspaniałego człowieka. 
Czuję też, że duchowo ciągle jest gdzieś blisko…”.

Kolejni kierownicy Katedry Biochemii mieli 
do dr Aliny Mandat pełne zaufanie i nie mylili się. 
Mało mówiła o sobie. Urodziła się w 1930 r. i w tym 
samym roku zmarł Jej ojciec, pracownik poczty. 
W aktach osobowych uczelni można znaleźć fakty 
dotyczące Jej życia, którego początek przypadł 
na trudne lata wojenne i powojenne. Wykształce‑
nie zdobywała w różnych szkołach polskich oraz 
w szkole rosyjskiej w Międzyrzecu Podlaskim i Siedl‑
cach. Maturę zdała w Gdańsku, a studia medyczne 
podjęła w Szczecinie (w PAM). Studiowała najpierw 
na Oddziale Stomatologicznym, jednak z powodu 
wady wzroku przeniosła się na Wydział Lekarski, 
który ukończyła w 1954 r. Jeszcze w czasie stu‑
diów w 1950 r. podjęła pracę jako demonstrator 
w Zakładzie Anatomii Prawidłowej, a od roku 1951 
w Zakładzie Chemii Fizjologicznej na stanowisku 
młodszego asystenta. W tym samym roku, za zgodą 
kolejnych rektorów, pracowała również w II Klinice 
Chorób Wewnętrznych w niepełnym wymiarze godzin 
(2 godz. dziennie). W 1954 r. awansowała na sta‑
nowisko asystenta, w 1956 – starszego asystenta, 
w 1965 roku – adiunkta, a w latach 1993–1994 
pracowała jako starszy wykładowca. Jej pasją stała 
się dydaktyka. Każde zadanie programowe na ćwi‑
czenia było dokładnie przemyślane i dobrze przygo‑
towane. Jak mało kto potrafiła powiązać doświad‑
czenie kliniczne z wiedzą i metodyką pracy zdobytą 
w Zakładzie Chemii Fizjologicznej, przekształconym 
później w Zakład Biochemii. 

W latach siedemdziesiątych ubiegłego wieku 
dr Alina Mandat była inicjatorką wprowadzenia 
testowego egzaminu końcowego z biochemii. Była 
to zmiana innowacyjna, i to nie tylko w skali naszej 
uczelni. Opracowano odpowiedni plan stopniowego 
wprowadzenia takich zmian oraz sprawdzania 
testów. Został on przeprowadzony przy współudziale 
innego adiunkta – dr Marii Kęsik, która miała godną 
podziwu umiejętność formułowania sensownych 
pytań testowych. Tak więc, zarówno zaliczenia przez 
studentów kolejnych ćwiczeń, jak i egzamin koń‑
cowy zostały ostatecznie przygotowane w formie 
testowej. W roku akademickim 1970/1971 do tej 
nowej formy egzaminu przystąpili studenci, którzy 

uzyskali średnią ocenę co najmniej dobrą. Od roku 
1972/1973 już wszyscy studenci II roku zdawali 
egzamin końcowy z biochemii składający się z 60 
pytań testowych. W roku 1974 został opracowany 
przez dr Mandat szczegółowy program nauczania 
biochemii, obejmujący plan ćwiczeń i wykładów, 
a wszystkie te zagadnienia znalazły odzwierciedlenie 
w testowych pytaniach egzaminacyjnych. W roku 
1974/1975 dr Alina Mandat została powołana 
na opiekuna studentów II roku Wydziału Lekar‑
skiego, a ówczesny kierownik zakładu doc. Euge‑
niusz Łempicki napisał w ocenie kwalifikacyjnej, 
że jest utalentowanym dydaktykiem, o wyjątkowej 
postawie moralnej, co sprzyja właściwemu wychowa‑
niu przyszłych lekarzy. W roku 1980 ówczesny mini‑
ster zdrowia Marian Śliwiński przyznał Jej nagrodę 
II stopnia za kształcenie kadry naukowej. 

Profesor Dariusz Bielicki tak scharakteryzował 
dr Alinę Mandat: była wymagającym pracownikiem 
dydaktycznym, a pierwsze obawy studentów szybko 
zastąpił podziw dla Jej wszechstronnej wiedzy 
i umiejętności interpretacji wyników badań labo‑
ratoryjnych. Ogromne doświadczenie dydaktyczne 
i organizacyjne zostało zauważone przez władze 
uczelni. Pierwszy wybrany w wyborach dziekan 
Wydziału Lekarskiego prof. Wenancjusz Doma‑
gała zaprosił Ją do pracy w komisji dziekańskiej 
do spraw studenckich. Pamiętam Jej wypowiedzi 
na temat studentów wykazujących niezadowalające 
postępy w nauce. Były one obiektywne i nacecho‑
wane troską dotyczącą znalezienia sposobu zmobi‑
lizowania ich do nauki, by mogli nabyć konieczną 
wiedzę dostarczaną przez nauki podstawowe i wyko‑
rzystać ją w dalszym nauczaniu klinicznym. Dziś 
zaliczenia testowe są już rutynowo stosowane, lecz 
wówczas taki system budził sprzeciw nie tylko stu‑
dentów II roku, ale także niektórych kierowników 
innych zakładów kształcących naszych studentów. 
Pod koniec lat osiemdziesiątych dr Mandat była 
głównym organizatorem ogólnopolskiej konferencji 
kierowników zakładów biochemii, która odbyła się 
w Szczecinie, na której przedstawiła program ćwi‑
czeń dydaktycznych realizowany wówczas w Pomor‑
skiej Akademii Medycznej. Pod koniec Jej kariery 
naukowo ‑dydaktycznej powstał projekt napisania 
podręcznika z biochemii dla studentów stomatologii. 
Wtedy to, już zmagając się z ciężką chorobą, dyk‑
towała teksty opracowanych przez siebie rozdzia‑
łów. Taką pamiętamy dr Alinę Mandat – uczciwą, 
sumienną, wymagającą w stosunku do siebie 
i innych, lojalną i życzliwą. Została nagrodzona wie‑
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loma medalami i wysokimi odznaczeniami, takimi 
jak Odznaka Honorowa Gryfa Pomorskiego (1966), 
Złoty Krzyż Zasługi (1973 r.), odznaka „Za wzorową 
pracę w służbie zdrowia” (1978 r.), Medal 30 ‑lecia 
PAM (1979 r.), Medal „Za zasługi dla PAM” (1980 r.), 
Medal Komisji Edukacji Narodowej (1982 r.), Krzyż 
Kawalerski Orderu Odrodzenia Polski (1987 r.). 

Najbardziej jednak ceniła sobie tytuł Honorowego 
Członka Izb Lekarskich, który został Jej przyznany 
jako dowód uznania za całokształt pracy i postawy 
życiowej. Mimo iż od 1996 r. nie ma Jej wśród nas, 
to pamięć o Niej pozostała. 

prof. dr hab. Zygmunt Machoy

W dniach 2–5 kwietnia 2014 r. odbyła się XLV 
Ogólnopolska Konferencja Naukowa Studentów 
Uczelni Medycznych w Szczecinie, zorganizowana 
przez STN PUM, mająca charakter ogólnopolskiego 
zjazdu studenckiego, w trakcie którego prezento‑
wane były wyniki badań oraz publikacje członków 
Studenckich Kół Naukowych.

Podstawową częścią konferencji były sesje wykła‑
dowe podzielone na bloki. W ramach sesji studenci 
referowali wyniki badań, posiłkując się przy tym 
slajdami wyświetlanymi w formie prezentacji multi‑
medialnej. W trakcie konferencji odbywały się także 
panele dyskusyjne i warsztaty. W ramach paneli 
przewodniczący wygłaszali mowę wprowadzającą, 
po czym rozpoczynała się wolna dyskusja, której 
przebieg moderował na bieżąco prowadzący. Pod‑
czas warsztatów wykładowca lub grupa prowadziła 
z uczestnikami rozmaite formy ćwiczeń.

W ciągu czterech dni konferencji, przypadającej 
na 60 ‑lecie istnienia Studenckiego Towarzystwa 
Naukowego PUM, 250 studentów Wydziału Lekar‑
skiego z Oddziałem Nauczania w Języku Angiel‑

skim, Lekarsko ‑Stomatologicznego, Nauk o Zdrowiu 
i Lekarsko ‑Biotechnologicznego i Medycyny Labo‑
ratoryjnej PUM zaprezentowało efekty całorocznej 
pracy w Studenckich Kołach Naukowych. Do nauko‑
wej rywalizacji z nimi stanęli także goście z uczelni 
medycznych w Warszawie, Krakowie, Łodzi, Olsz‑
tynie, Lublinie, Wrocławiu i Katowicach.

Prace podzielone były na pięć sesji naukowych. 
2 kwietnia wyniki badań przedstawiali uczestnicy 
zakwalifikowani do sesji nauk niezabiegowych, 
3 kwietnia – sesji nauk zabiegowych oraz stoma‑
tologicznych, 4 – sesji nauk o zdrowiu, natomiast 
ostatniego dnia konferencji – sesji nauk podstawo‑
wych. Łącznie zaprezentowano 96 prac.

Każde wystąpienie oceniane było przez jurorów 
Komisji Stałej oraz komisji poszczególnych sesji. 
W Komisji Stałej, towarzyszącej studentom przez 
wszystkie dni konferencji, byli prof. Rafał Kurzawa 
jako przewodniczący, prof. Maria Laszczyńska oraz 
dr hab. Krzysztof Safranow. Sesję niezabiegową oce‑
niali dodatkowo prof. Jacek Różański, prof. Jacek 
Rudnicki oraz dr Anita Horodnicka ‑Józwa. W jury 

XLV OGÓLNOPOLSKA KONFERENCJA 
NAuKOwA STuDENTÓw 

uCZELNI MEDYCZNYCH w SZCZECINIE



Z życia studentów

42         Biuletyn Informacyjny     nr 1 (83) 2014

sesji zabiegowej zasiadali prof. Andrzej Bohatyre‑
wicz, prof. Tomasz Grodzki oraz dr Jerzy Sieńko. 
Komisję sesji stomatologicznej tworzyli dr hab. Kata‑
rzyna Grocholewicz, dr hab. Damian Lichota oraz 
dr hab. Krystyna Lisiecka. Wystąpienia z zakresu 
nauk o zdrowiu oceniali prof. Barbara Dołęgowska, 
dr hab. Izabela Gutowska oraz dr hab. Anna Lubkow‑
ska. Prace w sesji nauk podstawowych poddali ocenie 
dr hab. Irena Baranowska ‑Bosiacka, dr hab. Anna 
Machoy ‑Mokrzyńska oraz dr Maciej Hałasa.

Po czterech dniach naukowej rywalizacji jury 
wyłoniło i nagrodziło zwycięzców – autorów naj‑
ciekawszych, najlepiej przeprowadzonych badań. 
W ramach każdej sesji przyznano trzy nagrody, 
wyłoniono laureatów Grand Prix XLV OKNSUM 
w Szczecinie, przyznano także Nagrodę Kuratora 
STN PUM, Nagrodę Zarządu STN PUM oraz Nagrodę 
Rzecznik Prasowej PUM za najlepszą promocję Stu‑
denckiego Towarzystwa Naukowego PUM.

GRAND PRIX
Marcin Metlerski, Aleksandra Homik 
Pozycjonowanie wszczepów śródkostnych w oparciu 
o rozwiązania open ‑source
SKN przy Zakładzie Chirurgii Stomatologicznej, 
PUM. Opiekunowie: dr hab. Katarzyna Sporniak ‑ 
Tutak, lek. dent. Tomasz Smektała, lek. dent. Anna 
Godzieba

SESJA NAuK NIEZAbIEGOwYCH

I MIEJSCE 
Maciej Kurcz, Małgorzata Kozakiewicz, 
Piotr Desperak, Aneta Ciślak 
Czy paradoks palacza jest nadal aktualny? Ocena 
różnic w charakterystyce klinicznej i rokowaniu 
pacjentów z zawałem serca bez uniesienia odcinka 
ST w zależności od wywiadu w kierunku nikotynizmu
STN przy III Katedrze i Oddziale Klinicznym Kardio‑
logii, Śląski Uniwersytet Medyczny w Katowicach

II MIEJSCE 
Dorota Chudy, Karolina Gizmunt,  
Teresa Grzegoszczyk, Anna Piętal, Anna Ziegler 
Częstość występowania powikłań metabolicznych 
u dzieci z otyłością prostą
SKN przy Klinice Pediatrii, Endokrynologii, Dia‑
betologii, Chorób Metabolicznych i Kardiologii 
Wieku Rozwojowego, PUM. Opiekunowie: dr Anita 
Horodnicka ‑Józwa, dr Elżbieta Petriczko.
III MIEJSCE 
Maciej Kurcz, Małgorzata Kozakiewicz,  
Piotr Desperak, Aneta Ciślak, Paweł Gąsior 
Wpływ liczby przewlekle zamkniętych tętnic 
wieńcowych innych niż odpowiedzialna za nie-
dokrwienie na rokowanie 12 ‑miesięczne u cho-
rych z zawałem mięśnia sercowego bez uniesienia 
odcinka ST
SKN przy III Katedrze i Oddziale Klinicznym Kar‑
diologii, Śląski Uniwersytet Medyczny w Katowi‑
cach

SESJA NAuK ZAbIEGOwYCH

I MIEJSCE 
Anna Kędziora, Weronika Nalepa, Agnieszka Paśko, 
Rafał Meus 
Całkowita tętnicza rewaskularyzacja jako bez-
pieczna metoda u pacjentów po 70. roku życia
SKN Kardiochirurgiczne Collegium Medicum Uni‑
wersytetu Jagiellońskiego w Krakowie
II MIEJSCE ex aequo
Stefan Wesołowski, Tomasz Skoneczny, 
Marek Wierzbicki, Mateusz Wiatrowski, 
Sebastian Oleksiuk 
Złamania kręgosłupa odcinka piersiowo‑lędźwio-
wego, porównanie jakości życia pacjentów po lecze-
niu operacyjnym i zachowawczym
SKN przy Katedrze i Klinice Ortopedii, Traumato‑
logii i Onkologii Narządu Ruchu, PUM. Opiekun 
dr Łukasz Kołodziej
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Aleksandra Homik, Marcin Metlerski 
Zmiana pojemności gałek ocznych oraz oczodołów 
po dystrakcji środkowego piętra twarzy
SKN przy Zakładzie Chirurgii Stomatologicznej, 
PUM. Opiekun lek. dent. Tomasz Smektała
III MIEJSCE 
Karina Sznabel 
Stężenie albuminy modyfikowanej niedokrwieniem 
u pacjentów poddawanych operacji pomostowania 
aortalno‑wieńcowego z zastosowaniem krążenia 
pozaustrojowego
SKN przy Katedrze Biochemii i Chemii Medycz‑
nej, Zakład Chemii Medycznej, PUM. Opiekun 
prof. dr hab. Joanna Bober

SESJA NAuK O ZDROwIu

I MIEJSCE 
Wiktoria Smak, Grażyna Kogut, Ewa Szperka 
Przydatność programu kalkulacyjnego IvF predict oraz 
hormonu rezerwy jajnikowej AMh w przewidywaniu 
skuteczności procedury zapłodnienia pozaustrojo-
wego według obowiązujących norm postępowania
SKN przy Klinice Medycyny Rozrodu i Ginekologii, 
PUM. Opiekun dr Tomasz Bączkowski
II MIEJSCE 
Karolina Jakubczyk 
Czy restrykcje kaloryczne zgodne z zasadą calorie 
restriction with optimal nutrition (CRON) są dobrym 
wyborem dla byłych sportowców?
I SKN przy Zakładzie Biochemii i Żywienia Czło‑
wieka, PUM. Opiekun prof. dr hab. Ewa Stachowska
III MIEJSCE
Marta Wiercioch, Katarzyna Peszko, Sylwia Szeląg 
Zdrowe, ale czy na pewno? Kwasy tłuszczowe 
w popularnych przekąskach
II SKN przy Zakładzie Biochemii i Żywienia Czło‑
wieka, PUM. Opiekun dr hab. Izabela Gutowska

SESJA STOMATOLOGICZNA

I MIEJSCE 
Joanna Możyńska, Marcin Metlerski, 
Kinga Kaczor 
Ocena gęstości optycznej materiałów służących 
do zamykania kanałów z szerokim otworem wierz-
chołkowym
STN przy Zakładzie Stomatologii Zachowawczej, 
PUM. Opiekun dr Alicja Nowicka
II MIEJSCE 
Maciej Jabłoński, Marek Eliasz, Mateusz Granat
Czym płukać kanały korzeniowe pomiędzy podchlo-
rynem sodu a chlorheksydyną?

SKN przy Zakładzie Stomatologii Zachowawczej 
Przedklinicznej i Endodoncji Przedklinicznej, 
PUM. Opiekunowie: prof. dr hab. Mariusz Lipski, 
lek. stom. Katarzyna Kot
III MIEJSCE 
Elżbieta Kubala, Agnieszka Fus, Barbara Stępniak, 
Anna Turek, Marta Ciszak 
Wpływ fizykoterapeutycznego czynnika świetlnego 
na zmianę temperatury na powierzchni skóry twa-
rzoczaszki i szyi
SKN przy Katedrze i Zakładzie Propedeutyki i Fizy‑
kodiagnostyki Stomatologicznej, PUM. Opiekun 
dr Piotr Skomro

SESJA NAuK PODSTAwOwYCH

I MIEJSCE 
Maciej Samulak, Nina Peruga, Agata Michalska, 
Anna Sobuś, Michał Sekrecki
Modulujący wpływ BDNF na potencjał neuroprotek-
cyjny wczesnych komórek krwiotwórczych ludzkiej 
krwi pępowinowej: implikacje dla adjuwantowych 
terapii komórkowych schorzeń neurodegeneracyj-
nych
SKN przy Zakładzie Patologii Ogólnej, PUM. Opiekun 
prof. dr hab. Bogusław Machaliński
II MIEJSCE 
Łukasz Paciorkowski 
Immunohistochemiczna ocena ekspresji kinazy 
Aurora A w glejaku wielopostaciowym
SKN przy Zakładzie Patomorfologii, PUM. Opiekun 
prof. dr hab. Elżbieta Urasińska
III MIEJSCE ex aequo
Agnieszka Łukomska, Karolina Jakubczyk 
Analiza składu pierwiastkowego oraz zawartości 
kwasów tłuszczowych herbat Yerba Mate w zależ-
ności od warunków parzenia
I i II SKN przy Zakładzie Biochemii i Żywienia Czło‑
wieka, PUM. Opiekunowie: prof. dr hab. Ewa Sta‑
chowska, dr hab. Izabela Gutowska

Natalia Malikowska, Anna Grzywa, Elżbieta Wełna, 
Agnieszka Dziedziczak 
hBK ‑10 – agonista receptora 5 ‑hT1a jako poten-
cjalny lek przeciwdepresyjny
Farmakologiczne Koło Naukowe, Collegium Medi‑
cum Uniwersytetu Jagiellońskiego w Krakowie

NAGRODA KuRATORA STN PuM
Maciej Olszewski, Emilia Borta 
Testowanie w kierunku zakażenia hIv wśród stu-
dentów ostatnich lat PUM
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Z tym hasłem w sercach zorganizowaliśmy 
w Centrum Handlowo ‑Rozrywkowym „Kupiec” 
w Szczecinie akcję powiązaną z obchodami Świa‑
towego Dnia Zdrowia dnia 5 kwietnia 2014 r. Stu‑
denci Międzynarodowego Stowarzyszenia Studentów 
Medycyny IFMSA ‑Poland zaczęli edukację medyczną 

szczecinian. Po co? Żeby zwrócić uwagę na naj‑
ważniejsze problemy zdrowotne, uczyć profilak‑
tyki i metod wczesnego wykrywania najczęstszych 
chorób cywilizacyjnych. Dokonaliśmy pomiarów 
glikemii u ponad 300 osób, około 320 skorzystało 
z możliwości pomiaru ciśnienia tętniczego. Roz‑
dawaliśmy ulotki na temat profilaktyki cukrzycy, 
nadciśnienia tętniczego oraz raka piersi. Wiele osób 
skorzystało z porad studentek dietetyki na temat 
właściwego sposobu odżywiania. Szczególną uwagę 
poświęciliśmy w tym roku chorobom wektorowym. 
Opowiadaliśmy o schorzeniach, których przenosi‑
cielami są kleszcze (borelioza, kleszczowe zapalenie 
opon mózgowo ‑rdzeniowych). Edukowaliśmy, jak 
usuwać kleszcze, prezentując jednocześnie kleszczo‑
łapki, oraz radziliśmy, jak można ustrzec się przed 
insektami. Ponadto w ramach współpracy z firmą 
Kamsoft, która stworzyła ujednolicony program gro‑

NA wIOSNę MIEJ ZDROwIE 
POD KONTROLĄ! 

SKN przy Zakładzie Zdrowia Publicznego, PUM. 
Opiekun prof. dr hab. Beata Karakiewicz

NAGRODA ZARZĄDu STN PuM
Karol Sagan, Marek Przestalski 
Ocena kompleksu intima media tętnicy szyjnej wspól-
nej w powiązaniu ze stężeniem siarczanu dehydro-
epiandrosteronu, kortyzolu i frakcji LDL cholesterolu 
u pacjentek z zespołem androgenizacji
SKN przy Klinice Endokrynologii, Chorób Metabo‑
licznych i Chorób Wewnętrznych, PUM. Opiekun: 
dr Elżbieta Sowińska ‑Przepiera, dr Jakub Pobłocki

NAGRODA RZECZNIK PRASOwEJ PuM ZA NAJLEPSZĄ 

PROMOCJę STuDENCKIEGO TOwARZYSTwA NAuKOwEGO PuM
Dawid Surowicz 
Emergency medical system in Canada on example 
of Alberta Province
SKN ,,Koło Ratunkowe” przy Klinice Anestezjologii, 
Intensywnej Terapii i Medycyny Ratunkowej, PUM. 
Opiekun dr hab. prof. PUM Cezary Pakulski

Po zakończeniu zmagań naukowych studenci spo‑
tkali się na przygotowanym przez Zarząd STN spotka‑

niu integracyjnym, podczas którego można było ode‑
rwać się od medycyny i w doborowym towarzystwie 
uczestników konferencji świętować sukces, jakim 
jest każda prezentacja wyników wytężonej, cało‑
rocznej pracy. Zwycięzcom oraz wszystkim uczest‑
nikom XLV OKNSUM w Szczecinie serdecznie gra‑
tulujemy i życzymy dalszych sukcesów naukowych. 

Konferencja okazała się wielkim przedsięwzię‑
ciem zarówno naukowym, jak i organizacyjnym. 
Pragniemy podziękować jurorom za rzetelne oce‑
nianie prac, cenne wskazówki oraz za poświęcony 
nam, studentom, czas. Serdecznie dziękujemy także 
patronowi honorowemu XLV Ogólnopolskiej Kon‑
ferencji Naukowej Studentów Uczelni Medycznych 
w Szczecinie, prof. Andrzejowi Ciechanowiczowi, 
rektorowi PUM, kuratorowi Studenckiego Towa‑
rzystwa Naukowego PUM, prof. Dariuszowi Chlub‑
kowi oraz całemu Zarządowi STN w składzie: Paweł 
Jakubowski, Michał Gębka, Łukasz Pyskir, Maciek 
Kowański, Katarzyna Szczecińska, Barbara Bełda, 
Marta Ciszak, Adam Majchrzak, Dorota Buś, Isabela 
Marczak oraz Agata Michalska.

Tekst i zdjęcia  Marta Ciszak 
III rok WL‑S
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 Szpital Pluszowego Misia to jeden z najbardziej 
znanych projektów realizowanych przez Między‑
narodowe Stowarzyszenie Studentów Medycyny 
IFMSA ‑Poland w ramach Programu Stałego ds. 
Zdrowia Publicznego. Jego głównym założeniem 
jest zaznajamianie dzieci w wieku przedszkolnym 
i wczesnoszkolnym z wizytą u lekarza i białym fartu‑
chem, ale także zdobycie przez studentów medycyny 
doświadczenia w pracy z niezwykle wymagającymi 
pacjentami, jakimi są dzieci.

Oddział Szczecin jako jeden z 12 oddziałów 
w Polsce zaangażowanych w projekt systematycz‑
nie organizuje spotkania z przyszłymi lekarzami, 
na które dzieci zabierają swoje ulubione pluszowe 
misie i wcielają się w role ich opiekunów. W styczniu 
tego roku nasz oddział zorganizował po raz pierwszy 
angielską wersję tego projektu, czyli Teddy Bear 
Hospital. We współpracy ze studentami programu 
anglojęzycznego WLzONwJA wspólnie leczyliśmy 
chore misie – a wszystko to w języku angielskim! 

TEDDY bEAR HOSPITAL

28 lutego na całym świecie obchodzony jest 
Dzień Chorób Rzadkich. Wzorem zeszłorocznych 
zmagań IFMSA ‑Poland dzięki pomocy Krajowego 
Forum na rzecz Chorób Rzadkich zorganizowało 
dla wszystkich chętnych konkurs. Przez tydzień 
na profilu internetowym Oddziału Szczecin IFMSA‑
 ‑Poland oraz forum wydziału lekarskiego publiko‑
wane były artykuły, których tematyka dotyczyła 
rzadkich schorzeń. Mogliśmy dowiedzieć się wię‑
cej o chorobie Kawasaki, histiocytozie czy zespole 
LCHAD. Uczestnicy zapoznali się również z unijnym 
projektem, dzięki któremu wszystkie noworodki 
z województwa zachodniopomorskiego są badane 
pod kątem kilkunastu rzadkich schorzeń. Fina‑
łowy test odbył się w sali dydaktycznej Biblioteki 
Głównej PUM. Uczestnicy musieli rozwiązać zadania 
testowe z zagadnień dotyczących publikowanych 
artykułów. Pierwsze miejsce z maksymalną liczbą 
punktów zajęła Anna Walat, na drugiej i trzeciej 
pozycji z jednakową liczbą punktów uplasowały 

DZIEń CHORÓb RZADKICH

się Agnieszka Serafin oraz Anna Dębicka. Pozostali 
uczestnicy otrzymali nagrody pocieszenia. Dziękuję 
tym wszystkim, których zmagania mogliśmy obser‑
wować, ale również tym, którzy przeczytali choć 
jeden artykuł. 

Paulina Kaźmierczak  
v rok WL

Zdjęcie Ewelina Walasek  
v rok WL

madzenia wyników badań wykonywanych w różnych 
placówkach, założyliśmy kilkadziesiąt kont, gdzie 
każdy pacjent będzie mógł indywidualnie sprawdzać 
swoje wyniki badań. Dla najmłodszych zorganizowa‑
liśmy Szpital Pluszowego Misia, aby każde dziecko 
mogło przebadać swojego pluszaka oraz na miejscu 
wykonać niezbędne zabiegi medyczne.

W tym roku towarzyszyła nam Dolina Mukolin‑
ków. Jest to akcja wspierana przez fundację Matio, 
która działa na rzecz dzieci chorujących na muko‑

wiscydozę. Podczas akcji przeprowadziliśmy zbiórkę 
pieniędzy. Wielkanocny kiermasz przyciągnął wielu 
chętnych i dzięki dobroci darczyńców oraz zaanga‑
żowaniu wolontariuszy udało się zebrać pieniądze, 
które stanowić będą wkład w ułatwienie rozwoju 
i zwiększenie komfortu życia małych pacjentów.

Paulina Kaźmierczak 
 v rok WL

Zdjęcie Mateusz Mirek  
Iv rok WL
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Nasza akcja odbyła się w Przedszkolu Mię‑
dzynarodowym – International Kindergarten of 
Szczecin. Zostaliśmy bardzo mile przywitani przez 
grupę przedszkolaków, która tego dnia przyniosła 
ze sobą swoje ulubione, ale chore maskotki. Wspól‑
nie z dziećmi wykonywaliśmy badania, takie jak: 
EKG, rtg, osłuchiwaliśmy serduszka, wykonywali‑
śmy zastrzyki i opatrywaliśmy złamane kończyny, 
których było najwięcej. Przedszkolaki zaskoczyły 
nas swoją kreatywnością w zakresie historii chorób 
oraz ich nazewnictwa. Na koniec badania każde 
z dzieci otrzymało kartę historii choroby pluszowego 

pacjenta oraz receptę z zaleceniami lekarza – także 
w języku angielskim. 

Akcja została ciepło przyjęta zarówno przez dzieci, 
jak i władze przedszkola. Zostaliśmy zaproszeni 
do dalszej współpracy. Mamy nadzieję, iż ta akcja 
zachęci do wspólnego działania zarówno studentów 
programu polskojęzycznego, jak i studentów English 
Program na naszym uniwersytecie. 

Karolina Niedzielska  
III rok WL 

Zdjęcia Malwina Jurkowska 
 III rok WL ‑S 

Dnia 22 lutego br. 
w sali Studium Wychowa‑
nia Fizycznego i Sportu 
PUM, Międzynarodowe 
Stowarzyszenie Studentów 
Medycyny IFMSA ‑Poland 
Oddział Szczecin zorga‑
nizowało warsztaty samo‑
obrony dla kobiet. W tym 
roku zmodyfikowaliśmy 
zasady na korzyść panów, 
tak by i oni mogli skorzystać z lekcji. Zainteresowa‑
nie kursem było ogromne, jednak z uwagi na bezpie‑
czeństwo i komfort naszych uczestników musieliśmy 
wprowadzić limit zgłoszeń. Na warsztatach pojawiło 
się około 60 osób, które podzieliliśmy na dwie tury. 
Warsztaty samoobrony poprowadził Sifu Aleksander 
Orlikowski (czwarty stopień mistrzowski /4 master 
level) wraz z Polskim Stowarzyszeniem „Wing Tsun 
Kung Fu”. Celem warsztatów było pokazanie kobie‑
tom, jak ważna w dzisiejszych czasach jest umie‑
jętność samoobrony. Znając podstawy tej metody, 
uczestnicy są w stanie wyrobić sobie prawidłowe 
odruchy i reakcje na atak już w pierwszych sekun‑
dach zagrożenia. Zajęcia udowadniają, że wszystkie 
osoby są w stanie skutecznie zareagować na atak 
– bez względu na budowę ciała czy predyspozycje 

do sportów walki. Legenda 
głosi, że wing tsun zostało 
stworzone przez kobietę, 
dlatego jest to metoda walki 
z większym i silniejszym 
przeciwnikiem. Zawiera 
ona proste, ale skuteczne 
techniki i jako sztuka walki 
jest łatwa do opanowania – 
działa niezależnie od wzro‑
stu lub siły fizycznej. 

Warsztaty zostały przeprowadzone w fantastycz‑
nej atmosferze. Uczestnicy świetnie poradzili sobie 
z zadaniem, zdobyli wiedzę merytoryczną i starali 
się najlepiej jak mogli wykorzystać te umiejętności 
w praktyce. Chcielibyśmy serdecznie podziękować 
Sifu Aleksandrowi Orlikowskiemu za poświęcony 
czas i zaangażowanie w przeprowadzone zajęcia 
oraz koordynatorkom za organizację akcji! Dosko‑
nale wiemy, że nie jesteśmy w stanie nauczyć się 
wszystkiego w tak krótkim czasie, jednak mamy 
nadzieję, że warsztaty odbędą się jeszcze nie raz.

Magdalena Chęć 
Iv rok WL 

Adrianna Nowacka
 I rok WNoZ

Zdjęcie Roman Mietlicki

SAMOObRONA (NIE) TYLKO DLA KObIET
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SIATKARZE PuM MISTRZAMI POLSKI uCZELNI MEDYCZNYCH
W rozgrywanej w Krakowie w dniach 10–13 

kwietnia 2014 r. IV edycji Mistrzostw Polski Uczelni 
Medycznych w piłce siatkowej kobiet i mężczyzn 
rewelacyjnie spisały się reprezentacje naszej 
uczelni.

W turnieju rywalizowały ze sobą reprezentacje 
kobiet i mężczyzn dziesięciu uczelni medycznych. 
Eliminacje rozegrano w dwóch grupach po pięć 
zespołów metodą każdy z każdym do dwóch wygra‑
nych setów.

Siatkarki PUM wygrały wszystkie spotkania 
w grupie, pokonując w pięknym stylu kolejno Łódź 
2:0, Lublin 2:0, Białystok 2:0 i mistrza z poprzedniej 
edycji Poznań 2:1.W półfinale po wyrównanej walce 
uległy Krakowowi 1:2, w walce o trzecie miejsce 
po wyrównanym i stojącym na wysokim poziomie 
spotkaniu przegrały z Poznaniem 1:2. Mistrzem 
kobiet została reprezentacja Bydgoszczy, kolejne 
miejsca zajęły Kraków, Poznań i Szczecin.

Równie mocno zaczęli eliminacje siatkarze PUM, 
pokonując kolejno Gdańsk 2:0, Kraków 2:1, ale 
w ostatnim meczu przegrali z Poznaniem 0:2 (wypa‑
dek przy pracy).

W półfinale zdecydowanie wygrali z Łodzią 2:0, 
a w finale rozegranym na głównej arenie mistrzostw 
przy pełnych trybunach kibiców i władz UJ w pięk‑
nym stylu pokonali gospodarzy zawodów reprezen‑
tację Krakowa 2:0, zdobywając okazały puchar, 
złote medale i tytuł Mistrza Polski Uczelni Medycz‑
nych. Kolejne miejsca zajęły: Kraków, Katowice 
i Łódź.

Nasi reprezentanci zostali wyróżnieni statuet‑
kami za dokonania indywidualne: Natalia Mikosz 
– najlepsza rozgrywająca mistrzostw, Jakub Kopiń‑
ski – najlepszy blokujący, Siergiej Gierżot – MVP 
najbardziej wartościowy zawodnik mistrzostw.

Osiągnięcie naszych siatkarzy i siatkarek 
na mistrzostwach to największy sukces akademic‑
kiej siatkówki w historii ostatnich 30 lat naszej 
uczelni.

Składy zespołów:
Kobiety: Natalia Mikosz, Małgorzata Owsianow‑

ska, Agnieszka Sypień, Joanna Rączy, Aleksandra 
Witkoś, Natalia Zalepa, Katarzyna Topczewska, San‑
dra Janasz, Katarzyna Szymczak, Paulina Stępień, 
Katrin Dudarenko, Monika Kantor, Marika Bab‑
czyńska, Agnieszka Biskup

Mężczyźni: Adam Kurpik, Sergiej Gierżot, Mate‑
usz Florkowski, Michał Kaźmierczak, Jakub Kopiń‑
ski, Tomasz Baran, Sebastian Sokołowski, Arka‑
diusz Sokołowski, Daniel Tołłoczko, Artur Kosa‑
rzycki, Piotr Zdunek, Sebastian Radziak, Mieszko 
Florkowski, Michał Korwin ‑Piotrowski

mgr Stanisław Gorwa  
Studium Wychowania Fizycznego i Sportu  

Zdjęcie Piotr Zdunek

* * *
W dniach 11–13 kwietnia 2014 r. odbyły się Aka‑

demickie Mistrzostwa Polski w pływaniu. Zawody 
rozegrano w Poznaniu na Termach Maltańskich, 
najnowocześniejszym obiekcie w Polsce. Brało 
w nich udział ponad 970 zawodników i zawodni‑
czek z 27 miast i 80 uczelni, a wśród nich repre‑
zentanci Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie. Rywalizacja stała na bardzo wysokim 
poziomie sportowym (startowała cała czołówka naj‑
lepszych polskich pływaków). Największy sukces 
spośród pływaków PUM zanotował student I roku 
fizjoterapii Filip Zaborowski, zajmując, po emo‑
cjonującym wyścigu na 100 m stylem zmiennym, 
trzecie miejsce z czasem 57,11s, zdobywając tym 
samym brązowy medal. Pozostali nasi reprezentanci 
popłynęli na miarę swoich możliwości, poprawiając 
rekordy życiowe. 

Opiekun:  
Marek Lesiakowski

SPORTOwE SuKCESY STuDENTÓw PuM
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* * *
Nasi studenci brali udział w Akademickich 

Mistrzostwach Polski Uczelni Medycznych we Wro‑
cławiu zorganizowanych w dniach 28–30 marca 
2014 r. Zdobyli tam łącznie pięć medali, w tym 
złoty, który wywalczyła Natalia Jóźwiak na 100 m 
st. grzbietowym z czasem 1:12,85, oraz cztery 
srebrne uzyskane przez Natalię Jóźwiak (50 m st. 
grzbietowym), Garda Saele (50 m st. motylkowym 
i 100 m st. zmiennym), Stefana Wesołowskiego (100 
m st. grzbietowym). W klasyfikacji na najlepszego 
zawodnika trzecie miejsce zajął reprezentant PUM 

Gard Saele, student z Norwegii. W mistrzostwach 
startowało 10 reprezentacji kobiecych i 11 męskich, 
łącznie 196 osób. PUM zajął ósme miejsce i wśród 
kobiet, i wśród mężczyzn. Pozytywną stroną 
mistrzostw było sprawne przeprowadzenie zawodów 
oraz przyjazna i sportowa atmosfera rywalizacji. 
Jedynym mankamentem był brak elektronicznego 
pomiaru czasu, co powinno być standardem na tej 
rangi imprezach. Należy szczególnie podkreślić 
wielkie zaangażowanie i wolę walki zawodników 
reprezentacji PUM.

Opiekunowie: Marek i Piotr Lesiakowscy 
Zdjęcia Marek Lesiakowski

* * *

W dniu 15 marca 2014 r. odbyły się Mistrzostwa 
Polski Uczelni Medycznych na ergometrze wioślar‑
skim, w tym roku organizowane przez naszą uczel‑
nię. Na zawody stawiło się siedem drużyn kobie‑
cych i dziewięć męskich reprezentujących uczelnie 
medyczne w Polsce.  Tytuł najlepszej zawodniczki 
przyznano Edycie Jasińskiej (3:29,2 s) z Bydgosz‑
czy, a najlepszego zawodnika Evenowi Overskun‑
gowi (2:52,1 s) również z Bydgoszczy. Drużynowo 
wygrała reprezentacja Bydgoszczy zarówno kobiet, 
jak i mężczyzn. Nasi studenci zajęli siódme miejsce 
w klasyfikacji kobiet i piąte w klasyfikacji mężczyzn. 
Na zawodach panowała przyjemna atmosfera, którą 
bez przerwy podtrzymywali kibice zgromadzeni 
na miejscu, żywiołowo dopingując swoich startu‑
jących kolegów.

Nagrody i wyróżnienia wręczali: prof. Marta 
Wawrzynowicz ‑Syczewska, prorektor ds. dydaktyki 
PUM, prof. Kazimierz Ciechanowski, prorektor ds. 
klinicznych PUM, oraz Marek Kolbowicz, mistrz olim‑
pijski i czterokrotny mistrz świata w wioślarstwie.

Wszyscy uczestnicy mistrzostw otrzymali od orga‑
nizatora okolicznościowe koszulki. Najlepsze zawod‑
niczki i zawodnicy za zajęcie trzech pierwszych 
miejsc w swoich kategoriach otrzymali medale, 
dyplomy i okolicznościowe upominki, a zwycięzcy 
dodatkowo puchary. Najlepsze drużyny w kategorii 
kobiet i mężczyzn uhonorowano medalami, pucha‑
rami i dyplomami. Fundatorami wszystkich nagród 
byli: PUM, Parlament Studentów PUM i OŚ AZS 
w Szczecinie.

Mateusz Kułaga  
prezes KU AZS PUM



II MISTRZOSTwA POLSKI 
uCZELNI MEDYCZNYCH 

NA ERGOMETRZE wIOśLARSKIM
Zdjęcia Piotr Bradebura




